
مهندس عظیمیان مدیر عامل فولاد مبارکه در نشست خبری مطرح کرد:

فولاد مبارکه تنها دارنده چرخه تولید کامل فولاد در کشور
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
 رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت:  شاید گروهی از شهروندان 
دلایلی برای رای ندادن داشته باشند که در جای خود محترم است، 
اما بدانیم با انفعال و عدم مشارکت، صدای دیگران افراطیون داخلی 
و براندازان خارجی، بجای صدای اکثریت جامعه شنیده خواهد شد. 
محسن هاشمی روز یکشنبه در یکصد و نود و هشتمین جلسه علنی 
شورای شهر تهران توضیح داد: در آستانه برگزاری انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی قرار داریم و مجلس نخستین نهاد تاسیس 

شده توسط جمهوری اسلامی بود و همزمان با چهل سالگی انقلاب، 

 رئیس قوه قضائیه در مراسم اربعین شهدای مقاومت در کرمان با تاسی 
از سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی ، تنها راه مقابله با زورگویی 
های آمریکا و اسرائیل را اقتدار و مقاومت برشمرد. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی روز یکشنبه در آئین چهلمین روز شهادت سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی و همرزمانش افزود: سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
و می  را می شناخت  اسرائیل  و  آمریکا  را خوب می شناخت،  دشمن 
دانست زبان آنها زبان زور است و تنها را ه در مقابل آنها، قدرت نشان دادن 
و اقتدار است.  وی با اشاره به اینکه عقلانیت و انقلابی بودن یکی از ویژگی

محسن هاشمی:

 تحریم انتخابات صدای افراطیون و 
براندازان را بلندتر می کند

رئیس قوه قضائیه:

 تنها راه مقابله با آمریکا و اسرائیل 
اقتدار است
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دکتر روحانی در نشست خبری با خبرنگاران داخلی و بین المللی:

معنا ندارد که در کشور، یک جناح حاکم مطلق باشد

لوایح FATF در پیچ و خم مجمع گرفتار شده است 

مطمئن باشید انتخابات است، نه انتصابات

پای وعده و قول خود تا پایان دولت خواهیم بود

 استفاده از ماده 3۶ برجام به نفع کسی نیست 

نباید پس از انتخابات هم به رقابت ادامه دهیم

فقط در 44 حوزه انتخابات رقابتی نیست

استعفا نخواهم داد

نشست خبری مهندس عظیمیان، مدیرعامل فولادمبارکه، روز چهارشنبه 23 
بهمن ماه با حضور 56 رسانه استانی و کشوری در محل برگزاری همایش های کمیتۀ 

مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.
در بخش نخست این نشست، مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن قدردانی از زحمات 

خبرنگاران و رسانه های استانی و کشوری توضیحات مبسوطی ارائه کرد.
عظیمیان گفت: فولاد مبارکه بزرگ ترین تولیدکننده ورق های فولادی تخت در 
خاورمیانه و شمال آفریقا با سهم بیش از 50 درصدی در بین شرکت های بزرگ 
افریقا(  فولادسازی کشور و سهم 22 درصدی در MENA )خاورمیانه و شمال 
است. گروه فولاد مبارکه با بیش از 11 میلیون تن آهن اسفنجی در سال بزرگ ترین 
تولیدکننده آهن اسفنجی در جهان است. ارزش فعلی گروه فولاد مبارکه معادل 
840،000 میلیارد ریال است. این شرکت در تولید ناخالص داخلی )GDP( سهم 
یک درصدی و در تولید ناخالص داخلی بخش صنعت سهم پنج درصدی دارد. در 
زنجیره تأمین گسترده فولاد مبارکه نیز 2800 تأمین کننده خدمات و کالا با حدود 

80 درصد ساخت داخل حضور دارند.
شبکه گسترده مشتریان شرکت شامل 1000 کارخانه و کارگاه به طور مستقیم و 

3000 کارخانه و کارگاه به طور غیرمستقیم است.
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان این که این شرکت تنها دارنده چرخه کامل تولید 
فولاد در کشور است گفت: معادن سنگ آهن، فراوری سنگ آهن، گندله سازی با 
ظرفیت 12.5 میلیون تن، احیا مستقیم با ظرفیت 12 میلیون تن، فولادسازی 
و ریخته گری مداوم با ظرفیت 10.3 میلیون تن، خط نورد گرم با ظرفیت 6.5 
میلیون تن و خطوط نورد سرد با ظرفیت 2 میلیون تن، واحد گالوانیزه به ظرفیت 
200 هزار تن و خطوط تولید رنگی و قلع اندود هریک به ظرفیت 100 هزار تن از 

مهم ترین حلقه های این زنجیره هستند.
وی از مجتمـع فـولاد هرمزگـان جنوب، صنـایع معـدنی فـولاد سنـگان، شرکت های 
ورق خودرو و سفیددشت چهارمحال بختیاری، فـولاد امیرکبیر کـاشان، شرکت 
تأمین و توسعه زیرساخت های شرق ایران، شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکـه، 
شرکت بین المللی اتوماسیون و سیستم ها ایریسـا، شرکـت فلـز تـدارک، تـارا استیـل، 
شرکت تـامکو، باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکۀ سپاهان، هلدینگ فولاد متیل، 
هلدینگ سرمایه گذاری توکافولادو هلدینگ سرمایه گذاری توسعۀ معادن و فلزات 

به عنوان شرکت های گروه فولاد مبارکه نام برد.
وی در ادامه با اشاره به عملکرد فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا در 10 ماه نخست 
سال 98 گفت: علی رغم همه مشکلات موجود و همکاری با سازمان های برق و 
گاز در فصل سرد سال و همچنین با توجه به کمبودهایی که در حوزه سنگ آهن 
داشته ایم، خوشبختانه با تلاش جمعی کارکنان نتایج ارزشمندی به دست آمده 
است که برخی از آن ها در حوزه های مختلف عبارت اند از: در تولید گندله و آهن 
اسفنجی به ترتیب 89 درصد و 95 درصد برنامه شرکت تحقق یافته است. در تولید 
تختال با رشد یک درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 112 درصد برنامه، و در 
تولید کلاف گرم با رشد 3 درصدی 101 درصد برنامه تحقق یافته است. همچنین 
در تولید کلاف سرد سخت با 3 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل 100 
درصد برنامه، در تولید محصول قلع اندود با 9 درصد رشد 105 درصد برنامه، در 
تولید محصول گالوانیزه و رنگی به ترتیب 98 و 96 درصد برنامه، و در نهایت در حمل 
محصول به مقصد مشتریان با رشد 17 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 

109 درصد برنامۀ سالانۀ شرکت در این حوزه تحقق یافته است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آثار اشتغال زایی گروه فولاد مبارکه 
تصریح کرد: جمع کل اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در گروه فولاد مبارکه 350 

هزار فرصت شغلی است.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با اشاره به نقشه راه توسعه ظرفیت گروه فولاد مبارکه 
گفت: فولاد مبارکه در سال 1372 کار خود را با تولید 2.4 میلیون تن آغاز کرد 
و در ادامۀ این راه موفقیت آمیز، با ایجاد واحدهای جدید در جنوب کشور، حفظ 
سهم 50 درصدی خود در تولید فولاد کشور و دست یابی به 25 میلیون تن فولاد را 

هدف گذاری کرده است.
عظیمیان با اشاره به حجم فروش داخلی و صادراتی فولاد مبارکـه در سال های 
اخیر گفت: از ابتدا تاکنون حدود 105 میلیون تن محصولات فولاد مبارکه در 
بازارهای داخلی و صادراتی به فروش رسیده است. این درحالی است که از ابتدا 
تاکنون حدود 20 میلیون تن محصولات فولادی تخت به مقاصد موردنظر صادر 

شده و بیش از 8 میلیارد دلار برای کشور ارزآوری داشته است.
وی با اشاره به بازار مصرف محصولات فولاد مبارکه در سال 1398 افزود: 33 

درصد محصولات فولاد مبارکه به صنعت لوله و پروفیل، 9 درصد به خرده فروشی، 
5 درصد به صنعت حمل ونقل، 7 درصد به شرکت های تجاری، 4 درصد به صنایع 
لوله های اتصال سیالات، 3 درصد به صنایع لوازم خانگی و 2 و 10 درصد به صنایع 

بسته بندی و سایر صنایع اختصاص یافته است.
وی با اشاره به میزان برداشت آب فولاد مبارکه از رودخانه زاینده رود گفت: فولاد 
مبارکه از ابتدای بهره برداری، مصرف بهینه آب را در تمامی خطوط تولید خود در 
دستور کار قرار داده است، تاجایی که توانسته مصرف ویژه آب را از 4.2 مترمکعب 

بر تن تولید سال 1391 به 2.7 در سال جاری کاهش دهد.
در نتیجه این تلاش ها و سرمایه گذاری ها در سال 2018 فولاد مبارکه به عنوان 

قهرمان کاهش مصرف آب در بین فولادسازان جهان معرفی شد.
مدیر عامل گروه فولاد مبارکه در ادامه، اهم فعالیت های معاونت بهره برداری 
شرکت در 10 ماه نخست سال 1398 را به این شرح برشمرد: تولید انبوه تختال 
APS X60 )گرید جدید ورق گرم مخصوص گازترش(؛ طراحی و تولید 6 محصول 
جدید )تختال گازترش، کلاف گرم 18HMN5 )کلاچ خودرو(، کلاف سرد )کورتن( 
کلاف  بسته بندی،  تسمه های  فول هارد  دریایی،  حمل  کانتینرهای  مخصوص 
اسیدشویی SPFH590 )رینگ خودرو(، کلاف گرم) لوله آب(؛ تولید دو تیپ ورق 
مخصوص بدنۀ لوازم خانگی با تأیید مصرف کننده؛ رشد 25 درصدی تولید ورق با 

ضخامت 2 میلی متر در فولاد سبا.
اهم فعالیت های معاونت فروش و بازاریابی فولاد مبارکه در 10 ماه نخست اول سال 

1398 بخش دیگری از سخنان مدیرعامل فولاد مبارکه در این نشست خبری بود.
وی در این خصوص افزود: تحویل 6454 هزار تن محصولات فولادی از ابتدای 
سال با رشد 15 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل، تحویل 1.2 میلیون 
درصدی  رشد 59  با  سال  اول  از  صادراتی  بازارهای  در  فولادی  محصولات  تن 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، و ثبت 1500 هزار تن سفارش محصولات ویژه و 
با ارزش افزودۀ بالاتر در انواع محصولات تولیدی شرکت )52 درصد رشد نسبت به 

سال قبل( از عمده ترین فعالیت ها در این حوزه بوده است.
افزودن  با  گازی  نیروگاه  از  حرارت  بازیافت  پروژه های  راه اندازی  از  عظیمیان 
ریکاوری بویلر )HRSG(، احداث دو دستگاه غبارگیر واحد احیا مستقیم در ناحیۀ 
آهن سازی، احداث پست های kv 63 و kv 400 سایت شهید خرازی، افزایش 

مسیر ریلی در سالن های D2 و D3 خطوط نهایی نورد سرد و مسیر ریلی نقطۀ 
بارگیری سالن E نورد گرم به عنوان عمده ترین اقدامات معاونت اجرای پروژه های 

فولاد مبارکه نام برد.
وی اهم فعالیت های معاونت تکنولوژی فولاد مبارکه در 10 ماه نخست سال 1398 
فولاد مبارکه را این گونه برشمرد: بومی سازی حدود 80 درصد قطعات و تجهیزات 
موردنیاز خطوط تولید؛ بومی سازی 997 قطعه و تجهیز ات استراتژیک )جلوگیری 
از خروج حدود 10 میلیون یورو(؛ ساخت دستگاه پیچش گرم با نرخ کرنش بالا 
جهت طراحی محصولات جدید؛ تأسیس مرکز نوآوری گروه فولاد مبارکه مبتنی 
بر تحول دیجیتال؛ اتمام 31 پروژۀ تحقیقاتی با اعتباری معادل 57 میلیارد ریال؛ 
مشارکت 42 درصدی در نظام پیشنهادات )عملکرد مدت مشابه سال قبل 38 

درصد( و راه اندازی سیستم تولید تختال برای محیط گازترش.
عظیمیان در ادامه اهم فعالیت های معاونت خرید فولاد مبارکه در 10 ماه نخست 
سال 1398 را به این شرح برشمرد: تأمین کالاهای اساسی و اولیه فولاد مبارکه شامل 
سنگ آهن، گندله، آهن اسفنجی، الکترود، فروآلیاژها و...؛ شناسایی منابع تأمین 
جدید اقلام استراتژیک و گلوگاهی وارداتی با رویکرد پرداخت ریالی؛ امکان سنجی 
و طراحی سامانۀ ارتباط با معادن؛ مدیریت اقلام مازاد و راکد )مصرفی، یدکی و 
اموالی( موجود در انبارها و استفاده از سیستم های مکانیزه نگهداری صحیح کالا 

در انبار.
وی اهم فعالیت های معاونت اقتصادی و مالی در 10 ماه نخست سال 1398 را 
به این شرح برشمرد: افزایش سرمایه از مبلغ 130 هزار میلیارد ریال به 210 هزار 
میلیارد ریال؛ کاهش مالیات های تشخیصی سال های گذشته و مطالبه شده حدود 
1300 میلیارد تومان؛ پرداخت 1600 میلیارد تومان از مطالبات سود سهامداران در 
موعد قانونی؛ وصول وجوه حاصل از فروش های داخلی به میزان 27 هزار و 500 
میلیارد تومان و صادراتی به میزان 485 میلیون یورو؛ پرداخت مبلغ 1000 میلیارد 

تومان و 10 میلیون یورو بابت طرح های توسعه و سرمایه گذاری ها.
امور  و  معاونت سرمایه گذاری  فعالیت های  اهم  مبارکه  فولاد  مدیر عامل گروه 

شرکت های فولاد مبارکه در 10 ماه نخست سال 1398 را به این شرح برشمرد:
افزایش سودآوری سرمایه گذاری ها به میزان حداقل 2 هزار میلیارد تومان؛ حضور 
در افزایش سرمایه های شرکت های سرمایه پذیر )فولاد هرمزگان، گل گهر، چادرملو، 

معدن و فلزات و...(؛ سرمایه گذاری در شرکت های فولاد زاگرس اندیمشک، اروند 
کک ایرانیان و...(؛ انجام ارزیابی مالی و عملیاتی شرکت های گروه و پیاده سازی 

نظام بودجه ریزی در شرکت های گروه.
وی گفت: فولاد مبارکه در حوزۀ مسئولیت های اجتماعی در 10 ماه نخست 
سال 1398 نیز اقدامات مؤثری انجام داده است که اهم آن ها عبارت اند از: انجام 
مساعدت های مختلف مالی در حوزه های آموزشی، فرهنگی، عمرانی، ورزشی، 
بهداشتی، درمانی و مذهبی به مبلغ بیش از 170 میلیارد ریال؛ مشارکت در جشن 
گلریزان )آزادی زندانیان دیه( با مساعدت مالی حدود 25 میلیارد ریال؛ تشکیل 
92 جلسۀ تعاملی با مسئولین منطقه، استانی و کشوری؛ خرید تجهیزات و آنالیز، 
دستگاه های بیوشیمی و هورمونی برای بیمارستان محمد رسول الله )ص( شهر 
مبارکه؛ مشارکت در تکمیل مرکز آموزشی و فرهنگی خانه معلم مبارکه و مساعدت 

مالی به سیل زدگان شمال، جنوب و شرق کشور.
ارتقای دستاوردهای ایمنی شرکت در سال های 97 و 98  بخش بعدی سخنان 
مهندس عظیمیان بود. وی در این خصوص تصریح کرد: با تلاش جمعی کارکنان 
خداوند  شکرانۀ  به  خطوط  همۀ  در  ایمنی  دستورالعمل های  رعایت  سایۀ  در  و 
ضریب های شدت و تکرار حوادث شرکت در ماه های اخیربه بهترین شرایط خود در 

سال های آینده رسیده است.
 وی با اشاره به اقدامات شرکت برای بومی سازی قطعات موردنیاز صنعت فولاد 
خاطرنشان کرد: براساس رویکرد مدیریت شرکت و با همت و تلاش کارشناسان 
فولاد مبارکه، شرکت های سازنده و دانش بنیان و دانشگاه های کشور تاکنون 80 
درصد قطعات موردنیاز این صنعت بومی سازی شده است. ضمن این که فولاد 
مبارکه در حال حاضر ماشین ساز شدن را در دستور کار خود قرار داده و با قوت هرچه 

بیشتر در این مسیر در حال حرکت است.
وی در ادامه به لزوم احداث نورد گرم شمارۀ 2 فولاد مبارکه اشاره و تصریح کرد: با 
توجه به افزایش نیاز بازار داخلی و خارجی به ورق های فولادی، خط نورد گرم فعلی 
فولاد مبارکه جوابگوی نیاز صنایع پایین دستی نیست، چراکه ظرفیت تولید کوره ها 
در فولاد مبارکه 7 میلیون تن و ظرفیت نورد گرم با تمام ظرفیت های بهبودیافته 
در سال های اخیر حداکثر 5 میلیون تن در سال است که نسبت به ظرفیت نهایی 
فولادسازی، 2 میلیون تن کسری دارد و برای نورد این 2 میلیون تن شمش فولادیِ 
اضافه باید فکری می شد. بدون شک احداث این خط مزایای زیادی برای کشور 
خواهد داشت که برخی از آن ها عبارت اند از: خودکفایی کشور از واردات ورق 
موردنیاز، و امکان تولیدِ رول ورق جهت ساخت لوله های با اقطار بزرگ و ضخامت زیاد 
به منظور انتقال ذخایر نفت و گازِ API X70 )ضخامت تولیدی نورد فعلی از1.5تا 
16 میلی متر است که پاسخگوی نیاز کشور به کلافِ ورق، جهت استفاده در حوزۀ 
نفت، گاز و آب نیست. خط جدید، کلافِ فولادیِ با ضخامت 1.5 تا 25.4میلی متر 
و عرض تا 2000 میلی متر را تولید می کند و این نیاز را پوشش خواهد داد(؛ تولید 
جهت  دوفازی(  )فولادهای   DP1180 سبک  بالایِ  استحکام  خاصِ  ورق های 
استفاده در بدنۀ خودروها که باعث سبک سازی و استحکام بخشیدن به بدنۀ خودرو 
و در نتیجه کاهش آلودگی، ایمنی بالا و صرفه جویی هزینه های سوخت آن می شود؛ 
تولید ورق های عریض موردنیاز برای بدنۀ خودروهای SUV  )شاسی بلند(؛ تولید 
گرید پراستحکام QSD700 جهت تولید شاسی خودروهای سنگین؛ امکان تولید 
فولاد با کربن متوسط برای ماشین کاری در ایران وجود ندارد و خط نورد گرم 2 این 

نیاز را برطرف خواهد کرد.
در حال حاضر حدود 2 میلیون تن تختال مازاد بر مصرف نورد گرم فعلی، در 
سال موجود است و ارزش افزوده ای که پس از راه اندازی خط نورد گرم 2 حاصل 
خواهد شد نقش مهمی در اقتصاد کشور و تولید ناخالص ملی ایفا خواهد کرد. 
همچنین که از خام فروشی تختال نیز جلوگیری خواهد شد. در خط جدید با عنایت 
به تکنولوژی پیشرفتۀ آن، نیاز به قطعات یدکی، تعمیرات و توقف تولید بسیار کمتر 

از خط موجود است.
مدیرعامل فولاد مبارکه مهم ترین چالش های پیش روی فولاد مبارکه را به این شرح 
برشمرد: تأمین سنگ آهن، کنسانتره و گندله باکیفیت موردنیاز؛ توازن در چرخۀ 
تولید فولاد و پیگیری اجرای نورد گرم شماره 2؛ کمبود زیرساخت های حمل ونقل 

ریلی، جاده ای و دریایی؛ تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر و مدیریت بازار.
عظیمیان در بخش پایانی سخنان خود گفت: در راستای تعهد به مسئولیت های 
کرده ایم،  دریافت  شرکت  هیئت مدیرۀ  از  که  مجوزهایی  با  و  شرکت  اجتماعی 
با سرمایه گذاری فولاد مبارکه، اصفهان صاحب خط هوایی  به زودی  ان شاءالله 

خواهد شد و توسعۀ بیش ازپیش استان را رقم خواهد زد.

دولت هیچ لیستی
 در انتخابات ندارد
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جلوی » دست های آلوده«
 را بگیرید

نکن،  تبلیغ  را  خودت  بیاوری  رای  می خواهی  »اگر   
دیگران را تخریب کن« این مهم ترین استراتژی انتخاباتی 
در ایران است. مجلس، شورای شهر یا ریاست جمهوری هم 

ندارد. هرکسی که می خواهد از طریق رای مردم به کرسی در قدرت تکیه بزند از این روش 
استفاده می کند. مردم هم از این روش بیشتر استقبال می کنند. هرکسی در مناظره ها 
و سخنرانی های خود بهتر با غلتک از روی دیگران عبور کند، رای بیشتری می آورد.  این 
شیوه باعث می شود که فصل انتخابات تبدیل به فصل افتادن پرده ها شود. نامزدها هرچه 
از خلوت و جلوت یکدیگر می دانند، می گویند یا به انحای محتلف در فضای مجازی آن را 

پخش می کنند. در زمان انتخابات، همه چیز حلال می شود.
از این نطق ها و کلیپ ها نباید به سادگی گذشت و تنها آنها را به حساب انتخابات گذاشت. 
باید بعد از پایان یک هفته تبلیغات، نهادهای مربوط وارد صحنه شوند و از آنهایی که این 
حرف  ها را می زنند و کسانی که این حرف ها در موردشان زده شده است، توضیح بخواهند.
مثلا در یکی از شهرها نامزدی  به چک های توزیع شده توسط مخالفانش اشاره می کند و 

می گوید: »مانند برخی با موتور گازی نیامده که امروز سوار لکسوس شود«
دیگری می گوید:» کدام جوان بیکار و کدام جوان مشکل دار پایش به دفتر رییس بانک  
مرکزی مملکتی که دوست و فامیل شما بود باز شد؟ کدام گره را از مشکلات جوانان این 
شهر باز کردید؟ چند صد مدرک تحصیلی از جوانان تحویل گرفتید که شغل ایجاد کنید در 
ازای اینکه از شما حمایت کنند و بچه های مردم را سر کار گذاشتید؟ اجازه ندهید تعاملات 
نامطلوب شما را برملا کنم...« نامزدهای انتخابات مجلس به گونه ای حرف می زنند که آدم 
فکر می کنند همه اینهایی که برای ورود به پارلمان در برابر هم صف آرایی کرده اند با اتهام های 

بزرگ و کوچک اقتصادی روبرو هستند. 
به قول قدیمی ها » تا نباشد چیزکی، مردم نگویند چیزها«! یک هفته زمان تبلیغات 
انتخابات به مثابه هم زنی عمل می کند که عملکرد چهره های عاشق خدمت در ایران را زیر 
و رو می کند. انتظار این است که هم مردم و هم نهادهایی که وظیفه رسیدگی به عملکرد 
مسؤولان و کسانی که خود را در معرض رای مردم قرار می دهند، به این موارد رسیدگی کنند 
و از کنار آن عبور نکنند. اگر اشکالی وجود دارد به آن رسیدگی شود و اگر فقط اتهامی زده 

شده و هیچ فسادی ثابت نشد با فرد اتهام زننده برخورد کنند. 
چون این فرد برای رسیدن به قدرت حاضر شده که آبروی افراد بازی کند. نه تنها در 
مجلس بلکه در انتخابات ریاست جمهوری در ادوار مختلف هم حرف هایی زده شد که هنوز 
پاسخی برای آنها پیدا نشده است و برای مردم تبدیل به یک علامت سوال بزرگ شده است. 
رسیدگی نکردن به اتهام های مطرح شده در ایام انتخابات از سوی نامزدهای مختلف، به 
ایجاد بی اعتمادی مردم به حکومت کمک می کند. نامزدهای انتخابات باید بدانند وقتی 

وارد این عرصه می شوند باید زندگی پاک داشته باشد.
 نمی  شود با دست های آلوده وارد خانه ملت شد. کسانی که نامزد انتخابات در ریاست 
جمهوری، مجلس و یا شورای شهر می شوند باید از اینکه نهادهای ذی ربط به جان حساب 
و کتاب زندگی آنها بیفتند، بترسند. آنها باید بدانند که تنها راه رسیدن به مجلس، هزینه های 

گزاف نیست بلکه باید سالم زندگی کرد تا به کرسی قدرت تکیه زد.

کُره جنوبی، غیرقابل اعتماد
در اواسط فروردین، وقتی که دونالد ترامپ اعلام کرد کُره 
جنوبی از تحریم های آمریکا علیه ایران تبعیت کامل خواهد 
کرد، مشخص بود که کُره ای ها دیگر به عنوان یک شریک 

تجاری، قابل اعتماد نیستند.
دولت کُره جنوبی برای نشان دادن وفاداری خود به آمریکا، منتظر پایان مهلت آمریکا به 
خریداران نفت ایران هم نشد و سه ماه زودتر یعنی از ماه مه سال 2018به خرید نفت از ایران 
پایان داد. متعاقبا شرکت های کُره ای نیز بتدریج ایران را ترک کردند و حجم تبادلات تجاری 
دو کشور به شدت کاهش یافت.  در ادامۀ همین رویکرد، بانک های کُره ای همکاری با ایران 
را متوقف کرده و رئیس بانک مرکزی کُره جنوبی صریحا گفت: نمی تواند با بانک های ایرانی 

مبادلات پولی و مالی انجام دهد.
در روزهای اخیر نیز دو شرکت ال جی و سامسونگ متعلق به کُره جنوبی که سالها در بازار 
لوازم خانگی ایران درآمد کسب می کردند، به فعالیت خود در ایران پایان دادند. تابلوهای 
این دو شرکت از سطح شهر و فروشگاه ها و مغازه های ایران جمع شد و مردم ازاین رویکرد 

شرکت های کُره ای عصبانی شدند.
در این رابطه به چند نکته باید توجه کرد:

1- این برای اولین بار نیست که دولت و شرکت های کُره جنوبی تحت فشار کاخ سفید ، 
همکاری های اقتصادی خود با ایران را متوقف می کنند. به علت وابستگی شدید امنیتی و 
اقتصادی به آمریکا، همواره احتمال عهد شکنی کُره ای ها در معاملات خود با ایران وجود 
داشته و خواهد داشت. به همین دلیل مسئولین اقتصادی ایران نیز می بایست اسامی 
شرکت های کُره ای را در لیست سیاه قرار داده و در آینده، اجازه ورود مجدد آنها به ایران 
صادر نگردد. کمپانی های کُره ای باید درک کنند که بازگشت به بازار ایران در آینده برایشان 

دشوار و چه بسا محال خواهد بود.
2- خروج شرکت های کره ای از ایران می تواند موجب تلاش بیشتر شرکت های ایرانی 
برای نیل به خودکفائی و استغنا از شرکت های خارجی شود. در این رابطه باید مسئولین 
ذیربط شرایط و تسهیلات لازم را برای شرکت های ایرانی فراهم کرده و آنان را در مسیر تولید 

اقلام و کالاهای مورد نیاز، کمک نمایند.
3- تجربه نشان داده که  حرکت به سوی خودکفائی در کشورمان در شرایط سخت 
اقتصادی، سریعتر شده و در این شرایط، کارخانه ها و شرکت های داخلی، میزان تولید 
خود را افزایش می دهند. این روند در نهایت مصرف کنندگان را به سوی استفاده از کالاهای 
داخلی سوق می دهد. مسئولین دولتی می توانند برای سرعت بخشی به حرکت شرکت 
های داخلی و مقابله با آثار منفی خروج شرکت های کُره ای، تدابیر لازم را با قید فوریت 

اتخاذ نمایند.
4- دولت، مجلس شورای اسلامی ، قوه قضائیه و نهادهای نظارتی  می بایست هنگام 
انعقاد قرارداد با شرکت های خارجی و قبل از خروج این شرکتها، وضعیت مالیاتی، بانکی 
و گمرکی آنها را دقیقا بررسی کرده و در صورت  امکان با برخوردهای قانونی، شرایط را برای 
خروج آنان پرهزینه نمایند. وجود شرط داوری در قراردادهایی که بین طرف های ایرانی و 
خارجی وضع می شود، ضرورت دارد و برخورد قانونی با شرکت هائی که ناجوانمردانه از 

ایران خارج می شوند، می تواند از این مسیر پیگیری گردد.
در مجموع هماهنگی مسئولان دولت،قوه قضائیه و مجلس شورای اسلامی برای احقاق 
باشد و  نتیجه بخش  تواند  با شرکت های خارجی می  ایران در رابطه  اقتصادی  حقوق 
بخصوص باید تدابیر لازم و اقدامات مناسب برای تنبیه شرکت های کره ای که در شرایط 

سخت اقتصادی خود به ایران آمده و از حضور در بازارایران بهره برده اند، فراهم آید.

وزیر کشور:

 آماده برگزاری انتخابات هستیم
وزیر کشور گفت: همه اقدامات لازم انجام شده است و آماده برگزاری انتخابات هستیم.

عبدالرضا رحمانی فضلی شنبه شب )با حضور در برنامه »نگاه یک« شبکه یک سیما با 
بیان این که انتخابات و مشارکت مردم در سرنوشت خود یکی از برکات انقلاب اسلامی است، 
به تاریخچه شکل گیری مشروطیت و انتخابات اشاره کرد و افزود: پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی تاکنون توانسته ایم 36 انتخابات داشته باشیم و همه ارکان اصلی کشور، مستقیم و 

غیرمستقیم به وسیله مردم انتخاب می شوند که باید قدردان این نعمت باشیم.
وی با اشاره به این که اقدامات مربوط به برگزاری هر انتخابات از چندماه پیش از آن 
آغاز می شود، اضافه کرد: از اردیبهشت امسال ستاد انتخابات وزارت کشور برای برگزاری 

انتخابات مجلس شورای اسلامی آغاز به کار کرد.
وی با بیان این که حدود یک میلیون نفر در برگزاری انتخابات از جمله در اجراء، نظارت، 
امنیت، انتظامات، لجستیک و پشتیبانی ایفای نقش می کنند، اضافه کرد: 54 هزار و 611 

شعبه اخذ رای در 208 حوزه انتخابی داریم.
رحمانی فضلی گفت: از حدود 7 ماه پیش آموزش همه عوامل اجرایی انتخابات را 
آغاز کردیم. به نسبت جمعیت هر منطقه، تعداد صندوق های رای در هر شعبه تعیین 

می شود.
وزیر کشور با اشاره به این که قانون فقط روز جمعه)2 اسفند( را برای رای گیری در نظر 
گرفته است و در صورت تمدید زمان رای گیری، حداکثر تا 12 شب می توانیم آن را تمدید 
کنیم، افزود: از اکنون به مردم می گویم که شعبه ها راس ساعت 12 شب تعطیل می شوند 
و همه باید تلاش کنند پیش از این ساعت، رای دهند به همین علت در مناطق پرجمعیت 

تعداد شعبه های اخذ رای را اضافه کردیم.
وی با بیان این که 25 فرایند برای برگزاری انتخابات از نام نویسی اولیه تا اخذ و شمارش آراء 
داریم، گفت: اکنون 24 فرآیند، کاملا الکترونیکی است و فقط یک فرآیند اخذ و شمارش 

آراء الکترونیکی نیست.
نباید با صندوق، قهر و مردم را دچار مشکل شبهه کنیم 

وی همچنین  با بیان این که باید روی فرهنگ استفاده از فضای مجازی کار شود، گفت: در 
برخی موارد آبروی مردم در این فضا مورد حمله قرار می گیرد که باید از طریق فرهنگ سازی 
و آموزش، کنترل های لازم بر این فضا انجام شود. امسال نسبت به پارسال تا بهمن، جرائم 

مالی در فضای مجازی، 90 درصد افزایش یافته است.
 رحمانی فضلی با بیان این که دشمن تلاش می کند ناامنی روانی ایجاد کند و هر مسئله ای 
را دستاویز قرار می دهد، گفت: اطلس امنیتی برای همه شهرها داریم و اولویت بندی و تدابیر 

ویژه ای دیده شده است.
وی افزود: فضای کشورمان، انتخاباتی است و همه جناح ها، فهرست های انتخاباتی خود 

را ارائه کرده اند.
وزیر کشور از احزاب و گروه های سیاسی خواست، همه تلاش خود را برای مشارکت در 

برگزاری باشکوه انتخابات انجام دهند.
رحمانی فضلی با بیان این که نباید با صندوق، قهر و مردم را دچار مشکل شبهه کنیم، 
افزود: نفس حضور مردم در انتخابات، مهم است و همه بزرگان بر این موضوع تاکید 

دارند.

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران:

»مداحانِ نامدار« تبدیل به سلبریتی  شده اند
معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران گفت: مدتی غفلت کردیم و مجالس مداح 
محور شد و اینگونه شد که مداحان نامدار مانند سلبریتی ها به چهره های شاخصی که تاثیرگذار 
هم هستند، تبدیل شدند، به گونه ای که رابطه مداح و طرفدارانش به صورت مرید و مرادی 

شد و این افراد عده ای را در دور خود جمع کرده و سبک های مختلفی را نیز تبلیغ می کردند.
»معصومه ظهیری« در گفت وگو با  ایلنا در پاسخ به این سوال که رهبر انقلاب در دیدار با 
مداحان یکی از وظایف مهم جامعه مداحی را ترویج و تعمیق سبک زندگی اسلامی برشمردند، 
به نظر شما برای تحقق منویات مقام معظم رهبری در این زمینه مداحان چه اقدامی باید انجام 
دهند؟ گفت: در ابتدا باید جامعه مداحی را بشناسیم. جامعه مداحان در گذشته اینگونه بود 
که به اصطلاح به آنها پای منبری گفته می شد و به این صورت تقسیم بندی شده بودند که 
برخی از آنها در شهرستان ها سکنی داشتند و بعضا در ایام تبلیغی مانند ماه محرم، فاطمیه و 

ماه رمضان به مناطق مختلف اعزام می شدند، مانند روحانیون که برای تبلیغ اعزام می شوند.
وی ادامه داد: این افراد در منازل علمای شاخص یا ائمه جمعه و علما حضور می یافتند 
و به آ نها گفته می شد، باید در کدام منطقه برای تبلیغ بروند و همچنین موضوعاتی که باید 
می خواندند را به آنها یادآوری می کردند. مستند خواندن و خرافه نگفتن و علم به مقتل داشتن 

یکی از ویژگی  های بارز مداحان بود.
رابطه مداحان و طرفدارانشان مرید و مرادی شده است

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران با بیان اینکه در دوران جدید در بسیاری از 
حوزه ها از جمله مداحی  تغییراتی ایجاد شده است، تصریح کرد: مدتی غفلت کردیم و مجالس 
مداح محور شد و اینگونه شد که مداحان نامدار مانند سلبریتی ها به چهره های شاخصی که 
تاثیرگذار هم هستند، تبدیل شدند، به گونه ای که رابطه مداح و طرفدارانش به صورت مرید 
و مرادی شد و این افراد عده ای را در دور خود جمع کرده و سبک های مختلفی را نیز تبلیغ 

می کردند.
انتقاد از برخی مداحی ها که در شان اهل بیت نیست

ظهیری با بیان اینکه تولید سبک هیچ اشکالی ندارد، خاطرنشان کرد: تا زمانی که سبک 
فعل حرامی را تبلیغ نکند، تولید آن مشکلی ندارد، سبک همان شیوه است و تا زمانی که اصل 
مبانی در سبک ها و روش ها رعایت شود، مشکلی ایجاد نمی شود. به طور مثال غلو در مداحی 
نباید باشد، خرافه و موضوعاتی که در شان اهل بیت نیست، نباید وارد مداحی شود. مدتی مد 
شده بود که برخی از مداحان در اشعارشان می گفتند، سگ زنجیری تو هستم و کلب درگاه تو 
هستم. اهل بیت سگ می خواهند چه کار کنند، اهل بیت )ع( آمده اند تا مردم را عاقل کرده 

و انسان کنند.
معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران خاطرنشان کرد: بنابراین اصل شعر در 
مدح و مرثیه باید دو هدف داشته باشد یا در راستای جلب محبت اهل بیت باشد، همانطور که 
ةَ فِی الْقُرْبَیٰ« مودت و محبتی که باعث  جْرًا إِلَاّ الْمَوَدَّ

َ
لُکُمْ عَلَیْهِ أ

َ
سْأ

َ
قرآن کریم می فرماید »قُلْ لَا أ

ایجاد معرفت شود، یا اینکه شعر باید در راستای تهیج عواطف مردم برای توجه دادن آن ها به 
اهل بیت)ع( باشد. ما یا معرفت نسبت به اهل بیت)ع( پیدا می کنیم و یا محبت که در سایه سار 

محبت به اهل بیت)ع( نزدیک می شویم.
مداحان باید از سبک زندگی اهل بیت بخوانند نه چشم و قد آنها

ظهیری با بیان اینکه سیره اهل بیت تنها زندگی نامه اهل بیت نباید باشد، خاطرنشان کرد: 
وقتی زندگی نامه اهل بیت را می خوانیم، باید تبدیل به یک سبک کنیم که پیام داشته باشد 
به طور مثال در بسیاری از مواقع قرآن کریم وقتی الگوهایی را به ما معرفی می کند، نام آنها 
قْصَا الْمَدِینَةِ رَجُلٌ یَسْعی « ما نیز در وقایع، سیره و تراجم 

َ
را نمی برد و می فرماید »و جاءَ مِنْ أ

)شرح  زندگی( اهل بیت، باید این سبک ها را به مردم بگوییم تا آنها توجه به سبک زندگی اهل 
بیت داشته باشند.

وی ادامه داد: سبک زندگی اهل بیت)ع( شامل شجاعت، دل نبستن به دنیا، مردم داری 
و نوع دوستی است که بخشی از این سبک را مداحان می توانند در اشعار خود بیاورند و در 
قالب هنر به مردم نشان دهند و این موضوعی است که مداحان باید به آن توجه کنند. مقام 
معظم رهبری نکته زیبایی را در این خصوص به مداحان متذکر شدند و مداحان باید سبک 
زندگی اهل بیت را از طریق اشعارشان به مردم بیاموزند، اینکه شعر می خوانند؛ چشمش 
قشنگ است، قدش بلند است، سبک زندگی اهل بیت نیست، وقتی دو خط شعر می خوانیم 
که »کربلا در کربلا می ماند اگر زینب نبود/ سر نی در نینوا می ماند اگر زینب نبود« در حقیقت 
با این یک بیت شعر بلاغت، تبلیغ، شجاعت اهل بیت را نشان می دهیم و این سبک زندگی 

آنهاست.
مقام معظم رهبری نقشه راه و مسیر مداحان را مشخص کردند

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران یادآور شد: مداحان در قالب اشعاری که 
معرفت و محبت می آورد و توجه دادن به موضوعاتی که آن موضوعات در زندگی امروز ما کاربرد 
دارد، می توانند سیره اهل بیت را ترویج کنند. مقام معظم رهبری در حقیقت نقشه راه و مسیر 
مداحان را مشخص کردند. سیره اهل بیت اگر تبدیل به سبک شود، مدلی ارائه می شود و مورد 

پسند نیز واقع می شود.
ظهیری خاطرنشان کرد: ظرفیت بسیاری در این زمینه در جامعه مداحی وجود دارد، چراکه 
مداحان طرفدار دارند و در قالب هنر موضوعات شان را مطرح می کنند. همچنین می توانند آن 
را نشر دهند و البته این موضوعات نیز از طریق حوزه هم باید آموزش داده شود. گاهی اوقات 
مداحان در جامعه هنری و ادبی پرورش پیدا می کنند، اما به هرحال محتوا را حوزه باید به 

مداحان بدهد تا جلوی خرافه گویی ها گرفته شود.

دادستان کل کشور:

نامزدهای انتخابات شان قانون را رعایت کنند
 دادستان کل کشور از نامزدان انتخابات مجلس و هواداران آنها خواست در فعالیت های 

انتخاباتی شان قانون را رعایت کنند تا شاهد انتخاباتی امن و سالم و با نشاط باشیم.
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی دادستانی کل کشور، حجت الاسلام و المسلمین 
منتظری در رابطه با اقدامات پیشگیرانه ستاد پیشگیری از تخلفات و جرائم انتخابی گفت: 
ستاد پیشگیری از تخلفات و جرائم انتخاباتی تاکنون در تهران 10 جلسه و بیش از 45 مصوبه 
داشته است که ستادهای متناظر در شهرستان و استان ها به همین ترتیب جلسات و مصوباتی 

داشته اند.
وی گفت: تلاش ما بر این است که با همکاری همه دست اندرکاران امر انتخابات، فضای 

سالم و امنی برای حضور حداکثری مردم در فضایی با شور و نشاط فراهم شود.
دادستان کل کشور افزود: بطور قطع ممکن است تخلفاتی واقع شود که برای پیشگیری از 

آن اقداماتی انجام داده ایم و نامزدها را توجیه کرده ایم.
منتظری گفت: انتظار ما این است که نامزدها تلاش کنند تا فضای سالم و امن ایجاد شود و 
از هر گونه اقدام خلاف قانون جلوگیری کنند زیرا این افراد بنا دارند فردا در مجلس برای اداره 
کشور قانونگذاری کنند و شایسته نیست که از همین ابتدا در گوشه و کنار برای پیشرفت کار 

خود مرتکب اعلام خلاف قانون شوند.
وی افزود: انتظار ما از نامزدان انتخابات این است که خودان سلامت انتخابات را صیانت کنند 

و مراقب هوادارانشان هم باشند که مرتکب تخلف نشوند.
سطح  در  انتخابات  اندرکاران  دست  و  مدیران  مجریان،  داد:  ادامه  کشور  کل  دادستان 
استاندار، فرماندار، بخشدار و سایر مسئولان اجرایی حق حمایت از یک نامزد خاص را ندارند 

چرا که مسئولان از نظر ما باید عناصری در حفظ سلامت انتخابات باشند.
وی درباره اینکه آیا قوه قضاییه برنامه ای را برای برخورد با کسانی که قصد دلسرد کردن مردم 
برای حضور در انتخابات را دارند پیش بینی کرده است، افزود: در حوزه فضای مجازی رصدها 

به گونه ای است که اگر جرمی رخ داد یا توقیف صورت می گیرد یا تذکرات لازم داده می شود.
دادستان کل کشور از مردم خواست به فضای مجازی اعتماد نکنند زیرا به گفته وی این فضا 

به دنبال ایجاد ناامنی و ناسالم جلوه دادن انتخابات است.
منتظری گفت: فضای مجازی با شایعه پراکنی، دروغ پراکنی و تخریب چهره ها به دنبال 
ایجاد ناامنی در انتخابات است و از مردم بصیر تقاضا می کنیم فریب فضای مجازی را نخورند و 
اطلاعات را از منابع صحیح دریافت کنند و از کسانی درباره صلاحیت نامزدها تحقیق کنند که 

اطلاعات کافی را داشته باشند و به هیچ وجه به فضای مجازی اعتماد نکنند.

حسین کمالی :

طبق نظرسنجی ها اصولگرایان از 
اصلاح طلبان عقب ترند

 دبیرکل حزب اسلامی کار تاکید کرد: اصولگرایان از مدت ها پیش با جنگ روانی اعلام کردند 
که برنده انتخابات هستند و آن را به رسانه ها و مردم و حتی جریان های سیاسی منتقل کردند 
اما جریان اصولگرایی در حال حاضر طبق نظرسنجی ها از اصلاح طلبان هم عقب تر است اما 
اصلاح طلبان با تصمیمی که مبنی بر حضور نیافتن در صحنه انتخابات و لیست ارائه ندادن 

گرفتند این امکان را برایشان بیشتر فراهم کردند.
حسین کمالی دبیرکل حزب  اسلامی کار در گفت وگو با ایلنا ا، نتخابات را مانند حضور 
گسترده مردم در تشییع پیکر سردار سلیمانی فرصتی برای افزایش سرمایه  اجتماعی در جهت 

همبستگی داخلی می داند که از آن به خوبی استفاده نشده است.
وی معتقد است که شورای نگهبان باید همانند پدر برای کاندیداها باشد و حتی آنهایی را که 
هیات های اجرایی بدون داشتن حکم محرومیت از حقوق اجتماعی رد صلاحیت کرده است 

به انتخابات برگرداند.
دبیرکل حزب اسلامی کار با تاکید بر اینکه آنچه که تحت عنوان قانون اساسی اجرا می شود با 
روح قانون اساسی در تضاد است گفت: باید بازگشت به قانون اساسی و تمکین از آن را داشته 
باشم  چرا که میثاق ملی کشور بوده که بر اساس شرع مبین اسلام اصل را بر برائت گذاشته 

است مگر اینکه خلاف آن ثابت شود.
از  با بعضی  برای همدلی است که متاسفانه  انتخابات فرصتی  کمالی معتقد است که 
کج سلیقگی ها آسیب دیده است. مشاور عالی وزیر کار ضعیف بودن مجلس را حاصل گزینشی 
عمل کردن شورای نگهبان دانست و گفت: نتیجه  نوع گزینشی که صورت گرفته چیزی است 
که امروز وجود دارد و باید به سازوکارهای قانونی بازگردیم؛ اگر طبق قانون اساسی انتخابات 

برگزار کرده و کارها را پیش ببریم، مشکلی پیش نمی آید.
وی تاکید کرد :بیان داشت :باید بازگشت به قانون اساسی داشته باشیم، چرا که قانون 
اساسی بر اساس شرع مبین اسلام اصل را بر برائت گذاشته است مگر اینکه خلاف آن ثابت 
شود و اینکه همه باید بیایند و صلاحیت خودشان را اثبات کنند را به هر شکلی قانون اساسی 

نپذیرفته است.
وی انتخابات برای به هم پیوستگی و همدلی یک فرصت است که متاسفانه با بعضی از 

کج سلیقگی ها تا حدودی آسیب دیده است.

 رئیس قوه قضائیه در مراسم اربعین شهدای مقاومت 
در کرمان با تاسی از سردار سپهبد شهید حاج قاسم 
و  آمریکا  های  زورگویی  با  مقابله  راه  تنها   ، سلیمانی 

اسرائیل را اقتدار و مقاومت برشمرد.
آئین  در  یکشنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  الله سید  آیت 
چهلمین روز شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی و 
قاسم  حاج  شهید  سپهبد  سردار  افزود:  همرزمانش 
سلیمانی دشمن را خوب می شناخت، آمریکا و اسرائیل 
را می شناخت و می دانست زبان آنها زبان زور است و 
تنها را ه در مقابل آنها، قدرت نشان دادن و اقتدار است. 

ولایتمداری با ولایت شعاری تفاوت دارد
وی با اشاره به اینکه عقلانیت و انقلابی بودن یکی از 
ویژگی های سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
بود اظهار داشت : برخی فکر می کنند که انقلابی بودن 
به کارهای زودگذر، زودهنگام احساسی است اما درون 
اندیشه انقلابی؛ عقلانیت، بصیرت، دوراندیشی، نگاه 

به آینده و عقل حسابی قرار دارد  .
رئیس قوه قضائیه با اشاره به این مطلب که دومین 
نکته در مکتب حاج قاسم سلیمانی ولایت مداری ایشان 
نامه او هم نمی بود، مشی و  بود، گفت: اگر وصیت 
سلوک او را که می دیدید می گفتید او یک ولایت مدار 
واقعی است و انسان ولایت مدار با انسان ولایت شعار 
فرق دارد خیلی ها ممکن است صحبت از ولایت کنند 

اما ولایت مداری با ولایت شعاری متفاوت است.
آیت الله رئیسی افزود: وقتی سخن از ولی است جای 
چون و چرا ندارد و سخن او در وصیت نامه، ولایت نامه 
است و سخن سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، 
کلام و پیام او به بازماندگان، ملت ایران و جهان اسلام 
این است که بدانند عزت آنها در تبعیت از ولایت فقیه 
است و او در عرصه ولایت مداری سر از پا نشناخت و 
سردار رشید اسلام آنچه ولی می خواست و آنچه را که 
ولی صلاح می دانست،  سعادت را در آن می دانست 

و می داند.
وی یادآور شد: ولایت مداری شهید سلیمانی در زمان 
امام )ره( به امام راحل و در زمان جانشین به حق امام 

نسبت به مقام ولایت، همواره بوده است.
این که حاج قاسم و  بر  تاکید  با  رئیس قوه قضائیه 
مکتب وی مردم باوری را می آموزد، گفت: باور نسبت 
به مردم خیلی مهم است و در عالم سیاست مداران دم 
از مردم می زنند اما مردم را حقیقتا باور ندارند اما سردار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی مردم را باور داشت و 
به  تبعیت از ولایت و رهبری و نظر حقیقتا مردم باور بود.

حاج قاسم رحماء بینهم بود
آیت الله رئیسی تواضع و فروتنی  و توجه به مردم را 
از دیگر ویژگی های سردار سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی برشمرد و گفت: او رحماء بینهم بود و واقعا 
نسبت به مردم و مظلومان عالم عشق می ورزید و به 
همه کسانی که مصداق "بینهم" بودند، "رحماء" بود و 
به مظلومان عالم می اندیشید و به آنها عشق می ورزید 
و به نحوی دلدادگی به او افزون بود که بچه های مدافع 
حرم، پدر دوم خود را حاج قاسم می دانستند و در فراق 
او اشک می ریختند و می گفتند یک ملجا و پناه را از 

دست داده ایم.
وی گفت: سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
به مظلومان، فقرا و ستمدیدگان توجه  داشت و یک موی 
ایران را به همه داشته های کاخ نشینان ترجیح می داد و 

سخنش با همه همین بود.
از  یکی  اشرافیت  کرد:  تاکید  قضائیه  قوه  رئیس 
روحیه های زشت و آفات برای انسان سالک الی الله 
است و روحیه اشرافی گرری مورد پسند سردار سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی نبود و او با مدرم بود و دلیل 

محوبیت او همین است که به مردم توجه و باور داشت.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  رئیسی  الله  آیت 
گفت:  شهادت سردار شید اسلام، افتخار مجاهدان 
در جهان اسلام، حاج قاسم سلیمانی را به مردم عزیز 
کرمان و ملت شریف ایران اسلامی تسلیت عرض می 
کنم وروح بلند او را که با ارواح مطهر شهیدان کربلا، 
با روح بزرگ نبی مکرم اسلام و با ارواح مطهر شهدا و 
صالحین محشور شده است را تبریک و آسمانی شدن 
او را مبارک باد می گویم و به روح بلند و ملکوتی او و 

همرزمان شهید و دلاور او درود می فرستم.
شهادت حاج قاسم قیامت به پا کرد

سردار  این  شهادت  روز  چهلمین  کرد:  تصریح  وی 
سرافراز سپاه اسلام است و حقیقتا شهادت وی قیامتی 
برپا کرد و با شهادت او  دل ها در سراسر ایران و جهان 

اسلام متوجه او شد و او متوجه به وجه الله شد.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به این مطلب که شهید 

نظر می کند به وجه الله، عنوان کرد: همه چیز و همه 
شخص و همه هلاک شدنی هستند جز وجه الله و بقائ 

متعلق به وجه الله است .
آیت الله رئیسی تصریح کرد: سردار سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی شهید و کریم زندگی کرد تا به  شهادت 

رسید .
وی یادآور شد: کرامت انسان را دارای ظرفیتی می 
کند که فقط به خدا می اندیشد و فقط در زندگی برای 
او رضی الله مطرح است و محورش در زندگی خداست و 
تمام جوارح و جوانح او به خدا می اندیشد و می خواهد 
در مسیر خداوند متعال آنچه از مال و از امکانات، ظرفیت 
ها و تمکن خود را جان خود را تقدیم او کند و فنا فی الله 

است و بله این مقام که انسان رسید فقط او را می بیند.
آیت الله رئیسی اخلاص را از مهمترین شاخصه های 
مکتب حاج قاسم سلیمانی دانست و گفت: برای خدا 
اندیشه کردن و برای خدا عمل کردن است و فی الله و 

فی سبیل الله قدم برداشتن است.
وی تصریح کرد: رمز بقای سردار سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی،  اخلاص اوست و رمز متوجه شدن دل 
ها به او، اخلاص اوست و اولین شاخص حاج قاسم  
اخلاص و دلدادگی او به خداست و چون متوجه خدا 

شد خدا هم دل ها را متوجه او کرد.
رییس قوه قضاییه گفت:  دیپلماسی حاج قاسم در 
راستای تقویت جبهه مقاومت و در جهت ایستادگی 
کشور بود و راهبرد وی مقاومت است، تسلیم شدن و 
قاسم  حاج  قاموس  در  دشمن  مقابل  در  آمدن  کوتاه 
هرگز راه نداشته و در مکتب او راه ندارد؛ سپهبد شهید 
سلیمانی یک انقلابی بود که انقلاب را با تمامی وجود 
دوست می داشت و به توسعه پیام های آن می اندیشید .
سردار سلیمانی از تهدیدها فرصت ساخت 

الله رییسی افزود: سردار سلیمانی تلاش می  آیت 
کرد از تمامی تهدیدها فرصت و قدرت بسازد، همانطور 
که در کشورهای لبنان، افغانستان و تمامی کشورهای 
اطراف قدرت ساخت، یک حزب الله در لبنان تشکیل 
شد دشمن آرام نداشت و در تمامی کشورها از جمله در 
سوریه، عمان، یمن و افغانستان یک حزب الله ایجاد 
کرد و به دست افغانی ها، لبنانی ها و یمنی ها قدرتی 
ساخت برای حفظ تمامیت این کشورها و ایستادگی در 
برابر دشمن. وی بیان داشت: نیروهای آماده و مستعد 
منطقه را تبدیل به قدرت کرد و سلیمانی یک استراتژی 
به معنای واقعی بود و زبان دیپلماسی ما زبان قدرتمند از 
موضع اقتدار و نظامی است که تنها در استان کرمان 6 
هزار و 500 شهید به خون خفته داریم که برای استان و 

کشور قدرت ایجاد کرده است.
به  که  این قدرت  پرتو  در  افزود:  قوه قضاییه  رییس 
دست توانای مجاهدان در راه خدا سپاهیان، بسیجیان 
و نیروهای مردمی ساخته شده نظام مقتدر جمهوری 
اسلامی است که برای عالم پیامی دارد پیام ما اینست 
که باید منطقه بدون حضور آمریکا زندگی کند و منطقه 
را از حضور آمریکا پاکسازی خواهیم کرد. وی عنوان 
کرد: خون بهشتی عظمت به کشور آفرید و طومار نفاق 
و بنی صدری کشور را در هم پیچید و تشییع جنازه 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی یوم اللهی رقم زد که 
دلها را نزدیک کرد و امروز مردم با تمامی وجود به آمریکا 
و سیاست های استکباری نفرت می ورزند و نسبت به 
آن خشم دارند. آیت الله رییسی گفت: آمریکایی ها و 
اروپایی ها این پیام مقاومت ملت ایران را دریافت کردند و 
اگر در منطقه خطایی کنند باید دست به سر و سر به زیر 

تسلیم نیروهای جمهوری اسلامی ایران شوند که از این 
حرکت جلوه هایی در خلیج فارس مشاهده شد.

رییس قوه قضاییه افزود: امروز حضور مردم و حرکت 
پایگاه  کوبیدن  در  مسلح  نیروهای  آمیز  افتخار  های 
و  ایجاد کرده  برای کشور  آمریکایی ها قدرتی عظیم 
موجب امیدواری به نظام بیش از هر زمانی شده است. 
وی گفت: مردم معتقدند پاکی و طهارت نظام و انقلاب 
و ارزش های انقلابی حاج قاسم و شهدای عالی قدر، 
بیش از هر زمانی در ایران و منطقه رونق، بازار، طرفدار 

و ارادتمند دارد.
نظام جمهوری اسلامی کجی و انحراف را 

نمی پذیرد
آیت الله رییسی افزود: نظام جمهوری اسلامی آهنگ 
کجی و انحراف و فساد را نمی پذیرد و دست قدرتمند 
ملت اجازه نخواهد داد فساد در هیچ گوشه ای از نظام 

لانه کند.
وی عنوان کرد: امروز پرچم مقاومت و مبارزه با فساد 
دست مقتدای بصیرت آفرین ما است و ما سربازان ولایت 
در این مسیر هستیم و با دعای شما آنگونه عمل کنیم که 
رضای روح حاج قاسم سلیمانی است. وی ادامه داد: 
امروز قدرت به وجود آمده در کشور با حرکت مقتدرانه 
در  در صحنه  مردم  آگاهانه  و حضور  نیروهای مسلح 
سایه اقتدار الهی رقم خورده و زمینه ای برای اقدامات 
است.  مردم  و  جامعه  اساسی  امور  اصلاح  و  اساسی 
رییس قوه قضاییه افزود: این اقتدار به برکت اخلاص 
شهدا و حضور مردم در تشییع جنازه حاج قاسم و به 
باید  ایجاد شده که  نیروهای در صحنه  برکت حضور 

زمینه اصلاح امور باشد.
وی اضافه کرد: رهبری فرمودند هیچ مشکلی نداریم 
به جز اینکه راهکار حل این مشکل در درون کشور وجود 
دارد و به دست توانای ملت و جوانان مشکلات رفع می 
شود و کسانی رفع مشکل را در دستان بیگانه می دانند 
سخت در تباهی هستند و آنان بدانند که در سایه این 
قدرت الهی بسیاری از مسائل و مشکلات راهکارش 
در درون کشور است و تمامی این مشکلات و گره ها 
به برکت خون حاج قاسم گشوده خواهد شد. رییسی 
تصریح کرد: امروز همه بدانند مهمترین شکر نعمت، 
خدمت خالصانه و مخلصانه به مردم است به ویژه به 
محکومیت  دچار  مختلف  جهات  به  که  عزیزی  مردم 
شده باشند. وی افزود: پیام حاج قاسم دشمن شناسی 
و دشمن ستیزی و مقاومت در راه هدف و امید به آینده و 
هرگز مایوس نشدن است و حرکت مجاهدانه موجب گره 
گشایی از زندگی و جامعه می شود و جهاد و ایثار و صبر 
درس هایی است که از سردار سلیمانی می توان گرفت. 
وی خاطرنشان کرد: حاج قاسم چون مرد خدا بود و 
اهل مقاومت و ایستادگی بود مانع را مانع نمی شناخت 
و در برخورد با موانع دچار سستی نمی شد، مشکلات 
و موانع بود اما حاج قاسم مردم با اراده و فولادین بود 
و مرجع و ملجاء او رهبر معظم انقلاب بود و او شاگرد 

مکتب خمینی کبیر و امام خامنه ای حکیم بود.
قاسم  حاج  شهید  سپهبد  سردار  داد:  ادامه  وی 
سلیمانی با خانواده، کسان و سردارانی که همسنگر 
او بودند درد و دل ها می کرد اما مقاومت او به افغانی، 
لبنانی، یمنی و سوری   ایستادگی یاد داد و به همه 
ایستادگی آموخت تا جایی که بزرگی مانند سید حسن 
نصرالله می گوید به جناب عزائیل می گفتم جان مرا 
بگیرد اما جان حاج قاسم که منطقه امروز به دست با 

کفایت او اداره می شود را  نگیر.

رئیس قوه قضائیه:

 تنها راه مقابله با آمریکا و اسرائیل اقتدار است

معاون وزیر امور خارجه گفت: در مقابل فشارهای خارجی چاره ای جز قوی شدن در 
مولفه های مختلفی از جمله توان نظامی و اقتصادی نداریم.

»سید عباس عراقچی«  در همایش تجلیل از کارآفرینان برتر اظهار کرد: حدود یک 
سال و نیم از خروج آمریکا از برجام می گذرد و امروز در همایش تجلیل از برترین های 
حوزه کار آفرینی هستیم آن هم در حالی که آمارها نابودی اقتصاد ایران را در کمتر از 3 

ماه پیش بینی می کرد.
وی با بیان اینکه ما باید در مقابل این فشارها مقاومت می کردیم تا قدرت ایران بر 
همگان ثابت شود، گفت: دشمنان از هیچ فشاری اجتناب نکرده و تحریم های جدید 
اضافه کردند. اما این کارآفرینان هستند که با همت خود و اشتغالزایی هر چه بیشتر توان 

اقتصادی مضاعفتی برای کشور ایجاد می کنند.
 البته منکر کاستی و ضعف های موجود نمی شویم، اما اقتدار امروز کشور ما شاهکاری 
است که محقق شده است. عراقچی تصریح کرد: دشمنان هر فشاری که می توانستند 
به کشور ما وارد کردند و حتی دست به ترور قهرمانان و اسطوره های این ملت زدند، اما 

کشور ما با قدرت به راه خود ادامه داد.
 شهادت می دهم که بسیاری از کشورها تعجب می کردند که چگونه تحت فشار این 
تحریم ها تاب آوردیم. معاون وزیر امور خارجه با تاکید براینکه چاره ای جز قوی شدن 
نداریم و این قوی شدن مولفه های مختلفی از جمله توان نظامی، اقتصادی و مواردی از 
این قبیل دارد، گفت: باید بتوانیم همانطور که با توان نظامی دشمنان را از مبارزه در این 
حوزه ناامید کردیم آن ها را از نظر اقتصادی هم ناامید کنیم. دشمنان ما باید بدانند که 

تحریم امری بی فایده و بی حاصل خواهد بود چرا که کارآفرینان ما با تکیه بر توان داخلی 
ما را از هر محصولی بی نیاز خواهند کرد. وی قدرت دیپلماسی و مذاکراتی را از جمله 
مولفه های بسیار مهم عنوان کرد و گفت: نمایندگان هر کشور باید در مذاکرات توانمند 
ظاهر شده و نیازهای مردم خود را رفع کنند چرا که عزت و شرف یک کشور از هر چیزی 

ارزشمندتر است. 
عراقچی با اشاره به ایجاد معاونت دیپلماسی اقتصادی در وزارت امور خارجه گفت: 
یکی از ماموریت هایی که این معاونت برای خود تعیین کرده اشتغالزایی است. علاوه بر 
این صادرات غیرنفتی، انتقال تکنولوژی، جذب سرمایه خارجی و مواردی از این قبیل 

در معاونت دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه پیگیری می شود. 
معاون وزیر امور خارجه یادآور شد: ایجاد مسیرها معابر، بازارهای جدید و تسهیل 
انتقال پول و کالا  از دیگر مسائلی هستند که در معاونت اقتصادی وزارت امور خارجه 
مورد توجه قرار دارند. معاون وزیر امورخارجه در بخش دیگری از سخناش درباره ورود 
ویروس کرونا گفت: تا به این لحظه هیچ مورد واقعی از این ویروس داخل کشور مشاهده 
نشده است؛ از همان ابتدا ارتباط مناسبی با سازمان هواپیمایی کشوری و وزارت 
بهداشت داشتیم که منجر به کنترل ورود این ویروس شد.  وی افزود: پروازهای چین 
به طور چشمگیری کاهش پیدا کرد که هزینه سنگینی برای کشور به همراه داشت و 
باید برای سلامت کشور آن را متحمل می شدیم. دانشجویان خودمان را از مناطق آلوده 
خارج کردیم و اکنون روزهای آخر قرنطینه خود را طی می کنند و به زودی به آغوش 

خانواده بازخواهند گشت.

عراقچی معاون وزیر امور خارجه: 

قدرتمند شدن تنها راه پیروزی برابر دشمن است

مصطفی داننده*

شاید  گفت:   تهران  شهر  اسلامی  شورای  رئیس   
از شهروندان دلایلی برای رای ندادن داشته  گروهی 
باشند که در جای خود محترم است، اما بدانیم با انفعال 
و  داخلی  افراطیون  دیگران  و عدم مشارکت، صدای 
براندازان خارجی، بجای صدای اکثریت جامعه شنیده 

خواهد شد.
و  نود  و  یکصد  در  یکشنبه  روز  هاشمی  محسن 
هشتمین جلسه علنی شورای شهر تهران توضیح داد: 
یازدهمین دوره مجلس  انتخابات  در آستانه برگزاری 
نهاد  نخستین  مجلس  و  داریم  قرار  اسلامی  شورای 
تاسیس شده توسط جمهوری اسلامی بود و همزمان 
با چهل سالگی انقلاب، مجلس شورای اسلامی نیز به 
چهل سالگی رسید و جمعه این هفته، فصل جدید خود 

را آغاز می کند.
شورای  مجلس  دوره  این  انتخابات  داد:  ادامه  وی 
است؛  مواجه شده  متعددی  با چالش های  اسلامی 

چالش نسبت به تاثیرگذاری و جایگاه واقعی مجلس 
شورای اسلامی، چالش کارامدی و عملکرد مجلس 
دهم، بویژه اکثریت اصلاح طلب و اعتدالی آن، چالش 
نسبت به عملکرد تایید صلاحیت ها و همچنین چالش 
ناشی  اقتصادی  مشکلات  با  برخورد  در  کشور  کلی 
بر  سردی  فضای  تا  است  شده  موجب  تحریم ها،  از 
انتخابات حاکم شود. رئیس شورای شهر تهران تاکید 
کرد: در همین جا از شهروندان تهرانی می خواهم با 
حضور فعال در پای صندوق های رای در جمعه، صدا و 

خواسته خود را به گوش همه برسانند.
وی همچنین فرارسیدن میلاد مسعود صدیقه طاهره، 
زهرای مرضیه و فرزند ایشان روح الله خمینی را گرامی 
زن  تاثیرگذاری  و  اجتماعی  حضور  گفت:  و  داشت 
در جامعه، یکی از اهداف و کارکردهای مثبت اسلام 
در جامعه بود و نخستین زنان تاثیرگذار در اقتصاد و 
سیاست جامعه، خدیجه کبرا و دخترش فاطمه زهرا 

علیهما السلام است
را  دختران  که  ای  جامعه  در  داد:  ادامه  هاشمی   
زنده به گور می کرد و به زنان به دیدگاه شرم و ننگ 
می نگریست، بعنوان منتقد پیشرو تحولات سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی ظهور کردند و اثبات کردند که 

هیچ محدودیتی به فعالیت زنان قابل تحمیل نیست.
وی افزود: سهم پرسنل زن در مدیریت شهری تهران 
حدود یک پنجم و کمتر از نصف نسبت بانوان در دولت 
است و با وجود افزایش نسبت مدیریتی بانوان در این 
دوره مدیریت شهری هنوز با وضعیت مطلوب فاصله 
زیادی داریم. هاشمی خاطرنشان کرد: براساس بررسی 
اداری  دستگاه های  در  زنان  عملکرد  علمی،  های 
موجب افزایش نظم، کاهش رانت و فساد اداری و ایجاد 
رقابت حرفه ای می شود و باید ذهنیت جامعه را نسبت 
به باورهای خرافی، نادرست و جنسیت زده در مورد 

فعالیت حرفه ای بانوان اصلاح کرد.

محسن هاشمی:

 تحریم انتخابات صدای افراطیون و براندازان را بلندتر می کند

محسن پاک آیین*
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مطالعات نشان می دهد؛

مسواک زدن و استفاده از نخ دندان عامل 
حفاظت در مقابل سکته مغزی

یافته ها نشان می دهد بیماری های لثه با نرخ بالا سکته ناشی از سفت شدگی و 
انسداد شریان ها مرتبط هستند.

نتایج دو مطالعه نشان می دهد درمان بیماری لثه در کنار سایر فاکتورهای پرخطر سکته 
از طریق کاهش تشکیل پلاک در شریان ها و ممانعت از تنگ شدن عروق خونی مغز به 
پیشگیری از سکته کمک می کند. دکتر »سوویک سن«، سرپرست تیم تحقیق در هر دو 
مطالعه از دانشگاه کارولینای جنوبی، در این باره می گوید: »از آنجائیکه التهاب نقش 
مهم اصلی در پیشرفت و تشدید تصلب شریان دارد، ما به بررسی ارتباط بیماری لثه با 
انسداد عروق مغزی و سکته ناشی از تصلب شریان عروق مغزی پرداختیم.« محققان 
در مطالعه اول بر روی 256 بیمار دچار سکته دریافتند بیماران دچار بیماری لثه دو برابر 
بیشتر با احتمال سکته مغزی ناشی از سفت و سخت شدگی عروق مغزی روبرو بودند. 
در مطالعه دوم شامل بیش از 1100 بیماری که دچار سکته مغزی نشده بودند، محققان 
مشاهده کردند بیماران مبتلا به بیماری لثه 2.4 برابر بیشتر با احتمال انسداد شدید 
عروق مغزی روبرو بودند. حال محققان در حال بررسی این موضوع هستند که آیا درمان 

بیماری لثه موجب کاهش ارتباط آن با سکته می شود.
 

محققان آلمانی پی بردند؛

مصرف لوازم آرایشی در دوره بارداری 
موجب چاقی نوزاد می شود

مطالعه جدید نشان می دهد مصرف لوازم آرایشی حاوی پارابن در دوره بارداری موجب 
می شود کودکان با احتمال بیشتر داشتن اضافه وزن روبرو باشند.

پارابن ها مواد شیمیایی ای هستند که به عنوان نگهدارنده در لوازم آرایشی و محصولات 
بهداشتی کودک استفاده می شوند. شماری از مطالعات نشان داده اند که پارابن ها 
عملی مشابه استروژن را در بدن انجام می دهند و در عملکرد عادی هورمون های بدن 
اختلال ایجاد می کنند. در مطالعه جدید، محققان دانشگاه برلین آلمان پارابن موجود 
در ادرار زنان باردار را اندازه گیری کردند. آنها دریافتند هرچقدر میزان پارابن در ادرار این 
زنان بیشتر بود، احتمال اضافه وزن نوزادشان تا سن 8 سالگی بیشتر بود. مطالعات نشان 
داد ترکیب موسوم به بوتیل پارابن بیش از بقیه پارابن ها تاثیرگذار است بطوریکه در مادران 
دارای بیشترین میزان بوتیل پارابن در ادرار، ریسک چاقی کودک دوبرابر بود. همچنین 
این تاثیر بر دختران بیش از پسران بود. به گفته محققان، نتایج این مطالعه بیانگر این 
موضوع است که قرارگیری قبل از تولد در معرض مواد شیمیایی موجود در محصولات 
متداول مصرفی به رشد کودک آسیب می رساند. در حال حاضر محققان تاکید دارند 

مادران باردار و شیرده از محصولات بهداشتی و آرایشی فاقد پارابن استفاده نمایند.
 

نتایج جدید محققان؛

شکلات داغ به تسکین درد انسداد عروق 
خونی پا کمک می کند

مطالعات نشان می دهد شکلات داغ )هات چاکلت( می تواند موجب تسکین مشکلات 
سرپرست  درموت«،  مک  »مری  دکتر  شود.  محیطی  عروق  بیماری  نظیر  دردناکی 
تیم تحقیق از دانشگاه نورث وسترن شیکاگو، در این باره می گوید: »تغذیه درمانی 
شیوه ای ایمن و مطمئن در جهت بهبود توانایی راه رفتن در افراد مبتلا به بیماری عروق 
محیطی است.« وی در ادامه می افزاید: »بیماری عروق محیطی مشکلی شایع و علت 
اصلی ناتوانی در افراد بالا 55 سال است.« بیماری عروق محیطی موجب تنگی عروق 
خونی تأمین کننده خون پاها از قلب می شود. علائم متداول آن شامل درد بخصوص 
در زمان راه رفتن، و گرفتگی و ضعف ماهیچه های پا است. از آنجائیکه این مطالعه در 
مراحل مقدماتی بوده و فقط شامل 44 فرد بوده است، تحقیقات بیشتری در این زمینه 
نیاز است. محققان در این مطالعه میزان فلاوانول های کاکائو را از طریق آزمایش خون 
بررسی کردند. فلاوانول ها ترکیبی موجود در بسیاری از مواد خوراکی گیاهی هستند که 
می توانند موجب بهبود جریان خون و کاهش فشارخون شوند. از آنجائیکه فلاوانول ها در 
شکلات تلخ حاوی بیش از 85 درصد کاکائو، بیشتر یافت می شوند از اینرو تأثیر بیشتری 

در تسکین درد ناشی از بیماری های عروق محیطی دارند.

سلامت 

در برخی موارد خاص، احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن که با تب یا بی حسی 
یا گزگز در دست ها همراهی می شود می تواند به یک عفونت ستون فقرات اشاره داشته 

باشد. 
درد در قسمت بالایی پشت بدن معمولا در نتیجه وضع اندامی ضعیف، استفاده بیش 

از حد از عضلات یا یک آسیب دیدگی شکل می گیرد.
به نقل از "د هلثی، قسمت بالایی پشت بدن ناحیه بین گردن و زیر قفسه دنده در 
نظر گرفته می شود. احساس درد در پشت بدن می تواند شرایطی آزاردهنده باشد و در 

صورت شدت زیاد می تواند فعالیت های روزانه انسان را مختل کند.
اگرچه احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن نسبت به کمر شیوع کمتری دارد اما 

مواجهه با آن می تواند به بروز مشکلی جدی اشاره داشته باشد.
ممکن است با پشت میز نشینی شما در ارتباط باشد 

احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن عمدتا از وضع اندامی ضعیف ناشی می 
شود. نشستن طولانی مدت و خیره شدن به نمایشگر رایانه می تواند موجب جمع شدن 
عضلات سینه و کشیده شدن عضلات قسمت بالایی پشت بدن شود. افراد بسیاری 
در نتیجه این شرایط یک اسپاسم عضلانی را بین تیغه های شانه خود تجربه می کنند.

می تواند ناشی از استرس باشد 
در کنار وضع اندامی ضعیف و نامناسب، کشیدگی و فشار در عضلات اطراف گردن و 
شانه ها یا بین تیغه های شانه می تواند به واسطه دلایل مختلفی از جمله استرس ورزش 

شدید و خوابیدن در وضعیتی نامناسب و عجیب شکل بگیرد.
می تواند به بروز تومور در ریه اشاره داشته باشد

اگر پس از درمان های خانگی، دریافت ماساژ یا حتی استفاده از بالش و تشک جدید، 
درد در قسمت بالایی پشت بدن همچنان پایدار و آزاردهنده باقی مانده است، در موارد 

بسیار نادر، این ممکن است نشانه ای از بروز یک تومور در ریه باشد. سرطان ریه پیشرفته 
ممکن است به استخوان درد منجر شود. کاهش وزن، سینه درد، و ضعف از دیگر نشانه 
های سرطان ریه هستند. اگر درد در پشت بدن از بین نمی رود و شما را شب ها از خواب 

بیدار می کند برای بررسی دقیق این شرایط به پزشک مراجعه کنید.
یک تصادف خودرو را تجربه کرده اید 

اگر پس از یک تصادف خودرو همچنان می توانید راه بروید و به نظر نمی رسد آسیبی 
جدی دیده باشید، شاید از مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط خود منصرف 
شوید. با این وجود، شدت تصادف و حرکات ناگهانی رو به جلو و عقب که طی این 
رویداد تجربه کرده اید می تواند موجب پارگی و التهاب در عضلات و رباط هایی شود 
که در ناحیه گردن و قسمت بالایی پشت قرار دارند. اگر به واخوردگی گردن مشکوک 
هستید، به ویژه اگر با علائم دیگر مانند سرگیجه، خستگی و گردن درد مواجه هستید 

برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
با احساس درد در پهلوهای خود مواجه هستید 

سنگ های کلیه می توانند شرایطی بسیار آزاردهنده را ایجاد کنند و افزون بر احساس 
درد در پهلوها ممکن است موجب احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن نیز شوند. 
احساس درد و ناراحتی هنگام دفع ادرار و رنگ قرمز یا قهوه ای ادرار از دیگر علائم 
احتمالی سنگ کلیه هستند. اگر درد پایدار و شدید است برای بررسی دقیق شرایط به 
پزشک مراجعه کنید. احساس درد در سمت راست زیر تیغه شانه نیز ممکن است به بروز 

مشکلی در کیسه صفرا اشاره داشته باشد.
تب دارید 

در برخی موارد خاص، احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن که با تب یا بی حسی 
یا گزگز در دست ها همراهی می شود می تواند به یک عفونت ستون فقرات اشاره داشته 

باشد. این شرایط بسیار نادر است اما برخی عوامل خطر در صورت ابتلا به سرطان، 
دیابت، چاقی مبتلا یا دارا بودن یک سیستم ایمنی ضعیف و سرکوب شده وجود دارند. 
آزمایش های تصویربرداری مانند پرتو اکس، سی تی  اسکن و ام آر آی می توانند به پزشک 
در تشخیص یک عفونت ستون فقرات کمک کنند. بیمار برای دریافت آنتی بیوتیک 

های درون وریدی به مراجعه به بیمارستان نیاز خواهد داشت.
درد به سینه نیز سرایت می کند 

بی حسی یا ضعف در دست ها می تواند نشانه ای از یک سکته مغزی یا یک پارگی 
در دیواره سرخرگ آئورت، بزرگ ترین رگ خونی بدن انسان که در پشت سینه امتداد 
دارد باشد. فشار خون بالا در بلند مدت انسان را در معرض خطر این شرایط قرار می 
دهد. همانند سکته مغزی، پارگی سرخرگ آئورت نیز یک وضعیت اضطراری است و به 

مراقبت پزشکی فوری نیاز دارد.
به واقع خسته هستید 

احساس فشار شدید در ناحیه سینه تنها علامت یک سکته قلبی نیست و باید به نشانه 
های ظریف تری مانند حالت تهوع، احساس درد در پشت بدن، تنگی نفس و خستگی 

شدید نیز توجه داشته باشید.
پاهای شما ضعیف هستند 

بلند کردن اجسام سنگین و اعمال فشار بیش از حد بر کمر و پشت بدن به جای 
استفاده مناسب از پاها می تواند خطر ابتلا به بیرون زدگی دیسک که به نام فتق دیسک 
نیز شناخته می شود را افزایش دهد. اگر با احساس درد در قسمت بالای پشت بدن 
همراه با بی حسی یا ضعف در دست ها یا پاهای خود مواجه هستید، این ممکن است 

نشانه ای از یک آسیب نورولوژیک ناشی از فتق دیسک باشد.
تنفس عمیق با ایجاد درد همراه است 

اگر تنفس عمیق شرایطی دردناک برای شما محسوب می شود باید در پی دریافت 
کمک پزشکی باشید. آمبولی ریوی، یک دلیل خطرناک برای این شرایط است. لخته 
های خون می توانند از مکان تشکیل در سیاهرگ دست یا پا جدا شده و وارد ریه شوند 
و با ایجاد گرفتگی در رگ های خونی این اندام موجب گردش خون ضعیف، التهاب و 
مرگ بافت شوند. درد شدید و تیز و دشواری در تنفس پس از یک مسافرت طولانی با 
خودرو یا هواپیما یا پس از عمل جراحی از نشانه های آشکار این شرایط هستند. اگر 
پشت درد شما با هر نفس عمیق بدتر می شود، با تنگی نفس مواجه هستید، سرفه 
خونی دارید یا احساس خستگی شدید دارید با مرکز فوریت های پزشکی تماس بگیرید.

تنگی نفس دارید 
به ندرت، احساس درد در قسمت بالایی پشت بدن به واسطه هواجنبی یا نوموتوراکس 
رخ دهد که می تواند در نتیجه یک آسیب دیدگی شکل گرفته باشد. در صورت احساس 
درد همراه با تنگی نفس یا احساس درد شدید هنگام تنفس عمیق باید در پی دریافت 

کمک پزشکی فوری باشید.
درد هنگام حرکت تشدید می شود 

اگر یک آسیب تروماتیک مانند افتادن جسمی سنگین روی پشت یا زمین خوردن 
را تجربه کرده اید، ممکن است استخوان مهره یا یک دنده شما دچار شکستگی شده 
باشد. با توجه به مکان قرارگیری استخوان شکسته، ممکن است درد در قسمت بالای 
پشت بدن یا سمت راست خود را احساس کنید. شدت درد می تواند متوسط تا شدید 
باشد اما در صورت حرکت هرچه بیشتر تشدید شود. برای بررسی دقیق شرایط به 

پزشک مراجعه کنید.  
چه کاری می توانید انجام دهید 

موارد خفیف و عادی کشیدگی عضله معمولا تنها چند روز ادامه دارند. استراحت و 
عدم اعمال فشار بر قسمت تحت تاثیر قرار گرفته طی این دوره اهمیت دارد. در کنار 
استراحت، فرد می تواند از کمپرس یخ، مصرف داروهای ضد التهاب مانند ایبوپروفتن 

یا ناپروکسن، و یا برخی درمان های خانگی ساده برای تسکین کمر درد استفاده کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

همواره نمی توان این گونه فرض کرد که احساس ناراحتی و درد در قسمت پشت 
بدن با مساله ای جدی ارتباط ندارد. اگر درد بیش از چند روز ادامه داشته است یا برای 
تسکین آن نیازمند مصرف داروهای مسکن هستید باید برای ارزیابی دقیق شرایط به 
پزشک مراجعه کنید. همچنین، اگر درد توانایی شما برای انجام فعالیت های عادی 

روزانه را محدود کرده است به پزشک مراجعه کنید.

درد بالای کمر و نشانه هایی نگران کننده 
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نیازمند کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس در استان قم :

توجه به مشکلات زنان و خانواده دغدغه ام 
برای ورود به مجلس است

کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه قم گفت: با توجه 
به حساسیت هایی که در حوزه زنان وجود دارد مهمترین دغدغه ام برای ورود به مجلس توجه به 

زنان و خانواده است.
 نرجس نیازمند در کنفرانس مطبوعاتی که در موسسه بحرالعلوم برگزار شد، با تبیین دلایلی که 
موجب شد برای مجلس شورای اسلامی به عنوان یک نامزد از قم وارد میدان شود، اظهار کرد: 
قم، شهر کریمه اهل بیت است و باید یک نماینده خانم در مجلس شورای اسلامی داشته باشد 
که بتواند بیانگر سخنان بانوان در مجلس شورای اسلامی باشد و این توانمندی را در خودم حس 

کردم که می توانم در چنین عرصه ای گام بردارم و در همین راستا وارد میدان شدم.
وی در پاسخ به یکی از خبرنگاران در ارتباط با دیدگاهش نسبت به گشت ارشاد، بیان کرد: 
همانگونه که از اسم گشت ارشاد مشخص است، حوزه ای در نیروی انتظامی کشور وجود دارد 
که موظف هستند به ارشاد در سطح جامعه بپردازند و اگر امروز شاهد ناهنجاری هایی هستیم 
این موضوع از کم کاری ما رخ داده است و باید آنقدر به صورت عمیق در جامعه فرهنگ سازی 

صورت بگیرد تا شاهد مشکلاتی که منجر به برخورد سلبی می شود، نباشیم.
کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه قم با تاکید براینکه 
با برخورد های صلبی مخالف است، افزود: در صورتی که به صورت روشن بیانیه گام دوم انقلاب 
که توسط رهبری تدوین شده است توجه شود مشاهده می کنیم رهبری بر ضرورت توجه به 

جوانان بسیار تاکید دارند.
ناهنجاری ها ریشه در ناآگاهی دارد

وی در پاسخ به خبرنگار فارس مبنی براینکه برای جلوگیری از برنامه ها و تبلیغاتی که برخی 
معاندین علیه حجاب دارند، چه برنامه ای در سطح خرد و کلان دارید، بیان کرد: برنامه ترویج 
حجاب اسلامی در ایران، به صورت برنامه های مدون سال هاست که از سوی مسوولان مورد 
پیگیری قرار گرفته است و ما به دنبال فرهنگ سازی در سطح خرد و کلان هستیم و در تلاش 
هستیم که این برنامه را از محلات و خانواده ها شروع کنیم تا بتوانیم در سطح وسیع تری به 

اجرا بگذاریم.
نیازمند ادامه داد: بسیاری از ناهنجاری ها ریشه در نا آگاهی دارد و زمانی که پیگیری می کنیم 
متوجه می شویم فرهنگ سازی شایسته ای در زمینه هایی که امروز به ناهنجاری تبدیل شده 

صورت نگرفته است.
وی اضافه کرد: رویکردهای مناسبی برای برخورد با پدیده بدحجابی در جامعه به راه افتاده 
است که با اخلاق خوب و برخوردهای مهربانانه دختران جوان و نوجوان را به حجاب دعوت 

می کنند که چنین اقداماتی می تواند تاثیر مثبتی داشته باشد.
 مستقل وارد انتخابات شدم

وی در پاسخ به خبرنگاری که پرسید قصد ائتلاف با چه گروه و جریانی را دارید؟ گفت: من 
عضو هیچ طیف و گروه سیاسی نیستم و دعوت هم شدم و همانگونه که روز ثبت نام هم گفتم 

به صورت مستقل آمده ام.
نیازمند گفت: می خواهم تعهدم به مردم باشد و بنا ندارم به هیچ گروه و یا حزب سیاسی وابسته 

باشم و امروز هم تماس هایی داشتم و قبول نکردم و با هیچ ائتلافی وارد انتخابات نشدم.
وی اضافه کرد: هرجریان و گروهی که متعهد به قوانین انقلاب اسلامی باشد می تواند از من به 
عنوان یک کاندیدای دغدغه مند حمایت داشته باشد اما تاکید می کنم در هیچ جریان و گروهی 

ورود نخواهم کرد.
کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه قم با اشاره به 
برخی شایعه ها مبنی بر کناره گیری به نفع فرد یا جریانی خاص، عنوان کرد: این موضوع را به 
شدت تکذیب می کنم و به نفع هیچ جریان و فردی کنار نخواهم رفت و تا مرحله نهایی حضور 

خواهم داشت.
وی همچنین در پاسخ به دیگر خبرنگاری که در ارتباط با مشکلات اقتصادی مردم و راهکار 
برای برون رفت از آن را پرسید، گفت: مهمترین مسئله ای که مردم با آن مواجه هستند بحث 
معیشت است که برای برون رفت از بحران های اقتصادی باید بنا به دستور رهبر معظم انقلاب 

برای رونق تولید و حمایت از مشاغل خرد اقدام کنیم تا بتوانیم از این بحران عبور کنیم.
نیازمند اضافه کرد: ایران برای ارتباط با جهان در وهله نخست لازم است که در کشور از رونق 

تولید حمایت کند تا در این راستا بتواند بسیاری از مشکلات معیشتی مردم را برطرف کند.
وی همچنین در پاسخ به خبرنگاری که در ارتباط با رویکرد سیاسی این کاندیدا پرسید، عنوان 
کرد: سمت و سوی سیاسی خود را دارم و در رشته علوم سیاسی و روابط بین الملل تحصیل کردم 
و این مساله دارای اهمیت است که نماینده ای که وارد مجلس می شود نمی تواند تنها با دیدگاه 

سیاسی خود کاری انجام دهد.
تمرکز بر روی خانواده حلال مشکلات است

این کاندیدای مستقل برای نمایندگی مجلس از قم، در ارتباط با مهمترین برنامه اش برای ورود 
به مجلس گفت: تمرکزم بر روی زنان و خانواده است و به نظرم برای ترویج هر برنامه فرهنگی در 

جامعه باید روی خانواده کار کرد.
باید به صورت جدی به آن توجه کرد و  وی اضافه کرد: بحث زنان بسیار کلان است که 

خلاء های قانونی داریم و باید بازنگری هایی رخ بدهد.
نیازمند بیان کرد: قم شهر علماست و قطعا این پشتوانه ای برای نمایندگان این شهر است و 
قطع به یقین به نماینده ای نیاز داریم که طراز انقلاب اسلامی باشد و نظرات علمای شیعه را در 

بحث زنان دنبال کند.
این کاندیدای مستقل اضافه کرد: من به جوان گرایی اعتقاد دارم و ریشه بسیاری از مشکلات 

کشور عدم اجازه ورود مدیران جوان در سطح کلان کشور است.
وی با بیان اینکه در زمان کنونی نیمی از جمعیت جوان را بانوان کشور تشکیل می دهند، 

گفت: این مساله موجب شده است که بخواهیم در حوزه بانوان توجه بیشتری داشته باشیم.
نیازمند با تاکید براینکه باید فردی برای مجلس انتخاب شود که توانمندی نمایندگی در مجلس 
را داشته باشد، گفت: کسی که قرار است کاندیدای مجلس شود نباید گرفتار فساد مالی باشد و 

من در این راستا به شفافیت مالی و شفافیت اموال اعتقاد دارم.

آیت الله علیرضا اعرافی: 

رشته فضای مجازی در حوزه علمیه
 راه اندازی می شود

 مدیر حوزه های علمیه از راه اندازی رشته فضای مجازی در حوزه ها خبر داد و گفت: : بخش 
اجرایی این کار در حال آماده سازی است.

به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله علیرضا اعرافی عصر یکشنبه در دیدار دبیر شورای عالی 
فضای مجازی افزود: باوجود سرسختی های موجود، توانستیم این باور را در حوزه ایجاد کنیم که 
نیازمند یک رشته در زمینه فضای مجازی هستیم و سعی بر آن است از تمامی ظرفیت ها در این 
زمینه استفاده شود. وی در ادامه گفت: بیش از 200 رشته در حوزه علوم انسانی اسلامی در قم 

در حال ارائه بوده و این ویژگی ها به قم ظرفیت ملی و بین المللی داده است.
وی یادآور شد: جامعه بزرگی از طلاب دارای انجمن ها و کانون ها و تشکلات هستند، در ایران 
دو هزار تن زبان دان وجود دارند؛ ما در سفر هند توافقی انجام دادیم که حدود 40 محور را دارا 
است. اعرافی ابراز کرد: امروز حوزه برای نخستین بار واجد 20 سند جامع راهنما است که این 
مجموعه اسناد در قالب نخستین برنامه پنج ساله انجام می شود. در ذیل این اسناد کلان حدود 

400 طرح و برنامه است که 100 برنامه از این تعداد بسیار عظیم است.
امام جمعه قم ادامه داد: در مباحث فضای مجازی سعی شده یک منظومه فکری تولید شود، 

در حوزه مرکز آموزش های مجازی کارهای خود را شروع کرده است.
اعرافی اظهار داشت: ما در همه این بخش ها آمادگی همکاری با شورای عالی فضای مجازی 
هستیم؛ ما باید بخش پژوهشی را درزمینهٔ فضای مجازی فعال کنیم که این کار با شروع فعالیت 

رشته های فضای مجازی سرعت خواهد گرفت.
وی اضافه کرد: می توان کارهای بزرگی در قالب تفاهم نامه حوزه و شورای عالی فضای مجازی 

انجام داد و این از مطالباتی است که از حوزه وجود دارد.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

 برنامه زیارت ارزان در قم دنبال می شود
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: با در اختیار قرار دادن ظرفیت دانشگاه ها، 
مساجد و حسینیه ها برای اسکان و  پارکینگ زائران امکان واقعی زیارت ارزان و مطلوب مسافران 

در قم فراهم می شود.
یونس عالی پور روز شنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائرین، بیان کرد: دستگاه های اجرایی 
استان برای رفع کمبود پارکینگ باید فضاهای خالی خود را در اختیار زائران و گردشگران نوروزی 
قرار دهند. وی تصریح کرد: ظرفیت های اسکان قم باید آمادگی استقبال و خدمات رسانی به دو 

میلیون و 500 هزار مسافر نوروزی را داشته باشد.
وی اظهار داشت: اطلاع رسانی به مسافران نوروزی باید به نحوی باشد که این افراد کمترین 

مشکل و سردرگمی را از ورود به شهر قم احساس نکنند.
عالی پور با اشاره به برخی مشکلات سال های قبل استان در خدمات رسانی به مسافران 
نوروزی افزود: اهتمام بیشتری به مجتمع های بین راهی در ارائه خدمات در تعطیلات نوروز باید 
انجام بگیرد. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم اضافه کرد: به دلیل پیش بینی بارندگی 

در ایام عید نوروز کمیته اسکان تدابیر لازم را در نظر بگیرد.
وی تصریح کرد: دستگاه های اجرایی باید به نحوی برنامه ریزی کنند که در صورت بارندگی های 

شدید و بروز سیلاب کوچک ترین رخنه ای در فعالیت های آن ها به وجود نیاید.
وی اظهار داشت: هنوز هیچ کدام یک از دستگاه های استانی برنامه های جامع خود را در 
افزود:  زائرین استانداری قم  امور  نکرده اند. معاون هماهنگی  ارائه  نوروز  برنامه های  اجرای 
دستگاه های غیردولتی اجازه چاپ نقشه های قدیمی شهر قم را به دلیل سردرگمی مسافران 
ندارند و چاپ هرگونه نقشه باید با مجوز کمیته اطلاع رسانی ستاد تسهیلات زائرین انجام بگیرد.

نورزی  مسافران  از  استقبال  برای  شهر  آماده سازی  به  نسبت  بی تفاوتی  شد:  یادآور  وی 
قابل پذیرش نیست.

اجتماعی

روح الله زم در دومین جلسه دادگاه گفت: بعد از مکرون سنگین ترین تیم حفاظت 
در فرانسه برای من بود.

به گزارش روز یکشنبه مرکز رسانه قوه قضائیه، دومین جلسه دادگاه رسیدگی به 
اتهامات روح الله زم معروف به نیما در شعبه 15  دادگاه انقلاب تهران به ریاست قاضی 

صلواتی برگزار شد.
در ابتدای جلسه قاضی ابوالقاسم صلواتی گفت: شروع دومین جلسه محاکمه 
روح الله زم فرزند محمدعلی را در شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی تهران به صورت 
علنی و با حضور مستشار دادگاه، وکیل مدافع، نماینده دادستان، تعدادی از شکات و 

نمایندگان حقوقی شکات برگزار می کنیم.
با دستور رییس دادگاه، نماینده حقوقی معاونت حقوقی نهاد ریاست جمهوری به 
عنوان یکی از شکات پرونده در جایگاه حاضر شد و گفت: نهاد ریاست جمهوری به 
سبب انتشار نامه ای جعلی به تاریخ نهم اسفند 96، در کانال آمد نیوز ناظر بر موافقت 
ریاست جمهوری با حضور بانوان در ورزشگاه آزادی از روح الله زم و گردانندگان کانال 
آمد نیوز شکایت دارد و از دادگاه تقاضا دارد اتهام جعل نامه با سربرگ نهاد ریاست 

جمهوری و انتشار آن در کانال آمد نیوز را پیگیری کند.
در ادامه جلسه دادگاه با دستور رئیس دادگاه،  نماینده حقوقی وزارت ورزش و جوانان 
در جایگاه حاضر شد و اعلام کرد: معاونت حقوقی وزارت ورزش و جوانان به سبب 
جعل امضای معاون وزیر وزارتخانه مزبور و انتشار آن در کانال آمدنیوز که مصداق نشر 

اکاذیب به قصد تشویش اذهان است، از روح الله زم شکایت دارد.
پس از آن، نماینده حقوقی بانک تجارت با دستور رییس دادگاه در جایگاه حاضر شد 
و اظهار داشت: بانک تجارت به سبب انتشار اسناد محرمانه این بانک در کانال آمدنیوز 
به تاریخ 28 دی 95، از روح الله زم شکایت دارد و با توجه به قانون جرایم رایانه ای و 

قانون مجازات اسلامی از دادگاه تقاضای رسیدگی و پیگیری داریم.
در ادامه، وکیل ابراهیم اسلامی قاضی دادگاه کیفری یک استان با دستور رئیس 
دادگاه در جایگاه حاضر شد و اعلام کرد: روح الله زم مدیر شبکه آمد نیوز 20 مرداد 
سال 98، اکاذیبی را پیرامون ابراهیم اسلامی قاضی دادگاه کیفری یک استان منتشر 
کرده است که این اکاذیب منتشره از مصادیق تهمت و افترا و تشویش و اهانت است. 
بنابراین ما از روح الله زم و گردانندگان آمد نیوز شکایت داریم و از ریاست این دادگاه 

تقاضای رسیدگی به این شکایت را وفق مندرجات قانونی داریم.
حمید شیر محمدی از جانبازان مدافع حرم هم با اعلام رییس دادگاه در جایگاه 
حاضر شد و گفت: روح الله زم با نشر اکاذیب و درج اطلاعات خانوادگی من در کانال 
آمدنیوز و صدای مردم باعث شد تا اراذل و اوباش منطقه ای که ما در آن زندگی می 
کنیم ماشین من را تخریب کنند؛ ما مدافعان حرم برای امنیت کشور مجاهدت کرده ایم 
و ما را مدافعان حرم می نامند اما روح الله زم در کانال خود ما را با عنوان جعلی معرفی 
می کرد؛  من از روح الله زم شکایت دارم و از دادگاه محترم تقاضای رسیدگی به این 

شکایت را دارم.
رییس دادگاه اعلام کرد: تعداد دیگری از شکات با ارسال لایحه شکایت خود را از 
متهم پرونده به دادگاه اعلام داشته اند که از جمله آنها می توان به کمیته جستجوی 
مفقودین ستاد کل نیروهای مسلح، مرکز حفاظت اطلاعات قوه قضائیه، عباس 
جعفری دولت آبادی دادستان پیشین تهران، کاظم جلالی سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در روسیه، غلامرضا کاتب نماینده مجلس، حسن یوسفی مطلوب و بهاره صادقی 

و تعداد دیگری از شکات اشاره کرد.
سپس قاضی از متهم خواست تا برای دفاع در جایگاه حاضر شود.

روح الله زم با قرار گرفتن در جایگاه متهم و ضمن معرفی خود در پاسخ به این سوال 
که آیا سابقه کیفری داشته یا نه اعلام کرد: سال 88 پس از انتخابات بازداشت شده 
است؛ وی همچنین در پاسخ به این سوال که شغل شما چیست؟ گفت: روزنامه نگار 
هستم. رئیس دادگاه ضمن تفهیم اتهام به متهم به او اعلام کرد که دفاعیات خود را 
بیان کند. متهم گفت: من نمی توانم برای این تعداد اتهاماتی که ذکر شد یک جا دفاع 
کنم بنابراین اتهاماتم را یک به یک ذکر کنید. قاضی روال قانونی جلسات دادگاه را به 
متهم متذکر شد و به او اعلام کرد که در جلسه قبل که کیفرخواست قرائت شد، فرصت 
برای استماع داشته است همچنین چند جلسه نیز با وکیلش برگزار کرده است. رئیس 
دادگاه از متهم خواست تا در خصوص اتهام افساد فی الارض که منتسب به وی است، 

از خود دفاع کند.
روح  الله زم بیان داشت: من اتهام افساد فی الارض را قبول ندارم.

رییس دادگاه از متهم پرسید: چه سالی از ایران خارج شدید که متهم جواب داد: 
در سال 90.

قاضی پرسید: در چه سالی دستگیر شده اید؟ 
متهم اعلام کرد: سال 88 بازداشت شدم و دو ماه زندان بودم.

رییس دادگاه از متهم پرسید: نحوه خروج خود از کشور را توضیح دهید.
متهم پاسخ داد: سال 90 همراه پدرم و خانواده قصد سفر حج را داشتیم اما من به 

حج نرفتم و عازم مالزی شدم.
قاضی خطاب به متهم گفت: یعنی شما به نیت حج عمره از کشور خارج شده اید؟

روح الله زم پاسخ داد: خیر؛ بین سفر من به مالزی و سفر خانواده ام به حج دو تا سه 
روز فاصله بود و تا یک روز بعد از آنکه به مالزی برسم، خانواده ام از من خبری نداشت.

رییس دادگاه از متهم پرسید: در مالزی مشغول چه اموری بودید؟
وی پاسخ داد: در آنجا مشغول تور لیدری بودم و یک ماشین خریده بودم و امور 

گردشگری مرتبط با توریست های ایرانی را انجام می دادم.
قاضی از متهم پرسید: تا چه سالی در مالزی بودید؟

روح الله زم پاسخ داد: سال 91 بود که از مالزی به ترکیه رفتم و سه ماه در آنجا بودم 
سپس از طریق یکی از دوستانم که در سال 88 با او آشنا شده بودم به سفارت فرانسه در 
ترکیه مراجعه کردم و در آنجا با سفیر فرانسه صحبت کردم. از آنها درخواست ویزا کردم 

که آنها به من ویزای فرانسه را دادند.
قاضی پرسید: چه سالی وارد فرانسه شدید؟

متهم زم پاسخ داد: تقریبا شهریور 91 بود که وارد فرانسه شدم؛ من در مالزی ازدواج 
کرده بودم بنابراین با دختر و همسرم به فرانسه رفتیم؛  در سال 93 با سحام نیوز 

همکاری کردم؛ سال 95 بود که با یک جمعی متشکل از مجید نیک نام ساکن آمریکا، 
بابک اجلالی ساکن آمریکا، شمس ساکن ترکیه و سام محمودی سرابی تصمیم 
گرفتیم که یک سایت خبری راه بیاندازیم. البته صحبت راه اندازی این سایت از سال 
های 92 و 93 مطرح بود اما پول می خواست؛ در نهایت سال 95 از سحام بیرون آمدم 

و آمد نیوز را شروع کردیم.
تاسیس آمدنیوز در اوایل سال ۹۵

متهم زم گفت: اواسط سال 95، آمدنیوز تاسیس شد و آقای شمس که ترکیه بود دوبار 
من را به بهانه راه اندازی بخش فارسی زبان شبکه تی آر تی به آنجا دعوت کرد؛ اما بعد 
از چند ملاقات متوجه شدم که اصلا بحث تلویوزیون مطرح نیست و با شمس درگیر 

شدم و ارتباطم قطع شد. 
وی ادامه داد: بسیاری از اطلاعات رسیده به ما دریافتی بود، ظرف سه سال برخی 
افراد هم به آمدنیوز وصل شدند مانند سیاست کاری یک رسانه جمهوری اسلامی 

فعالیت داشتیم. 
متهم روح الله زم اضافه کرد: قبل از دی ماه سال 96 آمدنیوز را رها کردم و تا اواسط 
97، کنترل آمدنیوز با من نبود و سام محمودی سرابی آن را اداره می کرد که گرایش 

کمونیستی داشت. به علت برخی اتفاقات در سال 97 دوباره آمد نیوز را گرفتم.
رییس دادگاه گفت: درباره وقایع و اتفاقات 96 بیشتر توضیح دهید. آیا مسئولیت 
جان افرادی که در تظاهرات کشته شدند، می پذیرید؟ صراحتا از اغتشاشگران می 

خواستی به خیابان بریزند، ثابت کن در دی 96 در آمدنیوز نبوده ای.
متهم در این بخش بدون پاسخگویی به سوالات قاضی گفت: این موضوع ارتباطی 

با من ندارد.
قاضی صلواتی گفت: درباره همکاری با سرویس اطلاعاتی فرانسه توضیح دهید.

متهم روح الله زم گفت: پس از مکالمه روحانی و مکرون از پلیس فرانسه با من 
تماس گرفتند و گفتند که در خطر ترور هستی و 6 یا هفت جلسه طول کشید تا من 
را بشناسند و حدود چهار یا پنج ماه این رفت و آمدها ادامه داشت و ایمیل دادند که 

گزارشات را در خصوص اخبار خودت ارسال کن. گزارشات را ارسال کردم.
وی افزود: حفاظت نامحسوس گذاشتند تا اینکه آدرس خانه، تلفن، کارتهای بانکی 
و مشخصاتم در سایتهای داخلی منتشر شد. پس از آن آدرس را به پلیس دادم و 24 
ساعت بعد خانه من را عوض کردند و تیم حفاظت سنگینی قرار دادند و هر دو ماه یکبار 

با من قرار می گذاشتند. 
متهم روح الله زم اضافه کرد: آنها برای من تعیین وضعیت حفاظت می کردند و به من 
گفتند که بعد از مکرون سنگین ترین تیم حفاظت برای تو است. درباره شرایط ایران با 

من مشورت می کردند و در خصوص تحلیل وضعیت صحبت می کردیم.
قاضی سئوال کرد: از اطلاعات ایران به فرانسه چیزی ارسال کردید؟

متهم زم پاسخ داد: اطلاعاتی ندادم، اقامت فرانسه داشتم اما تابعیت نگرفته بودم.
رییس دادگاه گفت: درباره همکاری با دولت متخاصم آمریکا توضیح بدهید.

روح الله زم: آمریکا دولت متخاصم نیست اسرائیل متخاصم است.
متهم زم گفت: آمریکا دولت متخاصم نیست.

قاضی گفت: به دستور ترامپ سردار عزیز ما را دولت تروریست و متخاصم آمریکا به 
شهادت رساند مگر در کنگره بودجه علیه نظام تصویب نمی کنند.

متهم زم  گفت: اسرائیل متخاصم است، در فرانسه احساس خطر کردم و با یک نفر 
که در )NSA( بود ملاقات کردم و به دنبال مهاجرت به آمریکا بودم و قرار ملاقات نیز با 

او در بارسلون اسپانیا گذاشته بودیم.
قاضی گفت: در جمع آوری اطلاعات نظام به نفع سایر کشورها و سرویس های 
جاسوسی چه کارهایی انجام داده ای؛ با محمد حسین رستمی در ترکیه ملاقات 

نکردی؟ 
متهم زم گفت: رستمی جزو اسناد محرمانه است؟ 

از ما اطلاعات سوریه را می خواستند
قاضی دادگاه گفت: اطلاعات مربوط به حضور نیروهای مستشاری ایران در سوریه 
و اطلاعات خان طومان را از این طریق نمی گرفتی تا در اختیار دشمنان این ملت 

قرار دهید؟
متهم پاسخ داد: از ما اطلاعات سوریه را می خواستند و برای نیاز مالی به رستمی پول 
می دادم، رستمی می گفت که قبض هایش عقب افتاده و به پول نیاز دارد و من هم  از 

او اطلاعات می گرفتم.
قاضی صلواتی گفت: درباره توهین به مقدسات دین مبین اسلام توضیح دهید.

متهم زم گفت: بحث توهین به مقدسات زمانی صورت گرفته که آمدنیوز در اختیار 
سرابی بوده است.

نامه پدر روح الله زم به مقام معظم رهبری و دستور آزادی برادر ناتنی وی 
در ادامه جلسه دادگاه، قاضی خطاب به متهم زم گفت: آیا می دانی در زمانی که برادر 
ناتنی ات بازداشت شده بود، پدرت به مقام معظم رهبری نامه نوشت و ایشان دستور 
آزادی برادرت را صادر کردند؛ مقام معظم رهبری تا این مقدار رأفت به خرج دادند آن 

گاه شما بدین شکل پاسخ این رأفت را دادید.
متهم زم پاسخ داد: خانواده ام در این رابطه چیزی به من نگفته بودند.

رییس دادگاه خطاب به متهم گفت: در رابطه با شکایت شکات هر مطلبی داری بیان 
کن.

متهم در خصوص نامه منتسب به رئیس جمهور به وزیر ورزش در خصوص مجوز ورود 
زنان به ورزشگاه ها که در کانال آمدنیوز نشر یافته بود، گفت: این نامه با امضای آقای 

واعظی بود، نامه را ما تهیه نکرده بودیم بلکه برای ما ارسال شده بود.
دستور قاضی صلواتی برای ملاقات متهم زم و وکیلش

پس از سخنان متهم، قاضی صلواتی خطاب به وی گفت: عناوین اتهامات 17 گانه 
خود را به خوبی مطالعه کن و من دستور می دهم تا به قدر کافی با وکیل خود ملاقات 
داشته باشی و کتاب قانون برای نوشتن دفاعیه ات به صورت مکتوب در اختیارت قرار 

دهند.
سپس رئیس دادگاه ختم دومین جلسه رسیدگی به اتهامات روح الله زم را اعلام کرد 

و گفت: زمان جلسه بعدی دادگاه متعاقبا اعلام می شود.

روح الله زم مدیر کانال آمدنیوز دردومین جلسه دادگاه ؛
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم:بعد از مکرون سنگین ترین تیم حفاظت در فرانسه برای من بود

 ۳۰ غرفه عرضه میوه شب عید در قم برپا می شود
 مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: 30 غرفه برای توزیع میوه 

شب عید در مناطق هشتگانه شهری قم برپا می شود.
سید محسن میرهادی عصر شنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ادامه داد: همچنین 9 
ستاد برای آماده سازی فضای عمومی شهر قم در استقبال و خدمات رسانی به زائران و مسافران 
نوروزی فعال شده است. وی اظهار داشت: برای آماده سازی شهر قم در ایام نوروز طرح های 
محله ای در تمام مناطق هشت گانه شهری اجرا می شود. میرهادی گفت: اجرای سیستم 

یکپارچه آذین بندی و نورپردازی شهری در ایام نوروز عملیاتی می شود.
وی گفت: یک هزار و 468 چشمه سرویس بهداشتی و 37 نمازخانه در سطح بوستان های 
سفره های  استقرار  کرد:  خاطرنشان  وی  می شود.  آماده سازی  نوروز  عید  ایام  در  شهری 
هفت سین در سطح مناطق هشت گانه و اطراف حرم مطهر حضرت معصومه، پاک سازی معابر 

و ورودی های شهر و رنگ آمیزی معابر شهری در حال انجام است.
۵ بوستان شهر قم برای اسکان مسافران نوروزی آماده شده است

وی اضافه کرد: 5 بوستان امام رضا)ع(، مهدی، فدک، نیایش، پارکینگ چهار مسجد مقدس 
جمکران و بوستان غدیر برای اسکان مسافران نوروزی آماده شده و مسافران می توانند در این 5 
محل چادر نصب کرده و در آن اسکان پیدا کنند وی خاطرنشان کرد: 2 هزار و 980 تخته چادر 
ظرفیت 5 بوستان اصلی شهر قم در اسکان مسافران نوروزی است و چند مجموعه مسقف نیز 
در صورت بارندگی پیش بینی شده است. میرهادی گفت: طرح معنوی »احسان ماندگار« با 
تعامل با بهزیستی استان برای جمع آوری وسایل موردنیاز شهروندان از بیستم اسفندماه انجام 
می شود. وی گفت: 6 هزار و 125 ظرفیت پارکینگی شهر قم در هسته مرکزی شهر است و 
برای جلوگیری از ایجاد مشکل باید از ظرفیت دستگاه های دیگر به ویژه آموزش وپرورش استفاده 
شود. میرهادی گفت: اجرای برنامه تور قم گردی و برپایی نماز جماعت در بوستان های شهری 

به صورت جدی در کمیته فرهنگی شهرداری قم دنبال می شود.
ساماندهی معتادان متجاهر هم زمان با تعطیلات نوروزی

معاون اداره کل امنیتی و انتظامی استانداری قم نیز گفت: پوشش ترافیکی و امنیتی برای 10 
میلیون زائر در ایام نوروز پیش بینی شده است.

مهدی شریفی خاطرنشان کرد: در ایام نوروز 21 میلیون مسافر با 7 میلیون خودرو سواری از 
محورهای مواصلاتی قم عبور می کنند.

 وی خاطرنشان کرد: برای تأمین امنیت زائران و خودروهای آن ها از توان بسیج مردمی 
استفاده خواهد شد.

مدیر خادمین مسجد مقدس جمکرانخبرداد

خدمت رسانی بیش از6۰۰۰ خادم افتخاری 
در مسجد  جمکران

مدیر خادمین مسجد مقدس جمکران گفت: در حال حاضر6445 خادم افتخاری در مسجد 
مقدس جمکران در شش محور خدمات دهی به زائرین، فرهنگی، برنامه ریزی و توسعه، عمران، 

حراست و بازرسی و روابط عمومی در حال خدمت هستند. 
به نقل از روابط عمومی مسجد مقدس جمکران، احمد اسماعیلی با اشاره به توسعه مسجد 
مقدس جمکران و حضور روزافزون زائران و نمازگزاران در این مکان مقدس، اظهار کرد: گسترش 
فعالیت ها و ارائه خدمات شایسته به زائران، طرح ها و تعریف مسئولیت های جدیدی را از سوی 

مدیریت خادمین رقم زده است.
وی ادامه داد: همچنین شوق فراوان به خدمتی که در دوستداران حضرت ولی عصر )عجل 
الله تعالی فرجه( متجلی است، موجب شد این مدیریت نسبت به تسهیل بهره مندی معنوی 

مشتاقان و جذب نیروی افتخاری با ظرفیت بالایی اقدام کند.
مدیر خادمین مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه سیستم جدید گزینش و جذب 
خدام افتخاری از مهرماه سال 98 آغاز به کارکرده است، گفت: در سه ماه اخیر 1300 نفر از 
متقاضیان خدمت با رویکردی تخصصی و بر اساس مهارت های افراد پذیرش و گزینش شده اند.
اسماعیلی با اشاره به مراحل متعدد گزینش و حساسیت خدمت در این مکان مقدس بیان 
کرد: استفاده از افراد متخصص و خبره برای تحقیق، مصاحبه و نظر دهی در قسمت برادران و 

خواهران موجب شده روند انجام گزینش با سرعت، دقت و ظرفیت بسیار بالایی صورت گیرد.
وی خاطرنشان کرد: پس از تکمیل مراحل جذب، خدام افتخاری پذیرفته شده قبل از تعیین 
زمان و جایگاه خدمت موظف اند آموزش بدو خدمت را به صورت حضوری فراگیرند. خادمان 
برگزیده جهت آشنایی با این مکان مقدس و خدمت مطلوب تر در شش دوره با عناوین مهدویت، 
احکام، جمکران شناسی، امربه معروف، اخلاق و آداب خدمتگزاری و مسائل امنیتی شرکت 

می کنند و شروع خدمت آنان منوط به دریافت گواهینامه این آموزش ها است.
مدیر خادمین مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: در حال حاضر6445 خادم افتخاری در 
مسجد مقدس جمکران در شش محور خدمات دهی به زائرین، فرهنگی، برنامه ریزی و توسعه، 

عمران، حراست و بازرسی و روابط عمومی در حال خدمت هستند.
اسماعیلی با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران برای تکمیل ظرفیت خادمان افتخاری 
اقدام به جذب خادم تخصصی در بخش های مختلفی از قبیل امور فرهنگی و مشاوره ای، 
هنری، فنی، امور بین الملل، خدمات پزشکی، علمی پژوهشی می کند، افزود: در فراخوان 
جدید علاقه مندان با داشتن شرایط جذب و احراز صلاحیت های عمومی و تخصصی، با 
مراجعه حضوری به مرکز خادمین افتخاری یا از طریق سایت به آدرسjamkaran.ir  می توانند 

نسبت به  ثبت نام اقدام کنند.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم مطرح کرد

تقویت زیرساخت های امدادی در جاده 
قم-گرمسار 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: زیرساخت های امدادی در محدوده استان قم در 
جاده قم-گرمسار تقویت می شود، ولی این جاده هنوز دچار مشکلاتی است. 

محسن اروجی با اشاره به حضور گسترده زائرین در قم اظهار کرد: تدابیر لازم برای حضور 
زائرین در استان در روزهای پایانی سال به خصوص پنجشنبه آخر سال پیش بینی شده است.

وی ادامه داد: نیروهای امدادی در حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران در 
ایام نوروز حضور خواهند داشت.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم افزود: هیچ موردی از ویروس کرونا در کشور مشاهده نشده 
است، اما طرح ویژه ای برای جلوگیری از شیوع این بیماری در ایام نوروز در استان خواهیم 

داشت.
اوروجی روند بارش ها در استان قم را متفاوت از گذشته دانست و تصریح کرد: با توجه به امکان 
بارش ها در استان در ایام نوروز باید تدابیر لازم برای اسکان زائرین در اماکن مسقف در زمان 

بارش ها اندیشیده شود.
وی ادامه داد: زیرساخت های امدادی در محدوده استان قم در جاده قم-گرمسار تقویت 

می شود، ولی این جاده هنوز دچار مشکلاتی است.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم خاطرنشان کرد: با توجه به امکان وزش های بادهای شدید 
در استان قم باید در صدور مجوز برای نصب داربست ها در شهر قم در ایام نوروز دقت بیشتری 

شود تا حادثه ای پیش نیاید.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد

 اهدای ۱۲۰۰ کمک جهیزیه به نوعروسان 
تحت حمایت 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان دی ماه، یک 
هزار و 202 کمک جهیزیه و هدیه ازدواج بااعتباری بالغ بر 134 میلیارد ریال به نوعروسان و 

دامادهای تحت حمایت این نهاد اهداشده است.
به گزارش روابط عمومی کمیته امداد قم، اکبر میرشکار روز شنبه در این زمینه افزود: هزینه 

این کار خداپسندانه از اعتبارات دولتی، کمک ها و صدقات مردم و خیران تامین شده است.
وی اضافه کرد: در این مدت، 61 میلیارد ریال کمک های غیرنقدی در قالب 2 هزار و 800 
قلم کالا شامل یخچال، اجاق گاز، جاروبرقی و ماشین لباسشویی و 73 میلیارد ریال کمک های 

نقدی از محل اعتبارات دولتی، کمک های مردمی و خیران تامین شده است.
وی با اشاره به این که تعدادی نوعروس تحت حمایت در نوبت دریافت کمک هزینه جهیزیه 
هستند، تصریح کرد: نیکوکاران برای کمک به این امر خداپسندانه، می توانند علاوه بر مراجعه 
به مراکز کمیته امداد در استان، از طریق درگاه #025*8877* نیز کمک های نقدی خود را  

واریز کنند.
میرشکار، ترویج و گسترش فرهنگ اصیل اسلامی در برپایی ازدواج های آسان، کم هزینه و 
پایدار را از اولویت های کمیته امداد در ازدواج جوانان تحت حمایت این نهاد عنوان کرد و گفت: 
کمیته امداد به نوعروسان و بانوان سرپرست خانوار در صورت ازدواج مجدد خدمات جهیزیه ارائه 

می کند و به دامادهای تحت حمایت نیز هدیه ازدواج می دهد.
وی آموزش های قبل از ازدواج را برای تحکیم و تقویت بنیان خانواده ضروری دانست و گفت: 
این نهاد با همکاری معاونت اجتماعی دادگستری و نیروی انتظامی برای دختران و پسران در 
شرف ازدواج آموزش های اخلاق اسلامی، احکام، مهارت های زندگی، تربیت فرزند و شناخت 

آسیب های اجتماعی و شیوه های مقابله با آن ها را برگزار می کند.

دبیر شورای ترافیک استان قم :

ترافیک بلوار زائر نقطه ضعف نوروز 98 بود
دبیر شورای ترافیک استان قم گفت: وجود ترافیک در بلوار زائر هم جزو نقاط ضعف ترافیکی 
شهر قم در ایام نوروز سال 1398 بود که به دنبال برطرف کردن این نقطه ضعف در نوروز سال 

آینده خواهیم بود.
وحید مقدم با اشاره به نقاط ضعف ترافیکی شهر قم اظهار کرد: کمبود پارکینگ در شهر قم در 

ایام نوروز یکی از نقاط ضعف است که از گذشته وجود داشته است.
وی ادامه داد: وجود ترافیک در بلوار زائر هم جزو نقاط ضعف ترافیکی شهر قم در ایام نوروز 

سال 1398 بود که به دنبال برطرف کردن این نقطه ضعف در نوروز سال آینده خواهیم بود.
دبیر شورای ترافیک استان قم افزود: خط کشی خیابان های شهر قم از 10 اسفند به بعد 
شروع می شود، همچنین شهرداری تابلوهای زیادی را خریداری کرده و به دنبال نصب این 

تابلوها برای راهنمایی شهروندان قمی و زائرین تا پیش از شروع تعطیلات نوروزی است.
مقدم با اشاره به اقبال مردم به ناوگان حمل و نقل عمومی خاطرنشان کرد: با توجه به گران 
شدن قیمت بنزین انتظار افزایش استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی برای سفر به شهر قم را 

داریم و تدابیر لازم را در این خصوص اندیشیدیم.

 مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: 
با وجود زیرساخت های فیزیکی مورد نیاز و فراهم بودن 
بسترهای قانونی،امکان تولید خودرو و موتورسیکلت برقی 

در این منطقه برای سرمایه گذاران مهیاست.
سید مهدی علیزاده طباطبایی روز یکشنبه درگفت وگو 
فعال  واحد  نیز  هم اکنون  کرد:  بیان  ایرنا،  خبرنگار  با 
خودروسازی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان مشغول 
درحال  نیز  فیات  خودروسازی  شرکت  و  است  تولید 

راه اندازی خط تولید خود دراین منطقه است.
وی افزود: همچنین یک واحد صنعتی در زمینه تولید 
اقتصادی  ویژه  منطقه  در  برقی  موتورسیکلت  و  خودرو 

سلفچگان مشغول فعالیت است.

وی ادامه داد: براین اساس، تجربه فعالیت موفق درزمینه 
تولید خودرو و خودروهای برقی در این منطقه وجود دارد و 
سرمایه گذاران می توانند با چشم اندازی روشن برای فعالیت 

در این بخش، وارد میدان شوند.
درهمه  سرمایه گذاری  از  گفت:  طباطبایی  علیزاده 
خودروسازی  صنعت  به خصوص  تولیدی  بخش های 
برای فعالیت در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان حمایت 
می کنیم و در این زمینه راهبردهای عملیاتی برای سودآوری 

مناسب سرمایه گذاران اندیشیده شده است.
وی بیان کرد:  منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان ازنظر 
تنوع تولید بهترین منطقه دربین مناطق ویژه کشور است 
به  نزدیکی  و  کشور  مواصلاتی  چهارراه  در  آن  استقرار  و 

فراهم   وسیع  فضای  درکنار  مصرف  بازارهای  بزرگترین 
شده برای تولید و نگهداری کالا،  امکان مطلوبی را برای 
فعالیت های اقتصادی در منطقه اقتصادی ویژه سلفچگان 

فراهم آورده است.
موجب  که  دارد  امتیازاتی  منطقه  این  داد:   ادامه  وی 
می شود سرمایه گذاران خارجی از ظرفیت آن برای حضور 
در بازار ایران استفاده کنند و هم اکنون نیز رقم قابل توجهی 
از سرمایه گذاری بین المللی کشور در این منطقه صورت 
 50 در  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  گرفته است. 
کیلومتری قم در زمینی به مساحت 2000 هکتار در سال 

1376 به تصویب هیات وزیران رسید.
این منطقه به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه ویژه 
اقتصادی به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور، واقع در مسیر 
جاده ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال 
- جنوب و شرق - غرب ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با 
اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، 
صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است 
نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا 
نماید. هم اکنون 122 واحد تولیدی و تجاری در این منطقه 
فعالیت می کند که این رقم نمایان گر فعالیت 87 درصد 

واحدهای دارای پروانه بهره برداری منطقه است.
از میان این 122 واحد 100 واحد درزمینهٔ فعالیت های 
و  تجاری  فعالیت های  درزمینهٔ  نیز  واحد   22 و  تولیدی 

خدماتی مشغول کار است.
بخش سلفچگان یکی از بخش های پنج گانه استان قم 

است که در فاصله 40 کیلومتری شهر قم قرار دارد.

مدیرعامل منطقه ویژه سلفچگان قم:
امکان تولید خودرو برقی درمنطقه ویژه سلفچگان فراهم است
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد

چشم پوشی موقت از بدهی  مالیاتی 
بنگاه های اقتصادی

 وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی گفت: 
برای حفظ تولید در بنگاه های اقتصادی،  
اعلام کردیم اگر در جریان حسابرسی 10 
ساله، بدهی شناسایی شد،  آن را دریافت 
که  نیست  معنا  بدان  این  البته  نکنید. 
مطالبه ای نداریم بلکه این مطالبه وجود 
دارد و در زمان رونق تولید وصول خواهد 

شد.
»محمد شریعتمداری« روز یکشنبه در 
بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات  نشست 
ایران گفت:  بنگاه فعالی است که عده 
ای در آن کار می کنند و تولیدی دارد، باید 
چرخ آن بچرخد حتی اگر به حق بخواهیم 
مالیات را وصول کنیم. وی ادامه داد: امروز باید به واحدهای تولیدی واقعی برای ادامه 
حرکت کمک کنیم.  حقوق مسلم سازمان تامین اجتماعی که با مشکلاتی برای پرداخت 3 
میلیون 300 هزار حقوق بازنشسته در هر ماه با مشکل مواجه است، ایجاب نمی کند چرخ 

واحد تولیدی را از کار بیندازیم.
شریعتمداری با بیان اینکه منافع کارفرما و کارگر و دولت در هم تنیده است، افزود: کار 
برای ما در اولویت است که اگر از بین برود نه کارگری می ماند و نه دولتی. هرچه در سازمان 
تامین اجتماعی وضع می شود باید با این نگاه باشد که آیا کار را محترم می شماریم یا با آن 

قانون  کار را تعطیل می کنیم.
وزیر کار اظهار کرد: اما حتما در عمل فاصله زیادی با حرف ها وجود دارد و در برخی 
بخش ها تخطی هم صورت می گیرد. به طور مثال گفته ایم حسابرسی 10 ساله واحدها باید 

تعطیل باشد اما همچنان می بینیم از برخی بخش ها حسابرسی می شود.
وی ادامه داد: وقتی دلیل این کار را جویا می شویم پاسخ می دهند زمان ابلاغ بخشنامه در 
حال بررسی واحد بودیم و آن را ادامه دادیم ، اما حسابرسی واحد جدیدی را آغاز نکرده ایم. 
به آنها نیز اعلام کردیم اگر حسابرسی واحد تولیدی را تمام کردید و متوجه شدید آن واحد 
مقداری بدهکار است آن را دریافت نکنید. البته این کار بدان معنا نیست که مطالبه ای 

نداریم، این مطالبه وجود دارد و در زمان رونق تولید وصول خواهد شد.
وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با اشاره به اصلاح قوانین جاری به نفع تولید گفت: حتما 
باید به سمت اصلاح قوانین از جمله قانون سخت و زیان آور برویم؛ در اینجا دنبال بالا بردن 
سطح ایمنی کار هستیم تا مشاغل کمتر سخت و زیان آور باشند نه اینکه مشاغل بیشتری 
شامل آن شوند و زودتر بازنشستگی بگیرند.اما در ایران بسیاری از افراد دنبال مشمولیت در 

مشاغل سخت و زیان آور هستند تا دوره خدمتشان کوتاه تر شوند.
کسری بودجه دو هزار میلیارد تومانی صندوق بیمه بیکاری

شریعتمداری با بیان اینکه در وضعیت خوبی از نظر پرداخت های کارگری نیستیم   گفت: 
صندوق بیمه بیکاری دو هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد و با افزایش روزافزون بیکاران 

مواجه هستیم.
وی ادامه داد: نسبت بیکاران به بیمه شدگان در حال افزایش است و به دنبال ایجاد 
کارهای جدید برای آنها هستیم ؛ این موضوع نیاز به همکاری جدی کارفرمایان دارد تا در 

حد ممکن دست به اخراج نزنند.
این مقام مسوول با اشاره به سبد حمایتی معیشتی، گفت: در همه کشورها هر سیاست 

یارانه ای مبتنی بر وجود اطلاعات دقیق از وضعیت مالی مردمان کشور است.
وی بانک های اطلاعاتی متعددی که تولید اطلاعات می کنند را دارایی بزرگ برای کشور 
دانست و افزود : در یک سال اخیر دنبال ایجاد و استمرار حیات پایگاه اطلاعات رفاهی 
ایرانیان که در شروع ممکن است خطاهایی داشته باشد اما در بلندمدت مفید خواهد بود.

شریعتمداری خاطرنشان کرد: 46 پایگاه اطلاعاتی بزرگ در کشور داریم که می تونند 
وضعیت دارایی ها و توانایی مالی خانواده ها را تقسیم بندی کنند که البته تمام اطلاعات 

آنها با دسترسی به اطلاعات بانکی نیست.
وی با اشاره به حذف خانوارها برای دریافت یارانه گفت: در مرحله اول 12 درصد حذف 
شدگان نسبت به این اقدام اعتراض کردند که در مرحله دوم به 4.5 درصد رسید و همین 

نشان دهنده غنای بانک اطلاعاتی است.

مستخدمین حسینی اقتصاددان:

بهبود رشد اقتصادی چه تاثیری در رفاه مردم 
داشته است؟

یک اقتصاددان رشد اقتصادی را در گرو بهبود کیفیت و رفاه زندگی مردم دانست و گفت: 
با اینکه رشد اقتصادی مثبت بوده اما نه تنها نقشی در رفاه مردم نداشته، بلکه قدرت خرید 
را هم کاهش داده است. باید گفت که بهبود رشد اقتصادی در رفاه مردم، اشتغال، پس انداز 

و سرمایه گذاری چه تاثیری گذاشته است.
حیدر مستخدمین حسینی با بیان اینکه رشد اقتصادی نشان دهنده کوچک یا بزرگ 
شدن اقتصاد کشور نسبت به دوره قبل است، اظهار کرد: اطلاعات منتشر شده از سوی 
مرکز آمار درباره رشد اقتصادی فقط کمی است و در آن رشد اقتصادی از منظر کیفی و 
بهبود رفاه مردم مورد بررسی قرار نگرفته است. اگر گفته می شود که رشد اقتصادی امسال 
نسبت به گذشته بهبود پیدا کرده، باید مسئولان مرکز آمار بیان کنند که این بهبود در رفاه 

مردم، اشتغال، پس انداز و سرمایه گذاری چه تاثیری گذاشته است.
 این اقتصاددان با تاکید بر اینکه این رشد اقتصادی نشان از بهبود کیفیت و رفاه زندگی 
مردم ندارد، ادامه داد: با اینکه رشد اقتصادی مثبت بوده، اما رفاه جامعه کاهش یافته که 
دولت رقمی را تحت عنوان کمک معیشتی به مردم پرداخت می کند. این رشد اقتصادی نه 
تنها نقشی در رفاه مردم نداشته، بلکه قدرت خرید را هم کاهش داده و رشد اقتصادی بدون 

در نظر گرفتن رفاه، یک تحلیل بی اثر است.
 رفع موانع کسب و کار، لازمه رشد اقتصادی

وی درباره اینکه چه راهکارهایی برای بهبود رشد اقتصادی وجود دارد؟ گفت: اقدام موثر 
در این زمینه این است که ابتدا باید نوع نظام اقتصادی کشور )کاپیتالیستی، سوسیالیستی 
و ...( تعیین شود که هنوز این موضوع مشخص نشده است. دومین اقدام این است که 

محدودیاتی همچون فرایند طولانی اخذ مجوز که در فضای کسب و کار، برداشته شود.
این استاد دانشگاه افزود: فضای کسب و کار باید به گونه ای پیش برود که آزادی عمل در 
شغل وجود داشته باشد که این موضوع را در حال حاضر نداریم و نبود آن بازدارنگی ایحاد 

می کند تا تولید ناخالص داخلی در میزان پایینی قرار بگیرد.
 بهبود رشد اقتصادی سال آینده مشروط به تغییر وضع اقتصادی موجود

معاون وزیر اسبق اقتصاد گفت: سومین نکته در این زمینه این است که سیستم نظام 
بانکداری کشور باید تغییر کند، زیرا نظام بانکداری کشور برای یک فضای کسب و کار باز 
دیده نشده و هر فردی که قصد ایجاد کسب و کار جدیدی را دارد به راحتی نمی تواند به 

بانک مراجعه و در خواست تسهیلات کند.
 مستخدمین حسینی ادامه داد: اگر این مجموعه عوامل را در کنار هم قرار دهیم و 
نسبت به اصلاح آنها اقدام کنیم، کمک زیادی به ارتقای تولید ناخالص داخلی می کند تا 
رشد اقتصادی شکل بگیرد. در نتیجه این امور ذکر شده، شغل و درآمدهای جدید بوجود 
می آید و امکاناتی در جهت آموزش و کیفیت زندگی در کنار آن شکل می گیرد تا در آخر رشد 

اقتصادی همراه با رفاه شکل بگیرد.  
 این اقتصاددان در پایان با بیان اینکه نرخ رشد اقتصادی در سال آینده به تغییر و اصلاح 
عوامل ذکر شده بستگی دارد، خاطرنشان کرد: اگر وضع اقتصادی موجود به سال آینده 

انتقال پیدا کند، در نتیجه رشد اقتصادی منفی خواهد بود.

 برنامه های شش گانه توسعه هر چند طی 30سال گذشته قرار بود راهبردهای توسعه 
کشور در بخش مسکن و راه برون رفت از چالش های این بخش را معین سازد اما همچنان 

معضل بدمسکنی و بی مسکنی به وفور به چشم می خورد.
طبق آخرین سرشماری نفوس و مسکن در سال 1395، به ازای 24 میلیون و 196 هزار 
خانوار،  27 میلیون و 510 هزار واحد مسکونی وجود دارد و در شرایطی که با مازاد مسکن 
مواجهیم، یک سوم خانوارها در سال اعلام شده، مستاجر بوده اند. آمار تاسف بار از وضعیت 
بخش مسکن در کشورمان این است که از جمعیت شهری حدود 59 میلیون نفری، 19 
میلیون نفر معادل 40 درصد از مردم ایران درگیر بد مسکنی هستند به این معنا که یا 
حاشیه نشینی می کنند یا در بافت فرسوده و نابسامان سکونت دارند. با تمام این شرایط، 
طبق گزارش سازمان برنامه و بودجه در سال 97 سهم مسکن در سبد هزینه خانوار به 33.9 

درصد رسید.
این آمار و ارقام و گزارش ها نشان دهنده وجود مشکلات بنیادی و اساسی در بخش 
مسکن است و تا زمانی که این مشکلات از ریشه حل نشوند هر چند وقت یک بار شاهد 
انفجار قیمت در بازار مسکن و خروج آن از تعادل و ثبات هستیم چنانکه در سال های 68، 
86، 91 و 97 این جهش قیمتی رخ داد و باعث افزایش شکاف طبقاتی و تعمیق فقر شد.

مهم ترین مشکل مسکن کشورمان عدم سیاست گذاری صحیح و علمی در این حوزه 
است. نبود توازن و تعادل بین عرضه و تقاضا، بالا بودن سهم قیمت زمین در هزینه تمام 
شده املاک، نامتعارف بودن قیمت زمین به دلیل انحصار در مالکیت دولتی و حاکمیتی، 
محدودیت در تولید مسکن، نگاه کالای سرمایه ای به مسکن و نه مصرفی، ناتوانی در کنترل 
سوداگری در این بخش از جمله مهم ترین دلایل آشفتگی و التهاب در بازار و بخش مسکن 
محسوب می شوند. همچنین، فاصله بسیار زیاد میزان درآمدها با نرخ مسکن به ویژه در 

کلان شهرها باعث سنگینی هزینه ها بر دوش مردم و دولت شده است.
هر چند در شش برنامه توسعه از ابتدای انقلاب تاکنون دولت ها و مجالس در مقام 
سیاست گذاران، برنامه هایی برای بهبود شرایط در نظر گرفتند اما این برنامه ها یا به اجرا 
نرسید یا در مرحله اجرا به درستی پیاده سازی نشد که معروف ترین مصداق آن پروژه کلان 

مسکن مهر بود.
مشکل مسکن پس از روند رو به رشد جمعیت از دهه چهل شروع شد و در مقاطعی 
به اوج خود رسید. جاماندگی تولید مسکن از رشد جمعیت و ساخت خانه های لوکس 
و نامتناسب با قدرت خرید تقاضای موثر در بازار مشکل زا شد. از این رو در برنامه های 
شش گانه سیاست هایی برای کنترل بخش مسکن اتخاذ شد اما همانطور از شرایط امروز 
بازار و دسترسی مردم به این نیاز اولیه پیدا است این سیاست ها در مرحله اجرا موفق نبودند 

یا اینکه از همان ابتدا عقیم متولد شدند.
نکته جالب این است که تامین مسکن اقشار کم درآمد در تمام برنامه های توسعه پس از 
انقلاب ذکر شده اما امروز نه تنها مشکل خانه دار کردن دهک های فرودست رفع نشده بلکه 

گروه هایی با درآمد متوسط هم توان و قدرت خرید مسکن را از دست داده اند.
اجرای برنامه اول با تمرکز بر بازسازی ها و جاماندگی از کنترل تورم مسکن  

برنامه توسعه اول از سال 68 شروع و تا سال 73 ادامه داشت. سال های پس از جنگ، 
تمرکز دولت روی بازسازی مناطق جنگی بود و به طور قطع در این سال ها بازار مسکن مانند 
سایر بازارها و حوزه های اقتصادی مبتلا به رکود عمیق بود اما از آنجایی که دولت با ریاست 
مرحوم هاشمی رفسنجانی سیاست تعدیل اقتصادی را در پیش گرفت و بازسازی های 
مناطق جنگ زده در اولویت قرار داشت، اعتبارات به بخش مسکن تخصیص نیافت. در 
همان سال ها هم افزایش جهشی قیمت زمین آغاز شد. تورم در همین دوران قد کشید و 

همزمان با شروع افزایش جمعیت، توان خرید مردم در بازار مسکن هم کاهش یافت.
با توجه به مشکلات بازار مسکن در آن سال ها، برنامه اول توسعه در بخش مسکن با هدف 

جلوگیری از رشد شهرهای بزرگ، عرضه زمین شهری با قیمت ترجیحی، ایجاد شهرهای 
جدید، کاهش تملک زمین، ارایه تسهیلات برای ساخت مسکن اجاره ای، ارایه مشوق ها به 
انبوه سازان، ایجاد واحدهای مسکونی کارگری و کارمندی، تقویت تعاونی های مسکونی و 
افزایش کیفیت ساخت مسکن تدوین و تنظیم شد اما همچنان اولویت دولت تامین مسکن 

برای مردم مناطق آسیب دیده پس از جنگ تحمیلی بود.   
تعریف مسکن اجتماعی، حمایتی و آزاد در دومین برنامه توسعه

در برنامه دوم توسعه یعنی حد فاصل سال های 74 تا 78، برای اولین بار طرح مسکن 
اجتماعی با هدف حمایت از اقشار کم درآمد مطرح شد. در برنامه دوم گروه های هدف 
شناسایی و دسته بندی شدند و بر این اساس مسکن اجتماعی برای گروه های کم درآمد، 
مسکن حمایتی برای گروه های میان درآمد و مسکن آزاد برای گروهای درآمدی بالا تعریف 

شد. از این رو سیاست های دولت تقویت طرف عرضه و ساخت مسکن بود.
برای تحقق این سیاست ها دولت در برنامه دوم ارایه تسهیلات بانکی و واگذاری زمین برای 
جلب مشارکت سازندگان، تخفیف و معافیت در قیمت زمین برای ساخت طرح های مذکور، 
معافیت های مالیاتی برای واحدهای کمتر از 120 متر را در دستور کار قرار داد. مهم ترین 
روش دولت در این برنامه برای خانه دار کردن سه مخاطب دسته بندی شده پس انداز و 

افزایش ساخت خانه های کم متراژ در شهرهای بزرگ و انبوه سازی بود.       
ورود مسکن به بازار بورس از برنامه سوم توسعه

از آنجایی که با افزایش جمعیت و رشد خانوارهای متعلق به دهک های کم درآمد مشکلات 
در دو برنامه قبل حل نشد، برنامه سوم توسعه رفع مشکل تامین مسکن گروه های کم درآمد 
را در اولویت قرار داد. در همین حال در این برنامه دولت به آزادسازی بازار مسکن و کاهش 
دخالت ها هم توجه داشت. از جدیدترین برنامه های دولت برای رونق بخش مسکن و 
افزایش دسترسی مردم به آن، ایجاد بازار ثانویه رهن مسکن بود و از این رو امکان خرید و 
فروش اوراق رهن ثانویه در بازار سرمایه و مشارکت بخش مسکن در بازار بورس را به عمل 

آورد.
در برنامه سوم توسعه مانند دو برنامه قبل، ارایه تسهیلات بانکی برای خانه دار کردن 
پرداخت  پلکانی کردن  آن  کنار  در  که  به شمار می رفت  اصلی  مردم جزو سیاست های 
اقساط وام ها برای ساخت مرحله ای مسکن گروه های کم درآمد مطرح شد. اما یکی از 
مهم ترین رویکردهای برنامه سوم توسعه، آزادسازی کامل بازار زمین بود؛ موضوعی که امروز 
بسیاری ها به آن نقد دارند و آن را عامل اصلی قیمت نامتعارف مسکن در کلان  شهرهایی 

مانند تهران می دانند.        
در سال های 79 تا 83 در قالب برنامه سوم توسعه، ارایه نشدن مستقیم زمین دولتی به 
مصرف کنندگان نهایی، تشکیل صندوق های مسکن برای گروه های خاص، اصلاح مقررات 
ناظر بر ساخت و تولید مسکن، افزایش ساخت و ساز مسکن در قالب واحدهای استیجاری 
دولتی با حضور تعاونی ها و انبوه سازان و ایجاد بانک اطلاعات ساختمان و  مسکن با 
محوریت وزارت مسکن و شهرسازی در دستور کار نهادها و دستگاه های ذی ربط قرار گرفت.   

آغاز بزرگ ترین مداخله دولت در بخش مسکن در چهارمین برنامه توسعه
در مدت زمان اجرای برنامه چهارم توسعه یعنی سال های 84 تا 88 دورانی که با اجرای 
مسکن مهر باید بازار به تعادل می رسید شاهد دومین دوران جهش قیمت ها در تاریخ بازار 
مسکن بودیم. تدوین طرح جامع مسکن در قالب 9 محور و 55 برنامه عملیاتی، تصویب 
قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن و اجرای یکی از بخش های طرح جامع 
مسکن با عنوان واگذاری حق بهره برداری از زمین به صورت اجاره بلند مدت 99 ساله  یا 
همان پروژه مسکن مهر از مهم ترین اقداماتی بود که در طول برنامه چهارم به اجرا رسید اما 

نتوانست ثبات را در بازار حاکم کند.  
بر اساس بند ج ماده 30قانون برنامه چهارم توسعه، وزارت مسکن با توجه به اثرات متقابل 

بخش مسکن مکلف بوده با اقتصاد ملی و نقش تعادل بخشی آن در ارتقای کیفیت زندگی 
و کاهش نابرابری ها، طرح جامع مسکن را حداکثر تا پایان سال اول برنامه چهارم، تهیه 
و به تصویب برساند. برخی محورهای آن شامل تقویت تعاونی های تولید مسکن، تشکیل 
بازارهای ثانویه رهن، افزایش سهم انبوه سازی در امر ساخت به میزان سه برابر عملکرد برنامه 
سوم، گسترش بازار سرمایه مسکن و اتخاذ تدابیر لازم برای تامین سرمایه در بخش مسکن 
بود و اهداف طرح جامع مسکن هم تامین مسکن امن و سالم و در استطاعت مالی خانوار 
بدون تبعیض برای همه، ارتقای کمی و کیفی تولید و عرضه مسکن و تعادل بخشی به بازار 
مسکن، ارتقایی کیفیت زیست، بهبود شرایط مسکونی همه جوامع، کاهش نابرابری های 
اقتصادی در برخورداری از مسکن مناسب و ایجاد هماهنگی بین برنامه های مسکن و 

سیاست ها و برنامه های آمایشی را در بر می گیرد.
اساسا سیاست برنامه چهارم توسعه در بخش مسکن برقراری عدالت اجتماعی، کاهش 
نابرابری های منطقه ای، مهار تورم مسکن و تولید مسکن متناسب با توان مالی خانوار تعریف 
شده  بود. از دیگر اهداف مهم برنامه چهارم توسعه، تامین مسکن جوانان و خانوارهای 
دارای سرپرست زن، صنعتی شدن ساخت و ساز ها و افزایش استانداردها در بخش ساخت 

و مصالح ساختمانی محسوب می شد.  
برای تحقق این اهداف و سیاست ها، طرح جامع مسکن با رویکرد توسعه پایدار، عدالت 
اجتماعی و توانمندسازی اقشار کم درآمد تهیه شد. همچنین دولت نسبت به فروش 
مزایده ای زمین های شهری در تملک برای تامین بخشی از اعتبارات مورد نیاز اجرای قانون 
تشویق عرضه و احداث واحدهای مسکونی استیجاری اقدام کرد. واگذاری حق بهره برداری 
از زمین با هدف تثبیت بازار زمین و ارایه بسته  حمایتی برای خانوارهای کم درآمد در قالب 

مسکن مهر از دیگر اقدامات مهم در راستای اجرای برنامه  چهارم توسعه بود.  
حضور ضعیف مسکن در برنامه پنجم توسعه

برنامه پنجم توسعه با هدف تحقق سند چشم انداز 1400 تدوین و تنظیم شد که در بخش 
مسکن مهم ترین برنامه آن تحقق طرح جامع مسکن بود. این برنامه هم پیرو چهار برنامه 

قبل، تامین مسکن اقشار کم درآمد را دنبال می کرد.   
ایجاد هماهنگی بین برنامه های مسکن با سیاست های آمایشی و توسعه، کاهش نابرابری 
منطقه ای در برخوداری از مسکن مناسب، بهسازی و نوسازی بافت های فرسوه شهری، 
حمایت از اقشار کم درآمد زوج های جوان از دیگر برنامه های مسکنی برنامه پنجم توسعه 

کشور بود.
در کل لایحه برنامه پنجم فقط 8 ماده با بخش مسکن ارتباط دارد که مهم ترین آن، ماده 
149 است. براساس این ماده دولت موظف می شود برای ساخت واحدهای مسکونی 
کوچک مخصوص اجاره به زوج های جوان، زمین ارزان قیمت و تسهیلات بانکی ارایه 
کند که البته محتوای ماده 149 در قانون ساماندهی مسکن مصوب سال 87 آمده و این 

موضوع کاملا تکراری است.
همچنین طبق این ماده دولت اجازه دارد تا ضوابط طراحی الگوی مسکن ایرانی- 
اسلامی را تا پایان سال اول برنامه  تدوین و ابلاغ کند. ماده مهم برنامه پنجم در بخش مسکن 
ماده 155 مبنی بر جلوگیری از ایجاد سکونتگاه های غیررسمی با تاکید بر طرح های هادی 

روستایی است.
بسیاری از کارشناسان برنامه پنجم توسعه را ضعیف ترین برنامه در بخش مسکن می دانند 

که نتوانست تاثیری در توسعه صنعت ساختمان و بازار مسکن داشته باشد.
اختصاص احکام برنامه ششم توسعه به بازآفرینی شهری

 برنامه ششم توسعه نقشه راه بخش مسکن کشور را تا سال 1400 مشخص کرده است. 
هر چند که بسیاری نسبت به احکام ششمین برنامه توسعه برای مسکن انتقاد دارند آن را 
ضعیف و محدود می دانند اما مهم ترین مشکل در بخش مسکن یعنی بافت های فرسوده و 

بازآفرینی شهری در این برنامه دیده شده است.
طبق برنامه ششم توسعه وزارتخانه های راه و شهرسازی و کشور و شهرداری ها مکلفند 
در طول برنامه نسبت به احیاء، بهسازی، نوسازی و مقاوم سازی و بازآفرینی سالانه حداقل 
دویست و هفتاد محله در قالب مطالعات مصوب ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با 
احتساب انواع آن از جمله بافت  ناکارآمد، تاریخی، سکونتگاه های غیررسمی و حاشیه ای و 
ارتقای دسترسی به خدمات و بهبود زیرساخت ها با رویکرد محله محور در چهارچوب قوانین 

و مقررات اقدام کنند.
همچنین طبق این سند دولت موظف است برای کاهش آسیب پذیری سکونتگاه های 
روستایی و همچنین تامین مسکن برای اقشار کم درآمد شهری منابع مالی و تسهیلات 
ارزان قیمت و زمین مورد نیاز را در قالب بودجه سنواتی در طول اجرای قانون برنامه تامین 

کند.  
برنامه دولت در طول این 5 سال ، بهسازی و نوسازی سالانه حداقل 200 هزار واحد 
مسکونی روستایی با پرداخت تسهیلات ارزان قیمت با کارمزد پنج درصد، تامین منابع مالی 
و تسهیلات ارزان قیمت و زمین مورد نیاز برای کمک به ساخت یا خرید سالانه حداقل صد 
و پنجاه هزار واحد مسکن اقشار کم درآمد در شهرها)با اولویت شهرهای زیر صد هزار نفر 
جمعیت( را باید انجام دهد. همچنین براساس ماده 60 برای مقاوم سازی ساختمان ها 
و اصلاح الگوی مصرف به ویژه مصرف انرژی در بخش ساختمان و مسکن شهرداری ها 
مکلفند نسبت به درج الزام رعایت مقررات ملی ساختمان در پروانه های ساختمانی اقدام 

کنند.
هر چند که روح برنامه ششم توسعه و عمده مفاد آن در بخش مسکن به نوسازی بافت 
فرسوده با ادبیات جدید بازآفرینی شهری اختصاص داشت اما دیدیم که این دستور قانونی 
در مرحله اجرا بسیار کم اثر است و با جدیت دنبال نمی شود و دولت برنامه جدید مسکن 
ملی را در دست اجرا دارد؛ برنامه ای که هر چند به طور مشخص در برنامه ششم یا برنامه های 
قبل از آن نیامده است اما همان سیاست تامین مسکن اقشار کم درآمد و با دهک توسط  را 

محقق می سازد.

 چرا هنوز معضل بدمسکنی و بی مسکنی به وفور درکشور دیده می شود؟

برنامه های شش گانه توسعه و چالش های بنیادین مسکن

 مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: با گذشت دو سال از اجرای طرح اشتغال روستایی و 
عشایری 40 هزار فرصت شغلی ایجاد شده است.

»حجت الله مهدیان« روز یکشنبه در نشست خبری درباره اشتغال روستایی و عشایری 
گفت: از اجرای طرح اشتغال روستایی و عشایری با عاملیت چهار بانک توسعه تعاون ایران، 

بانک کشاورزی، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید می گذرد.
وی افزود: حدود 18 هزار میلیارد تومان برای پرداخت تسهیلات در این مناطق از محل 
صندوق توسعه ملی با تلفیق منابع بانک ها اختصاص پیدا کرد که سهم بانک توسعه تعاون 
2 هزار و 476 میلیارد تومان بود. مدیرعامل بانک توسعه تعاون بیان کرد: تاکنون 88 درصد 
این اعتبار معادل 2 هزار و 76 میلیارد تومان از این اعتبار پرداخت شده است و 400 میلیارد 
تومان باقی مانده است که تا پایان امسال به روستائیان و شهرهای زیر 10 هزار نفر جمعیت 
پرداخت می شود. مهدیان درباره نرخ تسهیلات اشتغال روستایی گفت: نرخ تسهیلات 
بسته منطقه جغرافیاییبین چهار، 6 و 10 درصد است و متوسط تسهیلات اعطایی بانک 
توسعه تعاون ایران از محل اجرای برنامه اشتغال روستایی و عشایری 6 درصد با دوره 

بازپرداخت 9 ساله بوده است.

 قطعه یک آزادراه تهران- شمال 10 اسفندماه با حضور رییس جمهوری به طور رسمی افتتاح می شود.
آزادراه تهران- شمال روزهای چهارشنبه و پنج شنبه هفته گذشته زیر عبور آزمایشی رفت تا هم ثبت پلاک های خودروهایی که طی این دو روز از آزادراه عبور کردند آزمایش شود 

و هم این منطقه یکبار قبل از بهره برداری رسمی برای رفع نواقص احتمالی مورد بررسی قرار گیرد.
قطعه ای که به زودی مورد افتتاح رسمی قرار می گیرد از بزرگراه همت پس از تقاطع آزادگان آغاز می شود و در مسیر 32 کیلومتری تا سه راهی شهرستانک در جاده قدیم 
کندوان ادامه دارد. مسافران شمال سپس وارد جاده قدیم کندوان می شوند و در منطقه مرزن آباد به منطقه چهار آزادراه تهران – شمال می رسند و برای ادامه سفر به شمال از 

این قطعه که سال ها پیش افتتاح شده است استفاده می کنند. پرداخت عوارض در آزادراه تهران – شمال الکترونیکی انجام می شود اما هنوز رقم نهایی آن مشخص نیست.
از ماه های گذشته رقم 35 تا 100 هزار تومان برای عوارضی آزادراه از منابع غیررسمی اعلام شده بود که درنهایت مشخص شد نرخ عوارض آزادراه کمتر از 50 هزار تومان 
خواهد بود. نکته ای که تاکنون در خصوص پرداخت عوارض این آزادراه قطعی شده، شناور بودن آن است؛ بدین معنی که بسته به ساعت و روز عبور، خودروها مشمول پرداخت 
عوارض بیشتری از نرخ پایه خواهند بود. پیش بینی می شود که در هر شبانه روز حدود 12 هزار تردد در این آزاد راه انجام شده و در خوش بینانه ترین حالت 5 درصد مردم از آن 

استفاده مستمر داشته باشند و 20 درصد نیز به شکل عبوری از آن استفاده کنند؛ به همین دلیل تصمیم بر شناور بودن نرخ عوارضی این آزادراه است.
قطعه یک آزادراه تهران - شمال ترکیبی از پل، تونل و دیوارهای حایل به طول 28 کیلومتر است و طولانی ترین تونل این قطعه به نام تونل »تالون« در این منطقه واقع شده 
است که 5 کیلومتر طول دارد. افتتاح منطقه یک این آزادراه تاثیر بسزایی در کاهش طول مسافرت به شمال کشور دارد و فاصله تهران تا چالوس را 62 کیلومتر کوتاه تر می کند 
که معادل کاهش 1.5 تا 2 ساعت زمان سفر است. تا سال ١٣٩٣منطقه یک آزادراه حدود 17 درصد رشد داشت اما با تلاش دولت تدبیر و امید این پروژه بعد از 24 سالی که از 

زمان کلنگ زنی آن می گذرد تا دو هفته دیگر زیر بار عبور می رود.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون خبر داد؛

۴۰ هزار فرصت شغلی در روستاها ایجاد شد
با حضور رییس جمهوری ؛

آزادراه تهران– شمال ۱۰ اسفندماه به طور رسمی افتتاح می شود

 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: فرهنگ کار در اقتصادهایی 
شکل می گیرد که پاداش ها بر اساس شایستگی و اهلیت تقسیم شود، اما در اقتصاد ما 
که پاداشها بر اساس روابط، فعالیتهای نامولد و دلالی صورت می گیرد، نمی توان انتظار 

رشد فرهنگ کار داشت.
»غلامحسین شافعی« روز یکشنبه در هفتمین نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران درباره کار و اشتغال کشور مطرح کرد: امروز نیازمند بسط و گسترش مفاهیمی 
همچون کار شایسته در کشور هستیم. برای داشتن اقتصاد شکوفا و رشد یابنده باید 
بدانیم که تشکل های کارگری و کارفرمایی باید در کنار هم قرار گیرند چرا که بدون 
همکاری سازنده نیروی کار در امر تولید، با سرمایه ها به تنهایی نمی توان اقتصاد کشور را 
شکوفا کرد. وی تصریح کرد: گاهی موضوعاتی در محافل مطرح می شود مبنی بر اینکه 
نسل جدید در کشور به رفاه عادت کرده و از رنج در عذاب است که این تعبیر کاملا نادرست 

است. مشکل اصلی این است که نتوانسته ایم آنها را با فرهنگ کار در کشور آشنا کنیم.
رییس پارلمان بخش خصوصی با بیان اینکه ایجاد این فرهنگ با توصیه و نصیحت و 
اجبار محقق نمی شود، افزود: اقتصاد ایران مبنی بر نفت و رانت های حاصل از آن است که 
مولدان در آن جای شایسته ای ندارند. در چنین اقتصادی دور از ذهن نیست که فرهنگ 
کار شکل واقعی خود را پیدا نکند. شافعی معتقد است نبود فرهنگ کار شایسته در جامعه 
و نسل جوان، علت توسعه نیافتگی نیست بلکه معلول آن و برگرفته از شرایطی است که از 

سوی تصمیم گیران بر اقتصاد تحمیل شده است.
وی اظهار کرد: فرهنگ کار در اقتصادهایی شکل می گیرد که پاداش ها بر اساس 
شایستگی و اهلیت تقسیم شود، اما در اقتصاد ما که پاداشها بر اساس روابط، فعالیتهای 

نامولد و دلالی صورت می گیرد نمی توان انتظار فرهنگ کار داشت.
انتقاد از دولتی بودن سازمان تامین اجتماعی

رییس پارلمان بخش خصوصی با اشاره به موضوع تامین اجتماعی ادامه داد: این 
سازمان به عنوان نهاد فراگیر عمومی غیر دولتی و بسیار مهم با کارکردهای متنوع خود با 
تحت پوشش قرار دادن نیمی از جمعیت کشور، بزرگترین بنگاه اقتصادی و بیمه ای ایران 

است که متاسفانه در سالهای اخیر به دلایل مختلف دچار مشکلات فراوان شده است.
شافعی یکی از مشکلات این سازمان را مدیریت و هیات امنای آن دانست و افزود: 
مدیرعامل این سازمان از سوی دولت انتخاب می شود که این موضوع باعث دخالت 

مستقیم دولت در این سازمان بوده است. ترکیب هیات امنای سازمان نیز به گونه ای است 
که سهم نمایندگان دولت دو برابر مجموع سهم نمایندگان کارگری و کافرمایی است که در 
هیچ کشوری سابقه ندارد. رییس اتاق ایران خاطرنشان کرد: باید بیمه شدگان نقش اصلی 
را در این ترکیب داشته باشند و دولت مکلف به حمایت از آن باشد. امروز مشاهده می شود 
که با مشکلات و نااطمینانی های بسیاری رو به رو هستیم و جنس مشکلات کشور نیز در 
سطح کلان و سازمانها بسیار شبیه است. شافعی تاکید کرد که سازمان تامین اجتماعی 
نیازمند تقویت اصل سه جانبه گرایی و حفظ استقلال از طریق بازرگرداندن تصمیمات 

کلان آن به صاحبان اصلی یعنی کارگران،بازنشستگان و کارفرمایان است.
وی با بیان اینکه عدم توجه به مشکلات این سازمان و رفاه اجتماعی مردم، فقر و آسیب 
های اجتماعی را در جامعه می تواند کاهش یا افزایش دهد، افزود: اگر افزایش دهد در 

آینده باید جند برابر هزینه کردن دولت، باید برای رفع این آسیب ها هزینه صرف شود.
شافعی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد در طول دهه های گذشته به این موضوع مهم 

کمتر توجه شده و اکنون این سازمان با کوهی از مشکلات رو به رو است
نمی توان با توزیع پول اشتغال پایدار ایجاد کرد

شافعی با اشاره به اشتغال پایدار روستایی گفت: علت مشکلاتی نظیر حاشیه نشینی، 
خالی شدن روستاها از سکنه و انفجار جمیعیت در شهرهای بزرگ، عدم شغل مناسب 

برای روستاییان است که تبعات گسترده اجتماعی نیز به همراه دارد.
وی تصریح کرد: آیا صرف تخصیص مبلغ یک میلیارد و 500 میلیون دلار از منابع ارزی 
به روستاها می تواند هدف مهم اشتغال پایدار روستایی را تحقق بخشد. زمانی که شرایط و 
بسترهای لازم برای جذب این مبلغ وجود نداشته باشد، موجب هدر رفتن منابع می شود.
رییس اتاق ایران با بیان اینکه تخصیص پول بدون برنامه مشخص می تواند حتی 
خطرناک باشد، ادامه داد: چنانچه شرایط برای فعالیته ای مولد و سازنده در اقتصاد کشور 
فراهم نباشد و برنامه های توسعه ای مشخص وجود نداشته باشد نمی توان با توزیع پول 

اشتغال پایدار ایجاد کرد.
انتقاد از سیستم اعانه ای در کشور

رییس پارلمان بخش خصوص با اشاره به یارانه ها گفت: سیاستهای اشتباه و مکرر 
در کنار تحریم ها وضع معیشتی مردم را متاثر کرده و که نظام یارانه ای کشور تاکنون 
از کارآمدی لازم برخوردار نبوده است. عدم شناسایی درست گروه های هدف نیز به 

ناکارآمدی این نظام دامن زده و منابع عظیمی را هدر داده است.
وی ادامه داد: به نظر می رسد تصمیم اخیر کمیسیون تلفیق مبنی بر تجمیع یارانه 
نقدی و معیشتی و پرداخت یارانه واحد در ماه و گسترش چتر مشمولان یارانه معیشیتی 
از 60 میلیون به 78 میلیون نفر مشلات جدی تر ایجاد کند. اما سوال اینجاست که به 

جز بخش ناتوان جامعه، آیا سیستم اعانه ای می توان منجر به توامندسای جامعه شود؟
هشدار نسبت به بحران صندوق های بازنشستگی

وی با اشاره به بحران صندوق های بازنشستگی اظهار کرد: امروز این صندوق ها در 
کشورهای توسعه یافته به عنوان نهاد بین نسلی شناخته می شوند. متاسفانه وضعیت 
صندوق های بازنشستگی کشور به گونه ای است که از بحران آن به عنوان یکی از اصلی 
ترین چالش اصلی اقتصاد کشور یاد می شود. شافهی ادامه داد: نرخ بالای بیکاری، سوء 
استفاده ای مالی ، عدم وجود استراتژیک مشخص در مدیریت مالی باعث نگرانی هایی 
شده است. در این زمینه می توان به بحران سازمان تامین اجتماعی به عنوان بزرگترین 
صندوق بیمه ای کشور اشاره کرده که پیشی گرفتن مصارف بر منابع، انباشت بدهی های 
دولت به این سازمان و نداشتن نگاه جمع نگر، آینده این صندوق را ناپایدار نشان می دهد.
وی معتقد است اعمال سایستهای تورم زا و شوکهای اقتصادی یکی از بحران های 
صندوق تامین اجتماعی و بازنشستگی است که ذخایر آن را متاثر کرده و تعداد بیکاران و 

مستمری بگیران را افزایش داده است.

رییس اتاق بازرگانی ایران خواستار شد

 لزوم بازنگری در پاداش دهی به فعالیت های نامولد
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حامد حدادی: 

المپیک با همه مسابقات فرق دارد
 ملی پوش بسکتبال کشورمان گفت: المپیک با همه مسابقات فرق دارد و امیدوارم به 

پختگی بالایی برای رقابت با تیم های بزرگ برسیم.
»حامد حدادی« سنتر تیم ملی بسکتبال ایران  دیروز در حاشیه تمرین تیم ملی در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: چند روزی است که اردوها شروع شده و صبح و بعد 
از ظهر تمرین می کنیم. بازیکنان ایران هماهنگی لازم را دارند و با چند جلسه تمرین 
شرایط خوبی را به دست می آوریم. اکنون برای انتخابی کاپ آسیا آماده می شویم و 

مطمئن باشید با تمام توان تلاش خواهیم کرد.
وی درباره بازی های المپیک توکیو نیز تصریح کرد: المپیک وضعیتش با این مسابقات 
فرق می کند و 12 تیم خوب دنیا به این میدان می آیند. همانطور که می دانید، بسیاری 
از تیم ها حتی سهمیه المپیک هم نگرفته اند. تیم ملی ایران سال 2008 این رویداد را 
تجربه کرد و امیدوارم در سال آینده عملکرد خوبی در بازی های المپیک 2020 توکیو 
داشته باشیم. لژیونر بسکتبال کشورمان افزود: امیدوارم چند دیدار خوب را در این 
تورنمنت انجام دهیم. بسکتبال ما یک مقدار از بسکتبال روز دنیا عقب هست ولی 
امیدوارم نتیجه خوبی به دست آوریم و مانند دیدار با اسپانیا که بالا بودیم و در 2 دقیقه 
پایانی عقب افتادیم خوب بازی کنیم. ستاره بسکتبال ایران و آسیا همچنین گفت: 
امیدوارم آنقدر به پختگی برسیم که بازی را بتوانیم کنترل کنیم. مقابل تیم های بزرگ 

نباید اشتباه کرد چون حتی در 2 دقیقه مثل اسپانیا، نتیجه را تغییر می دهند.
وی درباره بازگشتش به لیگ چین نیز تصریح کرد: قرار بود که چند روز در ایران باشم 
چرا که تنها چهار روز به دلیل جشن سراسری در کشور چین مرخصی داشتم. در روز 
دوم گفتند نیا. خوب شد از آنجا دَر رفتیم. حدادی افزود: معلوم نیست چه زمانی به 
چین برگردم ولی هر روز در تماس هستم که فعلا می گویند صبر کنید. متاسفانه تیم 
نانجینگ چهار تغییر خود در مرحله نخست لیگ  چین را انجام داده و نمی توانم فعلا از 
این تیم جدا شوم. باید تا پلی آف صبر کرده و بعد برای جدایی یا ادامه با تیم نانجینگ 
فکر کنم. سنتر تیم ملی بسکتبال ایران، در واکنش به این موضوع که گفته می شود 
لیگ چین از 13 فروردین ماه سال جدید آغاز می شود، باخنده گفت: می خواهم 

سیزده به دَر را در ایران باشم.

رییس کمیته ملی المپیک: 

سنگین ترین روزهای ورزش را سپری می کنیم
را برای حضور  المپیک گفت: سنگین ترین روزهای ورزش   رییس کمیته ملی 
قدرتمندانه در بازی های المپیک 2020 پشت سر می گذاریم که نهادهای مختلف 

ورزشی هم برای حضور موفق کاروان اعزامی به توکیو بسیج شده اند.
»سید رضا صالحی امیری« روز یکشنبه در دانشگاه آزاد سلامی واحد علوم تحقیقات 
این اظهارات را بیان کرد و افزود: در چنین شرایطی، مسوولان دانشگاه علوم تحقیقات 

برای همکاری در برپایی و میزبانی اردوی تیم های ملی اعلام آمادگی کرده اند.
وی گفت: اکنون اردوی های زیادی از تیم های ملی در آکادمی ملی المپیک برگزار 
می شود و فشار زیادی به آکادمی وارد شده است که با همکاری این واحد دانشگاهی 
می توانیم خدمات بیشتر و بهتری را به اردو نشینان رشته های مختلف ارایه دهیم. اما 
برای برپایی اردو در این دانشگاه ملاحظاتی داریم که مهمترین آن در مرحله نخست 

ارایه امکانات مطلوب به ورزشکاران خوب ماست که قصد اعزام به المپیک را دارند.
»سید نصرالله سجادی« سرپرست کاروان اعزامی به المپیک هم گزارشی از نحوه 
آماده سازی تیم های مختلف ورزشی برای حضور در بازی های 2020  و اردوهای در 
حال برگزاری  پرداخت و گفت: اگر در این نشست کمیته ملی المپیک و دانشگاه علوم 
تحقیقات به توافق لازم برسند و با توجه به امکانات خوبی که در این دانشگاه وجود دارد 
می توان تعدادی از اردوهای ورزشی خود را در این مکان برگزار و حتی در صورت لزوم 
اقدام به تجهیز لازم سالن و مکان اردو ها از سوی کمیته ملی المپیک و مرکز نظارت 
کرد. در راستای حمایت از کاروان اعزامی به بازی های المپیک 2020 و سایر اعزام 
های زیر مجموعه کمیته ملی المپیک، امروز نشستی با حضور مسوولان کمیته ملی 

المپیک و دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم تحقیقات برگزار شد.
بازی های المپیک 2020 به طور رسمی با برگزاری مراسم افتتاحیه  در وزشگاه ملی 
جدید توکیو در سوم مرداد 1399 آغاز می شود و پس از 16 روز رقابت فشرده، 19 مرداد 

همان سال به پایان خواهد رسید.

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: اینکه کسی بگوید برای خدمت به مردم 
به استقلال کمک کرده، دروغ گفته است و مردم این چیزها را باور نمی کنند.

پیروز قربانی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، درباره عدم سفر 
سعید رمضانی سرپرست تیم فوتبال استقلال به کویت و انتقاد او از شرایط مدیریتی 
باشگاه اظهار داشت: مشکل مدیریتی تنها در باشگاه استقلال وجود ندارد و در همه 
ارکان ورزش ایران دیده می شود. از نظر من، مدیریت ورزش ایران باید شخم زده 
شود. من یک سؤال دارم، آیا ورزش ایران در سال های اخیر دستاوردی داشته است؟ 
متأسفانه مدیران ما تخصصی نیستند و در جاهای مختلف نتیجه نگرفته اند و آنها را به 

ورزش می آورند. هر دولت نیز افراد خودش را به کار می گیرد.
از لُپ لپ سرمربی تیم ملی را انتخاب کردند!

ورزش،  وزارت  نیست.  ایران  ورزش  مشکلات  از  جدا  استقلال  افزود:  وی 
فدراسیون ها و ... اوضاع خوبی دارند که استقلال داشته باشد؟ بهتر است خودمان 
را گول نزنیم، مدیریت ورزش ما غلط است. نمی خواهم تند صحبت کنم و توهین 
کرده باشم، اما برخی ها کیلویی مدرک گرفته اند و خودشان را دکتر معرفی کرده اند. 
اگر از این افراد بخواهید انگلیسی صحبت کنند، چهار کلمه بلد نیستند حرف 
بزنند. از نحوه قرارداد بستن با بازیکنان خارجی گرفته تا انتخاب سرمربی تیم ملی، 
نشانه های ضعف در مدیریت است. من با شخص کاری ندارم، اما نحوه انتخاب 
سرمربی تیم ملی فوتبال صدای همه را آورد. از ابتدا گفتند گزینه تیم ملی صد در 

صد ایرانی است، اما از لُپ لپ مربی خارجی در آوردند!
خارجی ها از شرایط فوتبال ایران سود می برند

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: از شرایط فوتبال ایران، تنها 
مربیان و بازیکنان خارجی سود می برند و فوتبال ایران سودی نمی برد. در سال های 
اخیر مربیان و بازیکنان خارجی زیادی آمده  و پول های خوبی گرفته اند. در المپیک 

چند مدال طلا کسب می کنیم؟ وقتی سه، چهار مدال بگیریم، خوشحال می شویم، 
اما اگر جای چین بودیم که بالای 100 مدال کسب می کند، چه کار می کردیم؟ 
وقتی بیشتر از 3،4 مدال طلا در المپیک کسب کنیم، می گوییم معجزه شده است. 
در صورتی که مدیریت غلط ورزش ما را به اینجا کشانده است. ناگفته نماند که تحریم 

و سیاست نیز روی ورزش ما تأثیر گذاشته و نمی توانیم بگوییم بی تأثیر بوده است.
استراماچونی تیم خوبی برای استقلال ساخت

قربانی درباره دیدار استقلال با الاهلی عربستان در هفته دوم مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا، گفت: تیم استقلال شکل گرفته است. از استراماچونی باید تشکر 
کرد که تیم خوبی ساخت. تیمی که وابسته به یکی دو نفر نیست. استقلالی که این 
همه مصدوم داشت و بازی سنگینی در دربی انجام داد، می توانست برابر الشرطه 
عراق هم به برتری دست پیدا کند، اما  خستگی و دیگر مسائل تأثیر خودش را 
گذاشت. یکی از بحث ها این است که همه عملکرد بازیکن را در زمین می بینند. 
بدانند  اما هواداران  باشد، سیبل می شود،  داشته  متوسط  بازیکن عملکرد  اگر 
وقتی بازیکن می بیند که باشگاهش شرایط خوب و سیستمی ندارد، روی او تأثیر 
می گذارد. شاید فرهاد مجیدی و همکارانش اجازه ندهند تمرکز بازیکن بهم بریزد، 

اما تا چه زمانی می توانند این کار را بکنند؟
هر کسی بگوید برای خدمت به مردم به استقلال کمک کرده

 دروغ گفته است
وی در ادامه در خصوص اظهارات عبدالرضا موسوی عضو هیئت مدیره استقلال 
که گفته کمک های مالی او به باشگاه استقلال برای خدمت به مردم بوده است، 
گفت: امروز دورانی شده که همه دنبال منافع شخصی هستند. هر کسی بگوید 
برای خدمت به مردم به استقلال آمده، دروغ گفته است! در بوق و کرنا کردن و از 
خدمت صحبت کردن، دروغ است. من به این آقا )موسوی( احترام می گذارم، اما 

از اینکه از موقعیتی که داده اند، استفاده کند، درست نیست. کسی این جمله که به 
خاطر مردم آمده ام را باور نمی کند. اگر کمکی کرده اید، دیگر در بوق و کرنا کردن تان 

چیست؟
باشگاه استقلال نباید اجازه فضاسازی رسانه  ای علیه مجیدی را بدهد

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال با اشاره به فضاسازی برخی ها علیه مجیدی 
برای به حاشیه بردن استقلال یادآور شد: برخی کارها درست نیست. خیلی ها از 
دوران بازیگری یکدیگر چیزهای مختلفی می دانند. باشگاه نباید اجازه دهد هر 
کسی به خودش اجازه دهد فضای رسانه ای علیه مجیدی یا استقلال ایجاد کند. 
مدیریت وقتی قوی نباشد، هر کسی به خودش اجازه هر کاری می دهد. وقتی اسم 
استقلال را در صفحات مجازی بزنید، 70،80 کانال منتسب به استقلال را پیدا 
می کنید. مدیریت باشگاه باید آنقدر قوی باشد که از آنها بپرسد به چه حقی اجازه 

داده اید به اسم استقلال کانال درست کنید؟
قربانی ادامه داد: اطلاع رسانی خوب است، اما در صفحات مجازی چقدر دروغ 
می بینید، چقدر حقیقت؟ نظارتی روی این صفحات وجود دارد؟ هر کسی حرف 
خودش را می زند تا دودش به چشم استقلال برود. قرار نیست هر کانالی حرف 

خودش را بزند و برای استقلال مشکل ایجاد کند.
عدم ارسال لیست آسیایی استقلال، جزو فجایع تاریخی باشگاه است

وی در خصوص اینکه موسوی به عدم انتخاب مدیرعامل باشگاه استقلال واکنش 
نشان داده و تهدید به استعفا از هیئت مدیره کرده است، گفت: استقلال در مقطعی 
زمان ما هم مدیرعامل نداشت. لیست آسیایی تیم هم ارسال نشد. شاید برخی ها 
بگویند دیگر این مسئله فراموش شد، اما جزو فجایع باشگاه استقلال است! بنابراین، 
در مدیریت فعلی استقلال، انتقاد جدیدی وارد نیست، چون استقلال هیچ وقت 

حال خوش مدیریتی نداشت.
قربانی عنوان کرد: با احترام به مدیران گذشته استقلال، خیلی ها با رابطه به 
استقلال آمدند و رفتند. هر روز می گویند استقلال 100 میلیارد بدهی دارد، چرا 
کسی تحقیق نمی کند که این بدهی برای دوران مدیریت چه کسی است؟ اگر 
مدیرعامل استقلال باشم و برای خوشحالی هواداران زلاتان ابراهیموویچ را بیاورم، اما 
نتوانم پولش را بدهم، مردم را فریب نداده ام؟ چرا مدیران جوابگو نیستند، چون دولت 
پشت آنها ایستاده و خودشان مدیران را انتخاب کرده اند. چرا کسی نمی پرسد که 
فلان بازیکن را که جذب کردید، پولش را از کجا آوردید؟ می گویند دولت هیچ پولی 
نمی تواند تیم های دولتی بدهد، اما کدام بخش خصوصی وارد شده و عاقبت به خیر 

شده که باور کنیم بودجه تیم های دولتی از بخش خصوصی است؟
علیه استراماچونی حرف زدم و خودم را خراب کردم

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال با اشاره به اظهاراتی که علیه استراماچونی 
انجام داد، گفت: زمانی درباره استراماچونی واقعیت هایی را گفتم و خودم را خراب 
کردم، اما حس کردم از مردم سوء استفاده می شود. خیلی ها گفتند غرض ورزی 
داشتی که انتقاد کردی، اما پس از رفتن استراماچونی در 10 پست مختلف پیشنهاد 
کار دادند که نیامدم. اگر آن صحبت ها را انجام نمی دادم، احساسم این بود که 
خیانت می کردم. استراماچونی خیلی زحمت کشید و تیم فعلی حاصل زحمات 
اوست، اما در برهه ای بر اساس سناریو از پیش تعیین شده، او و مدیریت باشگاه از 
احساسات هواداران سوء استفاده کردند. حرف های من برای خودم بد شد، اما پیش 
وجدانم راحت هستم. در مقطع فعلی اما، برخی ها فضای رسانه ای علیه مجیدی و 
استقلال ایجاد می کنند که شاید پشت پرده آنها، شیطنت برخی رسانه ها نیز وجود 

داشته باشد.
اختلاف رحمتی و حسینی در صفحات مجازی کار درستی نیست

در  حسینی  سیدحسین  و  رحمتی  مهدی  بین  اختلاف  خصوص  در  قربانی 
صفحات مجازی گفت: رحمتی و حسینی با هم دوست بودند، اما صفحه مجازی 
فضای خاله زنکی ایجاد کرده و باعث حرف و حدیث های مختلف می شود. در 
گذشته، افراد رودررو یا از طریق دوستان شان صحبت و موضوع را حل می کردند، اما 
الان هر کسی طرفداران خودش را دارد. حسینی بچه خیلی خوبی است و رحمتی 
نیز برای استقلال زحمت کشیده است. شاید یکسری اختلافات باشد، اما مطرح 
کردن اختلافات در صفحات مجازی کار درستی نیست. نباید حرمت ها از بین برود.

 قربانی: هر کسی بگوید برای خدمت به مردم به استقلال کمک کرده، دروغ گفته است

 از لُپ لُپ سرمربی تیم ملی را انتخاب کردند!

شهردار رباط کریم با توجه به اقدامات صورت گرفته در روزهای اخیر، مدیریت شهری را 
طلایه دار امور فرهنگی عنوان کرد و گفت: فضاسازی شهری در راستای گرامیداشت ایام 

مبارک دهه فجر از برنامه های در دست اقدام شهرداری بود.
مهندس اصغر پارسا با اشاره به رفاه و آسایش شهروندان اظهارداشت : خدمات رسانی 
به مردم میبایستی عادلانه و مساوی باشد لذا همان گونه که در اخبار این شهرداری نیز 
منتشر می شود در بحث طرح های جهادی پاکسازی محلات، نخاله برداری، لکه گیری 
و آسفالت معابر، احداث پروژه های مختلف شهری و سایر اقدامات بطور منظم و مساوی 
در تمامی مناطق اتفاق می افتد و تلاش خواهد شد که این خدمات رسانی ها بهتر و 

بیشتر شود.
سپس در ادامه به بخشی از فعالیت ها اشاره کرد که عبارت اند از: 

- اجرای نقاشی دیواری و لکه گیری المان های میادین ومعابر سطح شهر و برخی از 
دیوارهای مسطح به منظور زیبایی بصری 

- پاکسازي ورودي منطقه آلارد ، کمربندي اصغر آباد، بلوار آزادگان منطقه داوودي
- انجام عملیات زیرسازی خیابان امامزاده آلارد به مساحت 6000 متر مربع و فرهنگ ) 

پشت شهرداری ( به مساحت 1000 متر مربع
- آغاز عملیات تخریب آسفالت فرسوده خیابان اصلی شهرک وحیدیه )شیریندر( به 

منظور لکه گیری  و اجرای آسفالت
- اجرایی شدن عملیات پخش آسفالت در خیابان پیامبر اعظم )ص( واقع در شهرک 

آبشناسان به مساحت800 متر مربع و تناژ آسفالت پخش شده 120 تن
- انجام طرح جهادی پاکسازی و نخاله برداری خیابان شهداء)درختی( ، کمربندی 

شهرک شهید آبشناسان، جنب دیوار انبار قله گندم به میزان 20 تن
- عملیات رنگامیزی ترافیکی سطح شهر ایستگاه های تاکسی آبشناسان ، دانشگاه آزاد 

اسلامی، چهارراه مصلی، ایستگاه های تاکسی گمرک،راه آهن و مترو شاهد
- اجرای سنگ کاری دیوارهای طبقه همکف سرای محله سفیدار

- اجرای سنگ کاری دیوارهای داخلی و محوطه سازی اطراف المان یاد بود شهدای 
گمنام واقع در پارک آبشناسان

- جانمایی کیسه های ماسه نمک در سطح شهر و آماده باش کامل نیروهای امداد
- اجرای عملیات نهر عرضی و دال بتنی در خیابان اداره مالیات به طول 16 متر        

- عملیات پخش آسفالت در کوچه فروغ منطقه سفیدار به مساحت 800 متر مربع
- طرح جهادی ترمیم و جدولگذاری معابر سطح شهر صیاد شیرازی 12 متری احداثی 

به طول 170 متر و خیابان اداره مالیات به طول 165 متر
تقریبی  به مساحت  انجام زیرسازی خیابان کمیل شرقی یکم  - عملیات در حال 

3000متر مربع

- عملیات تخریب و بازسازی جداول کوچه بهداشت واقع در بلوار شهید کمالی به طول 
تقریبی 100 متر

- پایان عملیات نصب پنجره های یو پی وی سی و کاشیکاری پروژه ساختمان سرای 
محله کیکاور

- هرس درختان پشت مجتمع سارا، کمربندی اصغرآباد، پارک ارکیده، خیابان یاران 
نهم در محله گرجی، فرم کاج های بلوار آبشناسان و حذف علف های هرز بلوار شهید 

سلیمانی
وی در خاتمه تمام تلاش کارکنان مدیریت شهری را در جهت رفاه حال شهروندان 
توصیف کرد و گفت: با تمام توان در ادای وظایف خود و افزایش سطح امکانات و رفاه 
مردم تلاش خواهیم نمود و امیدواریم بتوانیم رضایت پروردگار بی همتا را کسب و مایه 

خوشحالی شهروندان باشیم.

مهندس پارسا اولویت های شهرداری رباط کریم را اعلام کرد

توزیع عادلانه خدمات، توجه و رسیدگی به مشکلات شهروندان 
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 رییس جمهوری با تاکید براینکه دولت هیچ لیستی در انتخابات ندارد، گفت: هیچ 
موقع انتخابات را زیر سئوال نبرده و نخواهم برد و افتخار می کنم با رای مردم انتخاب شدم.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر یکشنبه در چهاردهمین نشست خبری 
خود با خبرنگاران داخلی و خارجی اظهارداشت: ایام میلاد دخت پیامبر اسلام )ص( 
را تبریک و تهنیت می گویم و همچنین از ملت بزرگوار ایران برای حضور پرشورشان در 

راهپیمایی 22 بهمن 41 سال پیروزی انقلاب اسلامی سپاسگذاری می کنم.
رییس جمهوری افزود: سالی که گذشت و رو به پایان است مانند سال قبل سال 
پرماجرایی برای مردم بزرگ ایران بود. از آغاز سال که با سیل در 25 استان کشور مواجه 
بودیم، حادثه بی سابقه در تاریخ ایران و بعد حوادث طبیعی دیگری که در طول ماه های 
گذشته غیر منتظره بود، ترور ناجوانمردانه سردار سلیمانی که برای همه مردم ما یک واقعه 
بسیار سخت بود و حضور با شکوه مردم نشان داد که مردم مسیر و راهی که انتخاب کردند 
را به درستی ادامه خواهند داد. همچنین حوادث دیگری از جمله  سقوط هواپیمای 
اوکراینی که موجب تاثر مردم ایران شد و حادثه کرمان که عده ای از هم وطنان جان خود 

را از دست دادند.
روحانی تاکید کرد: با همه اتفاقات سخت ملت ما ایستادگی و مقاومت عظیمی را برابر 
فشارهای خارجی از خود بروز دادند به رغم این که بدخواهان می خواستند با شرایط غیر 

قابل تحمل مواجه شویم ولی خوشبختانه مشکلات ما کمتر از سال گذشته است.
وی افزود: به رغم این که شرایط از سال گذشته سخت تر است اما همه شاخص ها نشان 
می دهد که موضوع فشار حداکثری آمریکا را پشت سر گذاشتیم بی تردید آمریکایی ها 
امروز به این نتیجه رسیدند مسیری که انتخاب کردند با محاسبه غلط بوده و نسبت به 

مردم ایران تاثیرگذار نخواهد بود.
هیچ گاه با ضعف پای میز مذاکره نخواهیم رفت

روحانی ادامه داد: این تحریم ها بی ثمر خواهد بود. ثمری برای دشمنان ما نخواهد 
داشت و آنچه آنها فکر می کنند که با فشار حداکثری می توانند در حال ضعف ما را پای میز 

مذاکره ببرند، چنین چیزی امکان ندارد.  
رییس جمهوری گفت: تمام هدف آمریکا این است که با فشار حداکثری و در حالی که 
مردم در سختی فراوان و استیصال قرار گرفتند، دولت با ضعف برابر میز مذاکره حضور پیدا 
کند که این کار امکان پذیر نیست و ما با قدرت و توانمندی و عزت در برابر دنیا سخن حق 
خود را به صراحت بیان کردیم و می کنیم اما هیچ گاه با ضعف پای میز مذاکره نخواهیم 

رفت.
وی گفت: همه بخش های مختلف کشور در طول این 6 و نیم سال گذشته وقتی آمار 
را با 6.5 یا 8 سال قبل از دولت یا سال های قبل از این دولت مقایسه کنیم به رغم تحریم 
و فشار نخستین بار در تاریخ ایران اقتصاد بدون نفت را در سال 97 و 98 تجربه می کنیم.  
رییس جمهوری افزود: هیچ زمانی در تاریخ ایران هیچ دولتی اقتصاد بدون نفت را تجربه 
نکرده است اما ما در سال 97 و 98 اقتصاد بدون نفت را تجربه کردیم و دیدیم کشور بدون 
نفت قابل اداره است. البته ممکن است پیشرفت های ما نسبت به اهدافی که دولت 

یازدهم و آغاز دولت یازدهم ترسیم کرده بود، کند شده باشد.
دشمن را مجبور خواهیم کرد که به پای میز مذاکره بیاید

رییس جمهوری افزود: به رغم این مسائل وقتی آمار و ارقام را در بخش های انرژی، نفت، 
گاز، برق، آب، کشاورزی، گردشگری، شرکت های دانش بنیان، صنعت و معدن و در هر 
بخش دیگری از خدمات، آموزش و سلامت مقایسه می کنیم، نه تنها شرایط ما نسبتاً 
مناسبی است، وقتی که با سال های قبل مقایسه کنیم آمار و ارقام به خوبی با ما صحبت 
می کند و به ما نشان می دهد که اولًا ملت ما تا چه حد فداکارانه در این دو سال در صحنه 
بودند و ثانیاً خادمان مردم و کارگزاران دولت در سراسر کشور تلاش و کوشش خودشان را 

به خوبی انجام دادند.
روحانی در ادامه اظهار داشت: پیام من در سخن کوتاه آغاز مصاحبه تشکر از مردم بزرگ 
ایران و اعلام به مردم که سال آینده نیز با همین توانمندی و قدرتمندی ما مسیر را ادامه 
خواهیم داد و بالاخره مثل گذشته روزی ما دشمن را مجبور خواهیم کرد که به پای میز 

مذاکره بیاید.
وی گفت: در سال های قبل هم در مذاکرات مان در سال های 92 و 93 هم آن ها بودند 
که پای میز مذاکره آمدند و از ما درخواست مذاکره کردند. البته امروز هم از ما درخواست 

مذاکره می کنند، اما باید به شرایط عادلانه برگردند، تا این کار امکان پذیر باشد.
رییس شورای عالی امنیت ملی گفت: بنابراین مسیر ما، مسیر ایستادگی و مقاومت 
و پیشرفت در سال آینده خواهد بود و آنهایی که تبلیغاتی را می کنند برای سال آینده، 
تبلیغات نادرستی می کنند. همانطور که در سال 97 تبلیغ کرده بودند که ایران به تورم سه 
رقمی می رسد و دیدیم که در سال 97 چنین نشد. در 98 هم تا امروز توانستیم این مسیر 

را در مسیر درستی قرار بدهیم.
روحانی یادآور شد: سال آینده همین مسیر را ادامه خواهیم داد و در سال آینده هم رشد 
اقتصادی ما بهتر خواهد بود، هم مسیر کنترل تورم بهتر خواهد بود. بنابراین آماده ام به 
سوالات پاسخ بدهم اما پیام من این است که سال آینده خوب خواهد بود و از مردم بسیار 
شریف ایران که در روزهای سخت زندگی در کشورمان در برابر فشارهای دشمن مقاومت 

می کنند تشکر می کنم.
فقط در ۴۴ حوزه انتخابات رقابتی نیست

رییس جمهوری در پاسخ به سوالی دیگر درباره فضای انتخاباتی رقابتی در کشور و 
لیست انتخاباتی منتشر شده موسوم به یاران روحانی اظهارداشت: فضا مقداری نسبت 
به گذشته فرق کرده است، امروز شور و نشاط نسبی را در کشور برای انتخابات می بینیم 

و می خواهیم این شور و نشاط به حداکثر برسد و انتخابات به بهترین شکل برگزار شود.
وی گفت: حتما انتخابات پرشور و حداکثری به نفع همه ما است، حتما آمریکایی ها از 
حضور حداکثری مردم خوشحال نمی شوند و خوشحالی آنها در انتخابات حداقلی مردم 

است، به نفع مردم کشور ما نیز نخواهد بود.
روحانی اظهارداشت: از ابتدا نگران بودم که شرایط به گونه ای باشد که رقابت خوبی 
صورت نگیرد و وقتی رقابت نیست ممکن است انتخابات سالم و درست باشد، اما حضور 

مردم کم می شود و در رقابت حضور مردم بیشتر می شود.
رییس جمهوری اضافه کرد: در گزارشی که وزارت کشور به من داده بود و در دولت 
مطرح کرد، گفتند که در 70 حوزه، انتخابات غیررقابتی است و این من را نگران کرد و 
همه تلاش من این بود که کاری کنیم که رقابت بیشتر شود و حتی الامکان افرادی که 
امکان تایید آنها طبق قانون وجود دارد، تایید شوند و به صحنه بیایند تا اینکه انتخابات 

پرشور شود.
وی اظهارداشت: امروز از وزارت کشور در مورد 70 حوزه ای که گفته می شد رقابتی 

نیست، پرسیدم که طبق آخرین گزارش فقط 44 حوزه رقابتی نیست.
روحانی ادامه داد: خوشحالم که در اکثر حوزه ها انتخابات رقابتی است و جاهایی که 
رقابتی نیست مردم حضور پیدا کنند حتی اگر ممکن است از حزب آنها کسی نباشد. اما 
همه ما ایرانی هستیم و از حزب رقیب می تواند کسی را انتخاب کند که اصلح تر و بهتر 

است و می توانند برای کشور در مجلس مفید باشند.
 پای وعده و قول خود تا پایان دولت خواهیم بود

وی تاکید کرد: دولت در انتخابات هیچ دخالتی ندارد و هیچ لیستی به نام لیست 
دولت و روحانی نداریم، امیدواریم مردم در انتخابات به بهترین شکل شرکت کنند و ان 
شاء الله آثار آن بسیار خوب برای ملت باشد مجلس بسیار خوب و با روحیه جدید برای 
اداره کشور مواجه باشیم. روحانی در پاسخ به سوالی درباره استعفای خود گفت: چه 
کسانی می گویند که می خواهم استعفا دهم؛ استعفا به نظر من خیلی معنا ندارد ما از 
آغاز انتخابات به مردم وعده و قول دادیم و پای وعده و قول خود تا پایان دولت و ساعت 
آخر کار دولت خواهیم بود و تلاش می کنیم در حد امکان آنچه را به مردم وعده داده ایم 
انجام دهیم، اگر چه ممکن است شرایط اقتصادی و فشار دشمن تا حدی مشکلاتی را 

برای ما ایجاد کند.
رییس جمهوری ادامه داد: هیچ وقت در ذهنم مساله استعفا مطرح نبوده است و حالا 
که مطرح کردید می گویم که در ماه های اولیه که انتخابات برگزارشد،  مساله ای در ذهن 
من بود و به همین دلیل به خدمت رهبری مطرح کردم هنوز مراسم تحلیف و تنفیذ انجام 
نشده بود، گفتم این دولت آمده است و می خواهد کار کند، اگر شما به هر دلیلی که فکر 
می کنید دولت و فرد دیگری بهتر می تواند خدمت کند؛ آماده ام که به راحتی کنار بروم؛ 
ایشان به شدت این را رد کردند و گفتند که دلم می خواهد تا روز و ساعت آخر به خدمت 
خود ادامه دهید. روحانی اظهارداشت: یک بار دیگر در سال 97 این موضوع خدمت رهبر 
مطرح کردم و ایشان گفتند من حتی اجازه نمی دهم دولت یک ساعت زودتر – بحث ماه و 

هفته نیست-  مسئولیت خود را ترک کند.  
رییس جمهوری تاکید کرد: نظر من نیز همان است و دولت تا ساعت آخر خدمت 
می کند، همه مردم هم تا امروز از نظام و دولت حمایت کردند و می خواهند شرایط کشور 
بهتر شود و اگر شرایط بهتر می خواهیم باید از نظام حمایت کنیم و اگر نقدی داریم آن را 
دلسوزانه مطرح کنیم چون  ممکن است جایی نیاز به اصلاح باشد؛ این شایعه )استعفا( را 

قویا تکذیب می کنم دولت پای مسئولیت و عهد خود تا ساعت آخر خواهد ماند.
مشکل پیچیده غیرقابل حل با عربستان نداریم

رییس جمهوری در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وزیر امور خارجه در مونیخ گفته  که 
پیام هایی از سوی عربستان ارسال شده که ایران به آنها پاسخ مثبت داده است اما بعد از 
آن وزیر امور خارجه عربستان این موضوع را تکذیب کرد. مضمون این پیام ها چه بوده 
است و در صورت توقف تجاوز علیه یمن این مساله بر ازسرگیری روابط دو جانبه بین ریاض 
و تهران تاثیرگذار خواهد بود؟ اظهار داشت: همواره دولت هایی بودند که پیام هایی را برای 
ما می آوردند. در ابتدا نخست وزیر سابق پاکستان برای این موضوع به ایران آمد و بعد هم 
کشورهای دیگر به ایران آمدند. همین اواخر نیز دولت پاکستان در این زمینه فعال بود. 

همچنین دولت عراق نیز در این زمینه فعال بوده است.
روحانی افزود: دولت های دیگری نیز در این زمینه فعال بودند، دولت های اروپایی نیز 
پیام هایی را برای ما آوردند. همواره پاسخ ما این بوده که ما یک مشکل پیچیده غیرقابل 
حل با عربستان نداریم و هر زمانی که عربستان آماده باشد، مسائلی که میان دو کشور 

است، قابل گفت و گو است.
رییس جمهوری بیان کرد: البته الان مهمترین مساله در منطقه، برای عربستان سعودی 
مساله یمن هست و بسیار مهم است که پایان کار چگونه باشد. عربستان سعودی اشتباه 
بزرگی نسبت به یمن در منطقه مرتکب شد و فکر می کرد می تواند یمن را در چند هفته یا 
چند ماه تسلیم کند. این خطا و اشتباهی بود که عربستان انجام داد و تا امروز هم خودش 

گرفتار شده و هم مردم عزیز یمن را گرفتار و کشتار بی سابقه و در آنجا ایجاد کرده است.
وی خاطرنشان کرد: البته اگر عربستان دست از تجاوز در یمن بردارد، شرایط برای گفت 
 وگو و مصالحه بسیار آماده تر خواهد بود و یکی از مسائل بسیار مهم مساله یمن است. 
معتقدیم مساله یمن باید به خود مردم یمن واگذار شود و خود مردم یمن باید حل و فصل 
کنند و کشورهایی که به یمن تجاوز کردند هم باید دست از تجاوز بردارند و هم باید غرامت 

و خسارت را به مردم یمن بپردازند.
انتخابات رکن رکین کشور است 

ایران  اینکه وی گفته »در  بر  از خبرنگاران مبنی  به یکی  پاسخ  رییس جمهوری در 
انتخابات نداریم«، به مزاح گفت: اگر رییس جمهوری چنین صحبتی کرده، کار بدی 

کرده و حتما اثر بدی می گذارد.
روحانی با بیان اینکه هیچ موقع،  انتخابات را زیر سئوال نبرده ام و نخواهم برد، افزود: 
انتخابات مساله مهمی در کشور ما و یک رکن رکین کشور است. همانطور که رهبری 
فرمودند همه ارکان کشور در واقع با انتخابات به شکل مستقیم و یا غیرمستقیم با رای 

مردم روی کار آمده اند.
وی، مشروعیت مقامات کشور را از لحاظ حقوقی و از لحاظ اجتماعی با رای مردم دانست 
و گفت: همه حرف من از روز اول که ممکن است برخی برداشتشان از صحبت های من 
دقیق نباشد، این است که نگذاریم یک وقتی انتخابات تبدیل به انتصابات شود نه این 

الان انتصابات است و انتخابات نیست.
رییس جمهوری گفت: اگر انتخابات نیست پس چرا من، خودم این همه اصرار می کنم 
که شرکت کنید و بیاید حضور پیدا کنید. چرا من این همه خواهش می کنم از نظارت، از 
شورای محترم نگهبان که یک مقدار سخت گیری را کمتر کنید تا بیشتر بیایند و رقابت 

بهتر شود.
روحانی ادامه داد: اگر انتصابات بود که این همه اصرار و التماس نیاز نبود. همه بحث ها 

این است که ما انتخابات داریم وحتما انتصابات نیست.
وی با بیان اینکه انتصابات مربوط به رژیم گذشته بود، گفت: در سخنرانی قبلی خود 
گفتم که در رژیم گذشته، همه در تهران انتخاب می شدند و بی خودی مردم را پای 

صندوق های رای می کشاندند. نباید اجازه دهیم چنین اتفاقی در تاریخ ما بیافتد.
رییس جمهوری تصریح کرد: حتما امروز ما انتخابات داریم و حتما همه مردم باید تلاش 
کنند. ممکن است ما از فرایندها به طور کامل راضی نباشیم و اشکالی ندارد که انتقاد 

داشته باشیم اما نباید انتخابات را ترک کنیم، قهر کنیم و کنار برویم.
افتخار می کنم با رای مردم انتخاب شدم

روحانی تصریح کرد: من افتخار می کنم که در سال 92 و 96 با انتخاب مردم روی کار 
آمدم و اگر انتخابات نبود حتما من و مجلس مشروعیت نداشتیم و همه ارکان کشور به 

نوعی با انتخابات  و رای مردم روی کار آمده اند.
وی ادامه داد: همه انتخابات ها برای ما مهم هستند و از همه مردم خواهش می کنم همه 
پای صندوق های رای حاضر شوند و در انتخابات شرکت کنند تا بهترین ها برگزیده شوند و 

مجلس خوبی پیش روی ما باشد.
 به نادرست در ماجرای بنزین القای شکاف حاکمیتی کردند

رییس جمهوری در بخش دیگری از اظهاراتش گفت: واقعیت این است که همه ما، همه 
احزاب و جناح ها از این ذهنیت باید خارج شویم که یک جناح، باید کشور را در اختیار 
داشته باشد. همه جناح ها، احزاب، گروه ها در حد خودشان حق دارند و همه باید حضور 
داشته باشند و فعال باشند و اصلا معنی ندارد که یک جناح یا حزب حاکم مطلق باشد و 

در کشور همه جا او باشد و این به نفع کشور نیست.
وی در خصوص مسائل پیش آمده پس از سقوط هواپیمای اوکراینی هم گفت: باید 

تلاش کنیم اعتماد را به مردم برگردانیم.
رییس جمهوری ادامه داد: در آبان، غروب جمعه علامت غلطی داده شد یعنی صبح 
جمعه که بنزین با نرخ جدید به مردم اعلام شد و مردم خرید و فروش را انجام می دادند 
تا غروب جمعه مشکلی در کشور نداشتیم. غروب جمعه، حرکت هایی در فضای مجازی 
شروع شد و علامت آن این بود که در زمینه افزایش قیمت بنزین، توافق همگانی نیست.

شکاف  یک  و  اعلام  اختلافی  را  بنزین  گرانی  موضوع  داد:  ادامه  جمهوری  رییس 
حاکمیتی را به نادرست القا کردند و بعضی از مردم فکر کردند که این موضوع مخالف و 
موافق دارد و حتی بعضی ها گفتند با طرح دو فوریتی، یکشنبه آن را بر می گردانیم و این 

موضوعات، ذهن مردم را مغشوش کرد.
موضوع تغییر قیمت حامل های انرژی فقط تصمیم دولت نبود

روحانی با بیان اینکه موضوع تغییر قیمت حامل های انرژی فقط تصمیم دولت نبود، 
گفت: این تصمیم نظام بود و در شورای عالی هماهنگی اقتصادی با حضور سه قوه به 

اتفاق آرا تصویب شده و رهبری آن را تایید کرده بود.
وی با بیان اینکه کل نظام تصمیمی را اتخاذ کرده بودند و گروهی تا صبح یکشنبه، این 
موضوع را که افزایش قیمت حامل های انرژی، موضوعی اختلافی است نشر می دادند، 
تصریح کرد: تا اینکه رهبری در بیانات خود صراحتا شبهه را برطرف کرد و شرایط در غروب 
همان روز عادی شد. رییس جمهوری ادامه داد: شب و روز دوشنبه مشکلی در کشور 
نداشتیم و مشکل ما فقط روز شنبه و یکشنبه و عمدتا روز و شب شنبه و شب یکشنبه بود 
و روز یکشنبه تقریبا از ظهر به بعد شرایط به سمت آرامش و شب دوشنبه مساله تمام شد.

روحانی با بیان اینکه مشکل از شبهه افکنی شروع شد، گفت: این شبهه افکنی ها 
آگاهانه یا ناآگانه انجام شد و البته رسانه های خارجی هم در این مورد نقش داشتند.

وی در خصوص مسائل پس از سقوط هواپیمای اوکراینی نیز گفت: یک اشتباه موردی 
رخ داد و اینقدر این اشتباه عجیب و غریب و غیرقابل باور بود و اگر کسی به من می گفت 

این حادثه اتفاق افتاده باور نمی کردم و همین الان هم باور آن برای من سخت است.
رییس جمهوری با اشاره به این موضوع که هفت سال مسئول پدافند هوایی کشور بوده 
است، تصریح کرد: از اول تاریخ ایران تاکنون چنین حادثه ای که هواپیمایی در پایتخت 

کشور و در کنار فرودگاه بین المللی با چنین خطایی ساقط شود رخ نداده بود.
روحانی با بیان اینکه همه متعجب بودند و تا بازرسی کردند و به نتیجه برسند باید 
یک مقام مسئولی باید به ما اطلاع می داد که این اشتباه رخ داده، افزود: مخصوصا از 
پنج شنبه ما یک تخمین هایی در ذهن داشتیم اما در عین حال مقام مسئول باید به ما 
می گفت و یک کمی طول کشید و ممکن بود می توانست تسریع شود و به جای صبح 

شنبه، غروب پنج شنبه می توانست اعلام شود.
عذرخواهی نیروهای مسلح درباره حادثه اوکراین قابل ستایش بود

روحانی گفت: اینکه به جای پنج شنبه غروب، شنبه اعلام شد ولی به نظر من تعمدی 
در کار نبود به اعتماد مردم لطمه زد.

رییس جمهوری تصریح کرد: همان نیروی مسلحی که افتخارات زیادی در طول تاریخ 
برای ما آفریده، اشتباه را به عهده گرفت و از مردم عذرخواهی کرد و این اقدام قابل 

ستایش بود.
روحانی با تقدیر از اقدام سپاه پاسداران در پذیرش اشتباه و هم در پاسخ سریع و قاطع 
به آمریکا در پاسخ به شهادت سردار سلیمانی، گفت: مقامات سپاه پاسداران در نخستین 
فرصت ممکن از مردم عذرخواهی کردند و به مردم اعتماد دادند که کاری خواهند کرد که 

چنین اشتباهی هیچ وقت در تاریخ ایران رخ ندهد.
رییس دولت دوازدهم با بیان اینکه نباید بگذاریم اینگونه حوادث به انسجام ما لطمه 

بزند و ما را از هم جدا کند، گفت: حزب، جناح و رقابت خوب است و موقع انتخابات با 
هم رقابت کنیم اما هر کس برنده شد تبریک بگوییم و همه تا انتخابات بعدی به برنده 

کمک کنیم.
روحانی افزود: اشکال ما در این است که بعد از انتخابات هم، رقابت را ادامه می دهیم و 

می خواهیم به مردم بگوییم که شما اشتباه کردید.
وی با بیان اینکه مردم اشتباه نمی کنند، تصریح کرد: می خواهیم به مردم بگوییم که اگر 
شما به آقای الف رای دادید اشتباه کردید ما به شما گفته بودیم که آقای ب بهتر است. این 
مسائل ماهیت انتخابات است و هر کدام از جناح ها نظری دارند به مردم عرضه می کنند و 
وقتی اکثریت قاطع مردم به یک نظر رای دادند همه باید تسلیم آن شوند و ما اینجا مشکل 

داریم و بعضی احزاب و گروه ها برابر ملت تسلیم نمی شوند و ادامه می دهند.
روحانی با بیان اینکه در قواعد بازی ما اشکالاتی داریم، افزود: شرایط ما طوری است 
که باید همه در کنار هم باشیم تا از این مسیری که امروز دشمنان برای ما سخت کرده اند، 

به خوبی عبور کنیم.
"مکانیسم ماشه" برای مدت نامعین تعلیق شده است

رئیس جمهوری در پاسخ به سوال خبرنگار الجزیره درباره فعال شدن مکانیسم ماشه 
توسط طرف های اروپایی برجام و احتمال ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت سازمان 
ملل طی چند هفته آینده، گفت: ظرف چند هفته آینده هیچ اتفاقی نمی افتد. یعنی 
آنچه که مورد بحث هست، این است که در برجام تعهداتی داریم و تعهداتی طرف مقابل 

دارد.
روحانی گفت: طرف مقابل عمدتا به خاطر خروج آمریکا و مقداری هم به خاطر بی 
عملی خودشان، نتوانست به تعهدات خود انجام دهند. ما هم ناچار شدیم در پنج مرحله 
تعهداتمان را متقابلا کاهش بدهیم. در واقع امروز ما در فعالیت هسته ای، چه در زمینه 
تحقیق و توسعه و چه در زمینه غنی سازی، به تعهد برجامی مقید نیستیم و در چارچوب 

آژانس بین المللی کار خود را انجام می دهیم.
وی افزود: سه کشور اروپایی بر مبنای بند 36 برجام به دنبال روند ماشه رفتند. بعد ما 
استدلال کردیم روندی که شما انتخاب کردید با بند 36 در برجام نمی خواند. آقای بورل 
که به تهران آمدند، من به طور مفصل برای وی توضیح دادم که چرا از لحاظ حقوقی شما 

نمی توانید از این ماده استفاده کنید.
روحانی اظهارداشت: ذهن من این بود که او هم با این استدلال موافق بود و لااقل 
چیزی نگفت و مخالفتی نکرد.   به او توضیح دادم که ماده 36 به روشنی می گوید که 5+1 
باید این اقدامات را انجام بدهد. بنابراین شما اول باید بروید آمریکا را به برجام برگردانید تا 

1+5 مجددا تشکیل شود و بعد ببینیم که باید چه کرد و او در این زمینه پاسخی نداشت.
رئیس شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: من به آقای بورل همچنین توضیح دادم 
که استفاده از ماده 36 به نفع هیچ کدام از طرفین نیست. آن ها هم به خوبی می دانند 
پایان قصه چه خواهد شد و من هم در یک نامه صریح به سران اروپا نوشته ام که پایان این 
قصه چه خواهد شد. بنابراین به نظر من دنبال این قصه نخواهند رفت و آقای بورل هم 
در ملاقات با من گفت برای مدت نامعین ما این روند را تعلیق کردیم. یعنی برای طولانی 

مدت ما فعلًا تعلیق کردیم، تا بعدها باهم بنشینیم و ببینیم باید چه کار کنیم.
روحانی تصریح کرد: بنابراین فعلًا نه مکانیسم ماشه ای در کار خواهد بود، نه در 
هفته های آینده حتی ماه های آینده خبری خواهد بود. ما به فعالیت های هسته ای 

خودمان ادامه می دهیم، البته تحت نظارت آژانس که همچنان ادامه خواهد داشت.
وی گفت: امیدواریم اروپایی ها بتوانند راه حلی پیدا بکنند که بتوانیم باهم تفاهم کنیم 
و آن ها بتوانند به تعهدات خودشان در برجام برگردند تا ما هم به تعهدات خود در برجام به 
طور کامل برگردیم. در این زمینه قول هایی اروپایی کمابیش به ما داده اند که در این زمینه 

تلاش می کنند و امیدواریم به نتیجه برسند.
آمار کشته شدگان آبان ماه در اختیار پزشکی قانونی است 

روحانی در پاسخ به سوال خبرنگار مجله نیویورکر درباره ابهامات شمار جان باختگان 
حوادث آبان ماه، گفت: در این حادثه رسانه های خارجی اغراق و مبالغه عجیب و غریبی 
کردند و عددهای عجیب و غریبی اعلام کردند. اول یک عددی را اعلام کردند بعد به آنها 
چیزی گفته نشد همینطور روزانه عدد را صد نفر صدنفر بالا بردند تا از هزار هم عبور کرد.

وی ادامه داد: این اعداد کاملا نادرست است. از ابتدا هم گفته بودم در این زمینه 
مشخص شود آنهایی که از نیروهای خودی و بسیجی و انتظامی یا مردم عادی هستند یا 
عابری که در حال عبور بوده است که کشته شدند کاملا مشخص شود و آنهایی که به یک 

مرکز نظامی تهاجم کردند آنها تفکیک شود به مردم اعلام شود.
رییس جمهوری گفت: این که چند نفر کشته شدند آمار آن در اختیار پزشکی قانونی 
کشور است اگر برای پزشکی قانونی همه ابعاد روشن است که قاعدتا در این مدت روشن 
باشد آنها می توانند این مساله را اعلام کنند و مشکلی نیست. ولی آمار واقعی آنچه تاکنون 
اطلاع داریم و اعلام شده با آماری که در رسانه ها اعلام می شود فاصله  خیلی زیادی دارد.

لوایح FATF در پیچ و خم مجمع گرفتار شده است 
رییس جمهوری گفت: از آن چیزی که امروز پیش آمده است متاسفم. دیگر از توان 
دولت خارج است و آنقدر در این زمینه مکاتبه کردیم،  نامه نوشتیم، حضورا چند بار 
خدمت رهبر معظم انقلاب صحبت کردم، ایشان صریحا به من فرمودند نسبت به لوایح 
دولت نظر مخالفی ندارم و بنابراین لوایحی که دولت تهیه کرده رهبری با آن مخالف نبوده 

و گفته من نظر مخالف ندارم. ولی در مجمع در این پیچ و خم گرفتار شده است.
وی افزود: اما این که گروه ویژه اقدام مالی چه نظری خواهد داد و چه مشکلاتی پیش 
می آید، ما امیدواریم و همه تلاشمان را انجام می دهیم که ما به لیست سیاه برنگردیم.
اگر هم چنین باشد باز دولت تلاش خودش را ادامه خواهد داد. ما در لیست سیاه بودیم 
دولت یازدهم بود که از لیست سیاه درآورد یعنی ما کاری کردیم که از  لیست سیاه درآمدیم 
و آوردیم به تعلیق که حل شود و به سمت حل نهایی می رفتیم. متاسفانه باز داریم بر 
می گردیم  که البته امیدواریم برنگردیم. البته اگر برگشتیم باز تمام توانمان را برای حل و 

فصل مساله به کار می گیریم.
روحانی گفت: البته  در شرایط امروز ما روابط بانکی آنچنانی با دنیا نداریم که بگوییم 
مشکلی برای ما پیش می آید اما برای آینده بسیار مهم است. شرایط بانکی که همیشه 
اینطور نمی ماند و باید از آن عبور کنیم. وقتی از آن عبور می کنیم خیلی مهم است چرا 
که مساله FATF  مساله یک کشور و دو کشور نیست و تقریبا همه کشورهای دنیا قبول 
کردند و یا در لیست سفید یا در لیست خاکستری هستند و در جایی هستند نسبت به 
تعهداتشان  عمل می کنند و تنها یک کشور است که در لیست سیاه است و آن کره شمالی 
است. ما هم در لیست سیاه بودیم که دولت یازدهم از لیست سیاه آن را درآورد. امیدواریم 

باز هم کسانی که مسوول این کار هستند تلاش کنند که این مسایل حل و فصل شود.
اگر به اعتراض مردم گوش نکنیم حتما گوش ما ایراد دارد 

رییس جمهوری در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه در پاسخ به اعتراض مردم با لبخند 
عبور کردید اما از شورای نگهبان انتقاد می کنید، چه زمانی می خواهید صدای اعتراضات 
بشنوید و آیا دولت در سال های پایانی اراده ای برای مطالبات مردم دارد یا نه، با لبخندی 

پاسخ داد که نمی دانم اشکال شما به روند کار دولت بود یا لبخند بنده.
وی افزود: اینکه مردم مشکل دارند حتما اینطور است و اینکه زندگی مردم طبق مراد و 
مطلوب شان نیست هم درست است. دلیل آن این است کشور ما با یک تحریم بی سابقه 
در تاریخ مواجه شده است. یعنی نه تنها در ایران بلکه در دنیا هم تقریباً بی سابقه است 
که یک کشوری نتواند یک فعالیت بانکی در دنیا داشته باشد و برای صادرات این همه 
مشکلات داشته باشد به ویژه برای صادرات انرژی. بنابراین وقتی فشار وارد می شود حتما 

تاثیرگذار است و از اثرش نمی توانیم فرار کنیم.
روحانی افزود: در سال 95 رشد اقتصادی ما 12.5 درصد بود و بالاترین رشد اقتصادی 
دنیا را داشته ایم و در دنیا اول بودیم، به دلیل اینکه شرایط شرایطی بود که برجام اجرا شد 

و توانستیم این روابط بانکی با دنیا برقرار کنیم. صادرات نفت ما یک مرتبه از یک میلیون 
بشکه به 2 میلیون و 700 هزار بشکه افزایش یافت.

رییس دولت دوازدهم  خاطرنشان کرد: اینکه شما می گویید دولت امروز اعتراض مردم را 
گوش نمی کند باید بگویم چرا ما گوش نمی کنیم حتما گوش می کنیم؛ اگر گوش نکنیم 
گوش ما حتما ایراد دارد. کشور مال مردم است آنها ولی نعمت ما هستند و مشروعیت ما 

از مردم است.
یک ریال از پول بنزین برای مخارج دولت استفاده نمی شود

وی اضافه کرد: اگر گرانی بنزین باعث اعتراض شد چرا صبح جمعه خبری نبود ظهر 
جمعه خبری نبود. از وقتی که برخی خواستند شکاف حاکمیتی را القا کنند یعنی از 
شنبه این اعتراضات شروع شد. اینکه دولت در برابر این فشارها چه کرده است تاکید می 
کنم دولت امروز یک ریال از پول بنزین را برای مخارج دولت استفاده نمی کند. کل اضافه 

درآمد بنزین به 60 میلیون مردمی که اعلام شد، داده می شود.
روحانی گفت: آمار تورم نقطه به نقطه ما در چند ماه پیش 52 بوده که امروز 26 اعلام 
شده یعنی تورم نقطه به نقطه 52 به 26 تبدیل شد. تورم دوازده ماهه هم طبق آخرین 
آمار 38 شده است. دولت این کار را کرد، مردم این کار را کردند، اینکه بخش کشاورزی 
ما رشد پیدا کرده به این دلیل است که کشاورزی فعالیت می کند دولت هم دارد کمک 
می کند. اینکه در بخش صنعت رشد داشتیم بخاطر این است صنعتگران کار می کنند 

و دولت کمک می کند.
رییس جمهوری با طرح این پرسش که منظور از ناکارآمدی دولت چیست، مقایسه 
دولت ها در شرایط تحریم و غیرتحریم را کار آسانی دانست و گفت: مصرف گاز 600 
میلیون متر مکعب در روز است و قبل از این دولت کل تولید گاز 620 میلیون متر مکعب 
بود. تولید از 620 میلیون متر مکعب به یک میلیارد به هزار میلیون می رسد آیا دولت 
ناکارآمد است؟ تولید پتروشیمی دوبرابر می شود و از 56 میلیون به بیش از 100 میلیون 
تن یعنی دوبرابر می رسد آیا این ناکارآمدی دولت است؟ اینکه تولید بنزین ما بیش از دو 
برابر شده و این خود کفایی هایی که حاصل شده و تحولاتی که در بحث سلامت در همه 

روستاها و همه بخش ها ایجاد شده است آیا به معنای ناکارآمدی دولت است؟
وی افزود: این کلمه ناکارآمدی که دوستان رقیب ما به کار می برند به اعتقاد من جمله 
دقیقی نیست. باید به ما کمک کنند در شرایطی که ما در فشار آمریکا و فشار بین المللی 
که آمریکایی ها مسبب آن هستند. حتما دولت به تنهایی موفقیت نخواهد داشت؛ قوه 

قضاییه تنها هم همینطور است.
روحانی خاطرنشان کرد: اینکه گفتید من از شورای نگهبان انتقاد می کنم، اسم شورای 
نگهبان را شما آوردید. من گفتم نظارت و نظارت بخشی از شورای نگهبان است اینکه 
بگویید یک کارمند وزارت راه و شهرسازی و بگویند دولت. شما می فرمایید انتقاد اشکال 

دارد آن وقت باید انتقاد را تعطیل کنیم.
به عنوان مسوول اجرای قانون اساسی موظف هستم انتقاد کنم

برای  هستم  موظف  جمهوری  رئیس  عنوان  به  بنده  شد:  یادآور  جمهوری  رییس 
مسئولیت اجرای قانون اساسی، انتقاد کنم. در اجرای قانون اساسی یک نفر در کشور 
مسئول است و آن هم رییس جمهوری است. قانون متولی دارد وزارت کشور، گاهی قوه 
قضاییه. متولی قانون اساسی چه کسی است چه کسی جز دولت بالای سر قانون اساسی 
می ایستد و دولت بالاتر از ناظر، مسئول اجرای آن است. جایی که می بینم قانون اساسی 
نقض می شود باید به مردم اطلاع بدهم. اگر این انتقاد هم قابل قبول نیست خب باشد 

این را هم تعطیل می کنیم.
 انقلاب ما انتخاب دقیق ملت ایران بود

روحانی گفت: انقلاب ما نتیجه یک انتخاب دقیق ملت ایران بود و بر مبنای آن انتخاب، 
مردم میان امام )ره( و راه امام )ره( و راه شاه این راه را انتخاب کردند. پس آنها انتخاب 
کردند و با انتخاب بود که به انقلاب رسیدند. انقلاب کردند برای اینکه انتخاب در همه 
جایی که لازم است زنده بماند. بر این مبنا، سخن ما این است که انتخابات برای ما یک 

اهمیت ویژه و فراوانی دارد.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه در انتخاباتی که پیش روی ما هست ما چه اقدامی 
انجام می دهیم، اظهار داشت: من وقتی در یک سخنرانی عمومی صحبت می کنم مردم 
باید بدانند که اقدامات قبلی من موثر واقع نشده و اگر موثر واقع می شد نیازی نبود که 
من در سخنرانی چیزی بگویم. هر وقت مردم دیدند که من در سخنرانی به یک مساله 
مهم اشاره کردم، پیشاپیش بدانند که من اقداماتی را که لازم بوده را انجام داده ام و به 

ثمر نرسیده است.
رییس دولت تدبیر و امید بیان کرد: با هر کسی که لازم بوده صحبت کنم و با هر جا که 
لازم بوده که بنویسم من نوشته ام و پیام فرستاده ام و صحبت کرده ام. وقتی دیدم که به 
نتیجه نرسیدم ناچارم بیایم و به مردم بگویم که من چنین نقدی را دارم و اگر نگویم به مردم 

خیانت کردم و من حاضر نیستم به ملت خودم خیانت کنم.
وی ادامه داد: اینکه من در هر جایی که صحبت می کنم سوابق قبلی را هم بگویم و مثلا 
بگویم که به چه کسی نامه نوشتم، کجا صحبت کردم، در چه جلسه بحث کردم، مثلا در 
شورای عالی امنیت ملی چقدر بحث کردیم بعد شورای عالی امنیت ملی یک نماینده 
را نزد شورای نگهبان فرستاد. و من همه اینها را یکی یکی توضیح بدهم و بگویم که چه 
زمانی به شورای نگهبان نامه نوشتم آنها چه زمانی به من جواب دادند.  همه اینها اقدامات 
معمولی من است. اینها اقدامات قانونی و دائمی من است. من باید اقدام کنم و این کار را 
انجام می دهم. یک جایی هم لازم می دانم این حرفم، نظرم و نقدم را به مردم بگویم. فکر 
می کنم وقتی اعلام عمومی می کنم تاثیر دارد کما اینکه تأثیر داشت. صحبت های من 
و نقد من تاثیر داشت. حالا ممکن است ما در آن نقطه مطلوب نباشیم ولی به هر حال 

شرایط ما بهتر شد.
سه گزینه پیش روی مردم در انتخابات 

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: الان مردم ما در برابر این سه گزینه یعنی انتخاب 
مطلوب، انتخاب محدود و بدون انتخاب قرار دارند. انتخاب مطلوب ممکن است نباشد. 
یعنی از نظر برخی ها این انتخاب ممکن است مطلوب باشد و از نظر برخی مطلوب 

نباشد. اگر مطلوب نبود، آیا انتخاب محدود را هم کنار بگذاریم؟  
روحانی یادآور شد: یعنی بنا بود من بین 100 نفر، دو نفر را انتخاب کنم حالا بین ناچارم 
بین 50، دو نفر را انتخاب کنید، آیا رها کنم. انتخاب من محدود شده از100 به 50 آمده 
است. ولی انتخاب من از بین نرفته بلکه انتخاب محدود شده است. حالا به جای انتخاب 
محدود من انتخابات را کنار بگذارم و قهر کنم و بگویم که در انتخابات شرکت نمی کنند 

اینگونه که ضرر می کنم.
رییس دولت تدبیر و امید در پاسخ به سوال شبکه تلویزیونی ای بی سی نیوز در پاسخ 
به این که دو روز پیش روزنامه نیویورک تایمز به مذاکرات محرمانه بین ایران و امارات اشاره 
کرد و دیروز هم در یکی از پنل کنفرانس امنیتی مونیخ فکر می کنم که نماینده ترکیه بود 
که گفت فرد یا مقاماتی در امارات از آمریکا خواستند حمله نظامی به ایران نکند مذاکرات 
ایران و امارات را تایید می کنید اگر بله محتوای مذاکرات چه بوده است آیا از درخواست 
امارات از آمریکا اطلاع داشتید، گفت: آنچه که می دانیم کشورهای منطقه تنها امارات هم 
نبوده چند کشور دیگر هم بودند که آمریکا را از اینکه در منطقه شاهد یک جنگ باشند، 
برحذر داشتند. روحانی افزود: این می تواند به طور طبیعی درست باشد دنبال سند این 
خبر هم نباید بگردیم. جنگ در منطقه به ضرر همه است. فرق نمی کند هیچ کشوری نفع 
نمی برد و آن ها چون در لبه جنوبی خلیج فارس هستند اگر در این آبراه جنگ رخ بدهد 

بسیار خطرناک است و خیلی طبیعی است که مخالف جنگ باشند.
وی اظهار داشت: ما هم مخالف جنگ هستیم و فکر می کنم آمریکایی ها هم دنبال 
جنگ نیستند علامت هایی که ما تاکنون داریم این است که آمریکایی ها می دانند جنگ 
چه ضررهایی برایشان دارد مخصوصا که ترامپ دنبال این هست که در انتخابات بعدی 
موفق شود و بر همین مبنا همه کارهایش را طراحی می کند و می داند جنگ شانس 

انتخابات را از بین خواهد برد.
بهترین راه این است پای صندوق انتخابات برویم 

رییس جمهوری اضافه کرد: شاید این مثالی را که می خواهم عنوان کنم مثال زیبایی 
نباشد مثلا شما پولی داده اید و قرار است کارخانه به شما ماشین بدهد بعد می گوید این 
کارخانه بنا بوده 30 رنگ عرضه کند ولی حالا 22 رنگ عرضه کرده است پس من نمی روم 

انتخاب کنم. آن کارخانه ماشینی را به دلخواه خودش برای شما می فرستد. 
روحانی بیان کرد: آیا اینگونه خوب است که شما در خانه باشید و آن کارخانه ماشینی را 
با رنگی که می خواهد و روی دستش مانده برای شما بفرستد؟ خب بیایید لااقل میان آن 
20 رایی را که ما می خواهیم انتخاب کنید. ممکن است انتخابات مطلوب و صددرصد ما 
نباشد، ممکن است در فرآیندها ما یک نظری داشته باشیم، ولی باید به پای صندوق رای 

برویم و میان اینها انتخاب کنیم.
رییس جمهوری عنوان داشت: به اعتقاد من امروز بهترین راه این است که ما به پای 

صندوق انتخابات برویم و رای خودمان را به صندوق بریزیم.
 یک مقدار نقدینگی در کشور طبیعی است

روحانی در پاسخ به سوال دیگری درباره افزایش نقدینگی و دستور سال گذشته رهبر 
انقلاب برای تشکیل کمیته ای برای کنترل نقدینگی اظهار داشت: این که نقدینگی 25 
درصد بوده که متوسط 50 ساله است و دولت های قبل هم این رقم ها را داشتیم. ولی 

نقدینگی همیشه خیلی بد نیست.
وی یادآورشد: بانک مرکزی اعلام کرده نقدینگی 28 درصد ست که از متوسط بالاتر 
است و گفته که این افزایش بر مبنای افزایش ذخایرخالص بانک مرکزی است این 
نقدینگی بد نیست نقدینگی اگر برای خالص دارایی های بانک مرکزی باشد مشکلی 

ایجاد نمی کند.
رییس جمهوری تصریح کرد: این حرف درست است که باید نقدینگی را کنترل کنیم 
نقدینگی را بدهی دولت یا بانک ها درست می کنند و اضافه برداشت می کنند این موضوع 
تبدیل به نقدینگی می شود یک مقدار نقدینگی طبیعی است وقتی یک ثروتی دارید 
سال آینده 22 درصد بیشتر می شود، هیچ وقت نیست که نقدینگی بالا نرود تا 25 درصد 

هم طبیعی است.

دکتر روحانی در نشست خبری با خبرنگاران داخلی و بین المللی:

دولت هیچ لیستی در انتخابات ندارد
معنا ندارد که در کشور، یک جناح یا یک حزب حاکم مطلق باشد



 آیت الله نوری همدانی:فرد خاصی را در انتخابات معرفی نکرده ام
 یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه در هیچ دوره از انتخابات، کاندیدایی را برای رأی 
دادن مردم معین نکرده ام، افزود: اینکه شخصی را برای انتخابات مشخص کرده باشم را تکذیب 
می کنم.آیت الله العظمی حسین نوری همدانی ظهر یکشنبه در جلسه درس خارج فقه خود که 
در مسجد اعظم قم برگزار شد، با تأکید بر لزوم شرکت همه مردم در انتخابات، افزود: همه باید در 
انتخابات با بصیرت رأی بدهند.وی با بیان اینکه در هیچ دوره از انتخابات، کاندیدایی را برای رأی 
دادن مردم معین نکرده ام، افزود: همیشه در همه انتخابات شاخص های انتخاب کاندیدای اصلح 
را بیان کرده ام، بنابراین اینکه شخصی را برای انتخابات مشخص کرده باشم را تکذیب می کنم.این 
استاد سطوح عالی حوزه ضمن تکذیب نامه ای که در فضای مجازی در حمایت از اشخاص در 
انتخابات منتشر شده است، تصریح کرد: باید در انتخابات افراد اصلح را انتخاب کرد.وی در بیان 
ویژگی های کاندیدای اصلح افزود: مردم باید در انتخابات به افرادی رأی دهند که دارای تدین، 
تعهد و سوابق انقلابی باشند.آیت الله نوری همدانی ادامه داد: مردم انقلابی ایران اسلامی باید بر 

اساس تدین، تعهد و سوابق انقلابی در انتخابات، کاندیداها را انتخاب کنند.

امیرآبادی: 8 سال ملاقات مردمی هر جمعه برگزار شد
کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: در طول 8 سال گذشته هر 
هفته جمعه ها ملاقات مردمی داشته ایم که نیمی از مشکلات مطرح شده را توانسته ایم برطرف 
کنیم.  احمد امیرآبادی فراهانی در همایش ستاد منطقه پنج استان قم که به همت شورای 
هماهنگی اصولگرایان استان قم در مسجد بقیه الله شهرقائم برگزار شد، با اشاره به اینکه شایعه 
قطع یارانه کمک معیشتی کذب بوده و برای تخریب بنده است، اظهار کرد: دولت هزینه کمک 
معیشتی بنزین را قانونی نمی داند و به دنبال قطع کردن آن است ولی ما بدنبال افزودن آن به 
یارانه و افزایش آن هستیم. کاندیدای مورد تایید شورای هماهنگی اصولگرایان قم در یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: بنده بارها اعلام کرده ام هرکس ملکی بیشتر 
منزل 138 متری بنده در خیابان نیروگاه پیدا کرد برای خودش. زاکانی کاندیدای دیگر منتخب 
شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم گفت: در این دوره از انتخابات مجلس برآورد هزینه های 
انتخاباتی من و آقای امیرآبادی و حجت الاسلام ذوالنور با هم 300 میلیون تومان است که سهم هر 
کدام 100 میلیون تومان می شود. این مبلغ نصف هزینه استاندارد تعیین شده توسط استانداری 

برای یک کاندیدا طی این دوره است

حزب ندای ایرانیان از دادن لیست عقب نشینی کرد
نگاهی به دو لیست حزب کارگزاران سازندگی و ائتلاف 8 حزب اصلاح طلب نشان می دهد که 
نام20 نفر در این دو لیست مشترک است. در لیست ائتلاف اصلاح طلبان نام چهره هایی مثل 
مصطفی کواکبیان، محمدعلی وکیلی، علیجانی، مهدی شیخ و ابوالفضل سروش که در لیست 
کارگزاران کنار گذاشته بودند دیده می شود. چهره هایی که شاید محور اختلاف کارگزاران با احزاب 
اصلاح طلب بوده اند. اکثر اعضای این دو لیست افراد ناشناخته ای هستند و با تمرکز بر اشتراکات 
بین میان کارگزاران و احزاب اصلاح طلب، می توانستند به یک لیست مشترک و واحد برسند. 

حزب ندای ایرانیان به دبیرکلی صادق خرازی هم در نهایت از ارائه لیست عقب نشینی کرد.
 

بیش از 7۰۰ میلیارد بشکه ذخیره نفت درجا داریم
بیژن زنگنه، وزیر نفت در گردهمایی شرکت های دانش بنیان و استارت آپ های صنعت نفت و 
ارائه نیاز های فناورانه گفت: بیش از 700 میلیارد بشکه ذخیره نفت درجا داریم که تنها با افزایش 
یک درصدی نرخ ضریب بازیافت در مخازن می توان با نفت 50 دلاری 350 تا 400 میلیارد 
دلار درآمد بیشتر به دست آورد. قاچاق و بهینه سازی مصرف سوخت از موضوع هایی است که 
حل وفصل آن نیاز به کار مهندسی ندارد بلکه نیازمند فکر است؛ تفکر و اندیشیدن بسیاری از 
مشکلات را حل می کند. نخستین گام وزارت نفت برای حمایت از شرکت های دانش بنیان 
اختصاص 17 تا 18 هزار هکتار زمین در منطقه ری بوده که جای مناسبی هم برای این کار است.

نامه به رییس جمهور درباره "کرونا" جعلی است
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ضمن جعلی خواندن انتشار نامه ای 
در فضای مجازی از سوی معاونت درمان وزارت بهداشت به رییس جمهور درباره "کرونا"، تاکید 
کرد که هنوز هیچ مورد مثبت ابتلا به کروناویروس جدید در کشور ثبت نشده است.دکتر کیانوش 
جهانپور در این باره به ایسنا گفت که از متن نامه، شماره و رونوشت های آن نیز کاملا مشخص 
است که نامه مذکور جعلی است.جهانپور همچنین در ساعات اولیه بامداد دیروز در حساب 
توییتری خود نوشت:» تا این لحظه هیچ مورد ابتلا به #COVID_2019 در ایران ثبت نشده 
است، بسیاری از موارد ارجاعی، حتی از نظر شرح حال و علایم، #مشکوک به #کووید_19 

هم نیستند.

 کنایه توئیتری کدخدایی به هوک
 سخنگوی شورای نگهبان خطاب به برایان هوک گفت: مردم ایران نیازی به املای دموکراسی 
آمریکایی ندارند.عباسعلی کدخدایی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:"ترامپ هنوز از 
افتضاح استمداد از خارجی ها برای پیروزی بر رقبای خود رها نشده که #هوک برای انتخابات 
ایران نسخه می پیچد. بالاترین نرخ مشارکت در انتخابات مجلس نمایندگان آمریکا 50.4٪ و 

مربوط به سال 1914 بوده! مردم ایران نیازی به املای دموکراسی آمریکایی ندارند. "
 

وزیر خارجه کانادا: درباره جعبه سیاه، حق با ایران است
وزیر امور خارجه کانادا گفت: بر اساس کنوانسیون جهانی هوانوردی درخصوص مسائل مربوط 
به خواندن جعبه سیاه، حق با ایران است. در 30روز گذشته، ایران خواسته تجهیزات لازم برای 
خواندن این جعبه های سیاه را به دست آورد، اما اگر بعد از 30 روز این اتفاق نیفتاده است پس 

باید به راه حل های دیگر فکر کرد. 

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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گرامی  ترين شما نزد خداوند، 
كسی است كه بیشتر به همسر 

خود احترام بگذارد.
دوشنبه - بیست وهشتم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4984

باید  هستیم  مواجه  اعتباری  محدودیت های  با  که  شرایطی  در  گفت:  قم  استاندار   
طرح های نیمه تمام استان را بر اساس اولویت مورد رسیدگی قرار داده و برای بهره برداری از 

آن ها پیگیری جدی داشته باشیم.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، بهرام سرمست روز یکشنبه در نشست با مدیران 
معاونت عمرانی استانداری قم طی سخنانی بابیان این که اعتقاد راسخ به برنامه محوری 
برای تحقق اهداف توسعه ای استان دارم گفت: زیرمجموعه مدیران نیز باید با ادبیات و نقشه 

راه مدیریت ارشد استان همگام باشند تا در تحقق برنامه ها تسریع شود.
همه  از  باید  مدیران  افزود:  و  دانست  منسجم  تیمی  کار  یک  نتیجه  را  موفقیت  وی 

ظرفیت های منابع انسانی در راستای نیل به اهداف کلان سازمانی بهره ببرند.
سرمست، تقسیم روزهای کاری هفته برای مسائل مرتبط با معاونت های استانداری را 
موردتوجه قرار داد و گفت: معتقد به توسعه متوازن بوده و در راستای حل موازی همه مسائل 
اولویت دار استان تلاش می کنیم. استاندار قم با اشاره به تخصیص روزهای یکشنبه برای 
حل مشکلات حوزه عمرانی افزود: یکی از مهم ترین امور در این حوزه افزایش تعاملات بین 

دستگاه های دولتی و شهرداری است که همواره موردتوجه بوده است.
سرمست بابیان اهمیت و خروجی عملکرد مدیران عمرانی در سطح استان، تصریح کرد: 
اقداماتی که در راستای تامین امنیت انجام می شود نوعی بسترسازی برای تحقق برنامه ها 

در حوزه اقتصادی، عمرانی و فرهنگی است.
قم  استانداری  حاکمیتی  جایگاه  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
خاطرنشان کرد: انتظار این است که با نظارت جدی و ایجاد هماهنگی در بین ادارات در 
مسیر توسعه حرکت کنیم. استاندار قم کار مطالعاتی در کنار اقدامات اجرایی را در حوزه 
عمرانی ضروری دانست و تصریح کرد: برای اعمال حاکمیت باید دانش بیشتری نسبت به 

سایر دستگاه ها نسبت به قوانین اجرایی در حوزه عمرانی داشته باشیم.
وی همچنین با اشاره به کمبود اعتبارات عمرانی و هزینه ای استان قم نسبت به سایر 
استان های کشور اظهار کرد: اعتبارات دریافتی قم در مقایسه با هزینه ها قابل مقایسه نیست 
و در چنین شرایطی ضمن پیشبرد طرح های عمرانی، برای مسائل معیشتی کارکنان دولت 

نیز به صورت جدی پیگیر هستیم.

معاون شهرسازی ومعماری شهرداری قم اعلام کرد

ممنوعیت استفاده از نماهای پرده ای و 
سرامیکی در بافت فرسوده  

نباید اجازه  معاون شهرسازی ومعماری شهرداری قم گفت: به هیچ عنوان 
استفاده از نماهای پرده ای و سرامیکی و اجرای حروف صرفاً لاتین بر روی نما در 

بافت فرسوده، خصوصاً منطقه یک و هفت قم صادر شود.
غلامرضا جانقربان با اشاره به بند 3-1-16 مصوبه شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران در خصوص ضوابط و مقررات ارتقا کیفی سیما و منظر شهری، 
اظهار کرد: این بند و بندهای 5-10 و 5-11 و 5-22 دستورالعمل اجرایی نما 
و سیمای شهری مصوب شورای اسلامی شهر قم، اعلام می کند که استفاده از 
نماهای پرده ای همچون نماهای آلومینیمی، شیشه ای، کامپوزیت، شیشه های 
جیوه ای و… در جداره های بیرونی و قابل مشاهده از عرصه های عمومی، ضمن 
رعایت مبحث چهارم مقررات ملی ساختمان، برای کلیه بناهای دولتی و عمومی 

ممنوع است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تأکید بر اینکه بر اساس قانون و 
ضوابط شهرسازی استفاده از این مصالح صرفاً درون بناها مجاز است، خاطرنشان 
کرد: مجدداً از سوی حوزه معاونت شهرسازی و معماری شهرداری ممنوعیت 
استفاده از نماهای پرده ای شامل نماهای آلومینیمی، شیشه ای، کامپوزیت، 

شیشه های جیوه ای و… در قم به تمام بخش های شهرداری ابلاغ شده است.
جانقربان گفت: همچنین پیرو ابلاغیه کمیته سیما و منظر شهری استان 
قم و ماده 14 آئین نامه اجرایی قانون ممنوعیت بکار گیری اسامی، عناوین و 
اصطلاحات بیگانه که اشاره می دارد که استفاده از تابلو یا نوشته ها و نشانه هایی که 
منحصراً به خط غیر فارسی تنظیم شده باشد به استثنای نشانه های بین المللی 
ممنوع است، درج هرگونه نوشته صرفاً لاتین و غیر متعارف بر روی ساختمان ها 

ممنوع است.
وی با تأکید بر جلوگیری از اجرای متن های صرفاً لاتین و غیر متعارف بر روی 
کلیه نماهای ساختمان ها در سطح شهر، تصریح کرد: به هیچ عنوان نباید اجازه 
استفاده از نماهای پرده ای و سرامیکی و اجرای حروف صرفاً لاتین بر روی نما در 

بافت فرسوده، خصوصاً منطقه یک و هفت صادر شود.

رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم :

زیرساخت های ارتباطی شهر هوشمند 
قم، در حال توسعه است

رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم گفت : زیرساخت های 
ارتباطی شهر و شهرداری هوشمند قم، در حال توسعه هستند.

کورش محمدحسینی از آغاز همکاری شهرداری قم با شرکت شاتل در جهت 
توسعه زیرساخت های شهر و شهرداری هوشمند قم، مقارن با دهه مبارک فجر خبر 
داد. رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم، با اعلام این خبر 
گفت: شهرداری ها خدمات متنوع و گسترده ای را به شهروندان ارایه می دهند که 
هوشمندسازی این خدمات و سایر خدمات مرتبط با شهر هوشمند نیازمند توسعه 

گسترده زیرساخت های پرسرعت ارتباطی می باشد.
وی افزود: شهرداری قم اکنون در حدود یکصد کیلومتر فیبرنوری اختصاصی در 
اختیار دارد و برای ایجاد و گسترش خدمات نوین الکترونیکی به شهروندان گرامی، 

نیازمند افزایش و توسعه این بستر می باشد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم  ضمن اعلام آمادگی 
شهرداری قم جهت همکاری و تعامل با شرکت ها و مجموعه های ارائه دهنده 
خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات ادامه داد: شهرداری قم از سال گذشته 
رایزنی هایی را با تعداد زیادی از شرکت های فعال در این حوزه انجام داده و اولین 
بخش از این پروژه مقارن با ایام مبارک دهه فجر امسال با همکاری شرکت شاتل 
آغاز شده و بخش های بعدی توسعه شهر و شهرداری الکترونیکی نیز با مشارکت و 

همکاری شرکت ها و استارت آپ های فعال در این حوزه ادامه خواهد یافت.
محمدحسینی ابراز امیدواری کرد: با ایجاد و توسعه این زیرساخت ها و گسترش 
به  بهتر  خدمات  ارایه  در  موثری  گام های  آن ها،  برروی  الکترونیکی  خدمات 

شهروندان و مجاورین حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( برداشته شود. 
 

عضو شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

تحولِ شهر قم در توسعه فضای سبز
عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: خوشبختانه در چند سال اخیر با تحول 
خوبی در حوزه فضای سبز در قم روبه رو هستیم که در تعدیل اقلیم خشک شهر 

بسیار تأثیرگذار بوده است.
سید محمد آتش زر ضمن بازدید از پروژه های سازمان پارک ها و فضای سبز به 
همراه اعضای شورای استان قم، اظهار داشت: یکی از دلایل بازدید از پروژه های 
فضای سبز تشکر و قدرانی از عملکرد سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 

است.
رئیس شورای اسلامی استان قم با تشریح عملکرد قم در حوزه فضای سبز، 
افزود: خوشبختانه در چند سال اخیر با تحول خوبی در حوزه فضای سبز در قم 

روبه رو هستیم که در تعدیل اقلیم خشک شهر بسیار تأثیرگذار بوده است.
آتش زر استفاده از پساب را در آبیاری فضای سبز موردتوجه قرارداد و گفت: 
توسعه آبیاری فضای سبز به خصوص در بوستان هزار هکتاری با استفاده از پساب 
نیازمند برنامه ریزی و همکاری دستگاه های مربوطه بوده و نباید نسب به این امر 
سهل انگاری شود. وی با تأکید بر شان و جایگاه شهر قم در کشور و جهان اسلام، 
ادامه داد: باید شهر قم در چند سال آینده به یکی از شهرهای مطرح در حوزه 

توسعه فضای سبز رسیده و الگوی شهرهای دیگر کشور قرار گیرد.
عضو شورای اسلامی شهر قم بوستان معصومیه قم را نیازمند رسیدگی بیشتری 
الغدیر و  نیز مانند بوستان  باید بوستان معصومیه  دانست و خاطرنشان کرد: 
علوی رسیدگی بیشتری شده تا شهروندان این منطقه نیز از امکان پارک جنگلی 

باکیفیت بالا برخوردار شوند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  مطرح کرد

آسفالت و ساخت و ساز بدون مجوز 
بیشترین موضوعات مردمی 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: مشکل آسفالت و ساخت 
و ساز غیرمجاز بیشترین موضوعاتی است که مردم در تماس با سامانه 137 در 

حوزه مناطق با این سامانه در میان گذاشته اند.
کلانترزاده با اشاره به بیشترین موضوعات مد نظر مردم در تماس با سامانه 
137 در حوزه مناطق در دیماه، گفت: در منطقه یک بیشترین تماس ها مرتبط با 
آسفالت محل حفاری با 55 تماس بوده که پس از آن ساخت و ساز بدون مجوز با 
49 تماس، لکه گیری آسفالت با 48 تماس، سدمعبر اصناف با 47 تماس و خاک 

و نخاله غیرمجاز با 41 تماس بوده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه در منطقه دو 
نیز سد معبر بیشترین میزان تماس را به خود اختصاص می دهد، گفت: در این 
و برخورد  و نخاله غیرمجاز، مزاحمت اصناف  منطقه سدمعبر اصناف، خاک 
درخت با سیم برق بیشترین موضوعات مد نظر مردم بوده است. کلانترزاده با 
تاکید بر اینکه لکه گیری آسفالت، هرس درختان و آسفالت محل حفاری بیشترین 
موضوعات مرتبط با منطقه سه بوده است، اظهار کرد: در منطقه چهار نیز ساخت 
و ساز بدون مجوز، آسفالت محل حفاری، نشست معابر، خاک و نخاله غیرمجاز و 
لکه گیری آسفالت بیشترین موضوعات را به خود اختصاص می دهند. وی خاک 
و نخاله غیرمجاز، سدمعبر اصناف در منطقه پنج، ساخت و ساز غیرمجاز و سد 
معبر دست فروشان دوره گرد و خاک و نخاله غیرمجاز در منطقه 6 و ساخت و ساز 
غیرمجاز و سدمعبر اصناف در منطقه هفت را بیشترین موضوعات مد نظر مردم در 
این مناطق دانست و افزود: در منطقه هشت نیز سد معبر دست فروشان و جمع 

آوری شاخ و برگ هرس شده درختان جزو بیشترین موضوعات بوده است.
 

 طی ۱۰ ماه نخست امسال؛

۱۴۲ نفر بر اثر تصادف در جاده های قم 
فوت کرده اند

 رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی قم با اشاره به کاهش 9 درصدی تعداد فوت 
شدگان تصادفات برون شهری طی 10 ماه ابتدای امسال در قم، افزود: طی این 

مدت 142 نفر در تصادفات برون شهری فوت کرده اند.
شدگان  فوت  تعداد  درصدی   9 کاهش  به  اشاره  با  پناهی  مختار  سرهنگ 
تصادفات برون شهری طی امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل، افزود: طی 

این مدت تعداد 142 نفر در تصادفات محورهای برون شهری قم فوت کرده اند.
وی بیان کرد: تصادفات جرحی طی 10 ماهه نخست امسال یک درصد کاهش 
داشته است. رئیس پلیس راه استان قم بیشترین تصادفات فوتی را از ابتدای سال 
تاکنون در اتوبان قم - تهران دانست و افزود: اتوبان قم - تهران با 24 فوتی، محور 
قم - سلفچگان با 14 فوتی، اتوبان قم - کاشان با 12 فوتی، محور کهک با 12 

فوتی و جاده گرمسار با 12 فوتی بیشترین تعداد تصادفات را داشته است.
وی با اشاره به افزایش یک درصدی جرایم رانندگی طی 10 ماهه نخست امسال 
تصریح کرد: بیشترین تخلفات رانندگی طی این مدت مربوط به سرعت غیر مجاز 
بوده است. سرهنگ پناهی بیان کرد: بیشترین علت تصادفات در جاده های برون 
شهری قم به دلیل عدم توجه به جلو ناشی از خستگی و خواب آلودگی، استفاده 

از تلفن همراه و غیره بوده است.

استاندارقم :  
طرح های نیمه تمام اولویت بندی و در اتمام آن ها تسریع شود

 شورای اصلاح طلبان قم: 
برغم نداشتن لیست، به انتخاب مردم احترام می گذاریم

 شورای اصلاح طلبان استان قم در بیانیه ای پیرامون یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر حفظ جمهوریت و اسلامیت نظام، اعلام کرد نامزدی در این انتخابات ندارد اما به 

حق انتخاب و رای مردم احترام می گذارد.
شورای اصلاح طلبان استان قم روز یکشنبه در بیانیه ای خطاب به "مردم شریف و بزرگوار استان قم" 
آورده است: ضمن تبریک به مناسبت چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و گرامیداشت یاد 
و خاطره رهبر فقید انقلاب اسلامی و مبارزان و شهدای سرافراز نهضت ضداستبدادی و ضداستعماری 
ملت ایران و استان قم به استحضار شما مردم عزیز و قدرشناس قم اعلام می دارد  که "متاسفانه روند 
رد صلاحیت ها در کل کشور و استان قم شرایط را به گونه ای رقم زد که اساساً زمینه ای برای حضور 
افراد مطلوب از سلایق مختلف به ویژه داوطلبین اصلاح طلب در این شهر و دیار باقی نگذاشت و لذا 
عملًا امکان ارائه و معرفی لیست کاندیداهای اصلاح طلب در قم به شما مردم بزرگوار را از این شورا 

سلب کرد".
به ادعای این بیانیه، "با همه بی تدبیری های رخ داده ... در حوادث مختلف، از اعتراضات آبان ماه 
سال جاری گرفته تا سقوط هواپیمای مسافربری و جان باختن تعدادی از هموطنان در مراسم تشییع 
سردار شهید سلیمانی، که منجر به سردی فضای عرصه سیاست شد و همزمان، سرمایه سوزی ها و 
تنگ نظری ها و اعمال سلیقه های جناحی و غیر قانونی نهادهای مسئول در بررسی صلاحیتهای 
داوطلبین مجلس ... که ضربات فراوان بر پیکره جامعه و حقوق شهروندی و مطالبات برحق آنان فرود 
آورد، شورای اصلاح طلبان استان قم از مدتها قبل با صرف ساعتها کار کارشناسی و تشکیل جلسات 
و کارگروههای تخصصی و تعیین راهبردها و شاخصهای مورد نیاز امر خطیر نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی، تمام تجربه و توان خود را برای نقش آفرینی و زمینه سازی مشارکت حداکثری شهروندان در 

انتخابات یازدهم به کار بسته است".
شورای اصلاح طلبان استان قم معتقد است که "جمهوریت و اسلامیت دو رکن رکین نظام است که 
با هیچ بهانه ای نباید یکی را فدای دیگری نمود، بنابراین هرگونه عمل و اقدامی که حق انتخاب آزاد، 
بی طرفانه و مستقل ملت ایران را محدود، مخدوش و مغشوش نماید، مصداق انحراف از مسیر راستین 

اهداف و آرمانهای اصیل انقلاب اسلامی و قانون اساسی به عنوان میثاق ملی مردم است".
بیانیه افزود: "ما بر این باور بنیادی و راهبردی تاکید می کنیم که آینده ایران و نظام جمهوری اسلامی 
از مسیر درخشان و پرتلألو اصلاحات، مطلوب تر و کم هزینه تر رقم خواهد خورد تا مسیر انحصارطلبی 

و تمامیت خواهی و حذف و طرد".
 شورای اصلاح طلبان قم ادامه داد: این شورا که "در مرکز ثقل اسلام، انقلاب، مرجعیت و فقاهت به 
سیاست ورزی مشفقانه مشغول است، با عنایت به مراتب  مذکور، در انتخابات جاری هیچگونه لیست 
و نامزدی برای انتخابات ندارد،  اما ضمن تأکید بر تداوم کنشگری و سیاست ورزی خردمندانه و اصلاح 
گرانه و حضور فعال در تمامی صحنه های تعیین سرنوشت از سوی کلیه اقشار ملت، به استحضار می 
رساند چنانچه مردم شریف قم اشخاصی را شایسته نمایندگی و حضور در مرکز قانونگذاری و نیز مجلس 
خبرگان رهبری بدانند و در انتخابات پیش رو، به آنان رأی دهند ما نیز به رأی و انتخاب آنان احترام می 

گذاریم و به شایستگی مردم و دلسوزان جامعه در استفاده از حق انتخاب خود باور داریم".
بیانیه ابراز امیدواری کرد که "مسئولین امر نیز جمله راهبردی "میزان رای ملت است"را همواره 
سرلوحه خود قرار دهند و به منظور ایفای نقش مثبت و سازنده بخشهای ناراضی و ناامید جامعه و ایجاد 
فرصت نقش آفرینی در جهت فردایی بهتر، استفاده از ظرفیت همه پرسی و رفراندوم برای اصلاح برخی 
مواد قانون اساسی که مانع این مشارکت و توسعه همه جانبه و پایدار کشور است، را به طور جدی مدنظر 

قرار دهند". 
 

فرماندار قم:
8۲6 هزار قمی می توانند در انتخابات مجلس شرکت کنند

فرماندار قم از واجد شرایط بودن 826هزار قمی در انتخابات مجلس شورای اسلامی خبرداد.
مرتضی حیدری در برنامه گفت و گوی خبری تعداد افراد واجد شرایط رای دادن در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری در قم را 826 هزارو 287 نفر اعلام کرد و گفت: از این تعداد 417 

هزارو 967 نفر مرد و 408 هزارو 320 نفر زن هستند.
وی با بیان اینکه در این دوره از انتخابات 42 هزار و 688 نفر رای اولی هستند، افزود: تمام متولدین 

قبل از دوم اسفند 1380 می توانند در انتخابات شرکت کنند.
فرماندار قم آخرین آمار نامزدهای باقی مانده در انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه 

قم را 109 نفر ذکر کرد و گفت: 98 نفر از این تعداد مرد و 11 نفر زن هستند.
حیدری با بیان اینکه هر نامزد می تواند مجموعا 13 ستاد انتخاباتی در هشت منطقه قم و پنج بخش 
استان داشته باشد، افزود: برخی از نامزدها می گویند چون شهر قم مذهبی است باید 13 ستاد برای 
آقایان و 13 ستاد برای خانم ها ایجاد کرد در حالی که چنین چیزی خلاف قانون انتخابات و غیرمجاز 
است. وی خاطرنشان کرد: تمام مراحل انتخابات در این دوره به جز شمارش آرا، الکترونیکی است، 
بنابراین برخلاف انتخابات های گذشته چنانچه در پایان وقت انتخابات، سیستم های رای گیری بسته 
شود امکان اخذ رای از افراد باقی مانده در شعبات اخذ رای وجود ندارد به همین علت مردم شرکت در 

انتخابات را به ساعات آخر موکول نکنند.

طرح:فیروزه مظفری 

به اين كانديدای مجلس حتما رای بديم!
آغاز تبلیغات انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و رقابت کاندیداها که اغلب با ابراز همدردی با 

مردم و وعده های بسیار همراه است.

وسائل الشیعه : ج 1۵ ، ص ۵8 ، ح ۶


